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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

64/10  OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 64/10  Oppnevning av medlem og varamedlem til 
Omsetningsrådet   

200901355-28/510

 
Beskrivelse: I brev av 17. november 2010 oppnevner Landbruks- og matdepartementet (LMD) Ann 

Merete Furuberg til medlem i Omsetningsrådet. Hun representerer Norsk Bonde- og 
Småbrukarlag og erstatter Ole-Anton Teigen.  
 
I brev av 17. november 2010 oppnevner LMD Gulbrand Eng til varamedlem i 
Omsetningsrådet. Han representerer Kjøtt- og fjørfebransjens Landsforbund, Norges 
Frukt- og Grønnsak- Grossisters Forbund, NHO Mat og Bio og Norkorn. Han erstatter 
Arvid Bratlie. 
 
Funksjonstiden for begge er fra 17. november 2010 til 31. desember 2013.  

  
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 2. 

  
Vedlegg: To brev fra LMD av 17. november 2010.  

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak:  Saken tas til orientering. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

65/10 Kjøtt, egg og fjørfekjøtt OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 65/10  Budsjett for Opplysningskontoret for egg og kjøtt 
2011 

201021042-
2/514.4 

 
Beskrivelse: Nortura BA har lagt fram budsjett for Opplysningskontoret for egg og kjøtt (OEK) for 

2011. Budsjettet som legges fram er på totalt kr 68 600 000. Dette tilsvarer en økning 
på 3 prosent sammenlignet med budsjettet for 2010.  

  
Hjemmel: Retningslinjer om anvendelse av midler fra omsetningsavgiftene til faglige tiltak og 

opplysningsvirksomhet fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008, med hjemmel i 
lov av 1936-07-10 nr. 6 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror. 

  
Vedlegg: Brev fra OEK med vedlegg av 29.10.2010.  

   
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler i fondene for omsetningsavgift på kjøtt, egg og fjør-

fekjøtt. 
  

Behandling i OR: Dag Henning Reksnes fremmet i møtet alternativt forslag til vedtak med følgende 
begrunnelse:  
”KLF har lagt til grunn for budsjettbehandlingen for 2011 de mål og strategier 
Bransjestyret har vedtatt for at Opplysningskontoret for egg og kjøtt skal kunne utføre 
sine hovedoppgaver:  
Bidra til økt salg av norskprodusert kjøtt og økt verdiskaping for norske bønder. Når 
mål og strategier er vedtatt er det styrets oppgave å gi administrasjonen de ressurser 
som trengs for å kunne oppnå de fastsatte mål og gjennomføre de nødvendige 
strategiene. Andre beveggrunner for å fastsette størrelsen på OEKs budsjett er styret i 
OEK uvedkommende og er prinsipielt feil i forhold til det ansvar styret og 
enkeltmedlemmer i styret har.  
 
Administrasjonen i OEK la opprinnelig fram et budsjettforslag for 2011 som både er i 
samsvar med vedtatte mål og strategier, og som legger opp til god kost/nytte effekt for 
den norske bonden samt at det er den nødvendig nøkternhet i ressursbruken. I 
budsjettforslaget var det også tatt omfattende kutt, kutt som går utover de signaler som 
tidligere har blitt signalisert var ønskelig.  
 
Når denne saken opprinnelig startet skyldes det det svært uheldige vedtaket fra 
Jordbruksforhandlingene om krav til medfinansiering fra industrien. KLF var likevel 
positive til å bidra til denne medfinansieringen, men da med et system som gav reell 
innflytelse over bidraget. Budsjettbehandlingen i Bransjestyret i høst viser at det var 
høyst reell grunn til KLFs bekymring rundt innflytelse. KLF er fortsatt positive til 
medfinansiering av OEK, men kan ikke akseptere at OEKs budsjett blir en kasteball for 
politiske hestehandler.   
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OEK er det viktigste generiske virkemiddelet for å oppnå økt salg og verdiskaping for 
verdikjeden fra og med bonde til og med industri vi i bransjen har. 
 
Det kuttede budsjettet som et flertall i Bransjestyret bestående av Nortura sine 
representanter og med bruk av styreleders dobbeltstemme vedtok, og som senere også 
Konsernstyret i Nortura har gått inn, vil etter KLFs oppfatning ja flere negative 
konsekvenser: 

1. Nedprioritering av en det mest fremtidsrettede innsatsområdene, skoleverket, 
noe som vil kunne ha ugjenkallelig negativ effekt for norsk kjøttproduksjon.  

2. Svekke administrasjonens tillit til at styret tar ansvar for egne strategisk valg.  
3. Dårlig timing i forhold til den krevende situasjon norsk landbruk og kjøtt-

industri står overfor i forhold til kritiske spørsmål til miljø, dyrevelferd og helse 
knytt til norsk kjøttproduksjon.  

4. Et underlig signal å sende i forhold til den kritiske fase et nyfusjonert opplys-
ningskontor er i, med påfølgende fare for å miste drivet, kompetansen og nød-
vendig omstillingshastighet.  

5. Redusert effekt av de ressursene som kontoret uansett skal bruke. Det tenkes her 
på uteblitte synergi, manglende støtte til andre tiltak samt for svak samlet 
profilering. 

KLF mener det blir fullstendig feil å svekke OEK når bonden trenger virksomheten som 
mest. Det er svært viktig å sikre best mulig økonomi for den norske bonden for å sikre 
tryggest mulig grunnlag for norsk kjøttindustri. OEK sin posisjon må derfor styrkes - 
ikke svekkes.  
 
Forslag til vedtak: 
Det vedtas et budsjett for OEK for 2011 med en samlet ramme for drift og investeringer 
på kr76.050.000,-” 
 
SLFs forslag til vedtak ble vedtatt mot én stemme, Dag Henning Reksnes. 
 

  
Vedtak: 1.  Budsjett for Opplysningskontoret for egg og kjøtt for 2011 godkjennes. 

2. Av fondet for omsetningsavgift på kjøtt kan det i 2011 anvendes inntil  
kr 51 793 000 til opplysningsvirksomhet for kjøtt. 

3. Av fondet for omsetningsavgift på egg kan det i 2011 anvendes inntil  
kr 7 340 000 til opplysningsvirksomhet for egg. 

4. Av fondet for omsetningsavgift på fjørfekjøtt kan det i 2011 anvendes inntil  
kr 9 467 000 til opplysningsvirksomhet for fjørfekjøtt. 
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Kjøtt, egg og fjørfekjøtt - Budsjett for Opplysningskontoret for egg og kjøtt 2011 
 
1. Generelt om søknaden 

Med brev av 29.10.2010 oversender OEK budsjettforslag for 2011. OEK er resultatet av 
sammenslåingen av Opplysningskontoret for kjøtt og Opplysningskontoret for egg og hvitt 
kjøtt. Sammenslåingen skjedde med virkning fra 01.01.2010.    
 
OEK har finansiering fra fondene for omsetningsavgift for kjøtt, egg og fjørfekjøtt. Norturas 
konsernstyre fremmer søknaden til Omsetningsrådet for områdene egg, storfe, svin og sau/lam, 
mens søknaden om omsetningsmidler til bruk i opplysningsvirksomhet for kylling 
og kalkun fremmes direkte til Omsetningsrådet fra Bransjestyret. 
 
Budsjettet som legges fram for 2011 har en totalramme på kr 68 600 000, som tilsvarer en 
økning på 3 % fra 2010.  
 
Tabellen under viser forslag til budsjett for OEK for 2011, samt regnskap 2009 (summen av 
OFK og OEH) og budsjett 2010: 

  
Regnskap 
2009 

Budsjett 
2010 

Budsjett 
forslag 
2011 

Endring*    
kr 

Endring*    
% 

Kjøtt  58 640 333  49 900 000 51 793 000 1 893 000  4 % 
Egg  8 181 465  7 220 000 7 340 000 120 000  2 % 

Fjørfekjøtt  11 085 533  9 440 000 9 467 000 27 000  0 % 

Sum OEK  77 907 331  66 560 000 68 600 000 2 040 000  3 % 
* sammenlignet med 2010 
 
Tabellen under viser fordelingen på personal og drift i forslaget for 2011, sammenlignet med de 
to foregående årene: 

   

Regnskap 
2009 

Budsjett  
2010 

 

Budsjett forslag 
2011 

Endring* 
kr 
 

Endring* 
% 

Personal og drift 19 212 142 14 643 200 17 750 000 3 106 800 21 %
Markedsaktiviteter 58 695 190 51 916 800 50 850 000 - 1 066 800 -2 %
Totale kostnader 77 907 331 66 560 000 68 600 000 2 040 000 3 %

* sammenlignet med 2010 
 
Nøkkeltall for budsjettet: 

  
Regnskap 

2009 
Budsjett* 

2010 
Budsjett 

2011 
Personal og drift 25 % 22 % 26 % 

Markedsaktiviteter 75 % 78 % 74 % 
* Fordeling i det opprinnelige budsjettet for OEH fra desember 2009. Ved reduksjon av budsjettrammen i juni 
2010 ble det ikke lagt til grunn en fordeling mellom personal/drift og markedsaktiviteter. 
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2. Behandling av søknaden i Brasjestyret og Norturas konsernstyre        

Bransjestyret behandlet den 0.10.10 et forslag om handlingsplan med tilhørende drifts- og 
investeringsbudsjett for 2011 for OEK. Bransjestyret konkluderte på dette møtet at det var 
behov for et alternativt budsjett og handlingsplan, der investeringene som følge av ny strategisk 
ramme var lagt inn i driften og ikke som et separat budsjett. Det ble også gitt føringer om at 
samlet budsjettramme inklusive investeringer ikke skulle overstige det beløp OEK endte opp 
med i 2010 (før justering for lønns- og prisvekst) etter at Jordbruksforhandlingene i mai 2010 
besluttet et budsjettnivå tilsvarende 2009 budsjett minus 15 %. 
 
Administrasjonen utarbeidet følgelig et alternativt budsjett med tilhørende handlingsplan. 
Dette budsjettet ble i et ekstraordinært Bransjestyremøte den 14.10.10 vedtatt med 3 mot 3 
stemmer, avgjort med styreleders dobbeltstemme: 

"Bransjestyret vedtar handlingsplan for 2011 med tilhørende budsjett på 68,6 mill kr. 
Bransjestyret ber om at budsjett og handlingsplan for "firbeint kjøttområde" og egg 
sendes til styret i Nortura for behandling, mens forslaget vedrørende fjørfekjøtt sendes 
til SLF for behandling." 

 
Mindretallet (KLF) hadde følgende protokolltilførsel: 

KLF sine medlemmer legger til grunn for budsjettbehandlingen for 2011 de mål og 
strategier styret har vedtatt for at Opplysningskontoret for egg og kjøtt skal kunne utføre 
sine hovedoppgaver: Bidra til økt salg av norskprodusert kjøtt og økt verdiskaping for 
norske bønder. Når mål og strategier er vedtatt er det styrets oppgave å gi 
administrasjonen de ressurser som trengs for å kunne oppnå de fastsatte mål og 
gjennomføre de nødvendige strategiene. Andre beveggrunner for å fastsette størrelsen 
på OEKs budsjett er styret i OEK uvedkommende og er prinsipielt feil i forhold til det 
ansvar styret og enkeltmedlemmer i styret har. De faktiske forhold viser også at det ikke 
er grunnlag for å kritisere budsjettframlegget av 7.oktober fra administrasjonen for å 
være verken overdimensjonert eller på andre måter legger opp til overforbruk.  
 
Administrasjonen i OEK har tvert i mot lagt fram et opprinnelig budsjett for 2011 som 
både er i samsvar med vedtatte mål og strategier, og som legger opp til god kost/nytte 
effekt for den norske bonden samt at det er den nødvendig nøkternhet i ressursbruken.  
 
OEK er det viktigste virkemiddelet for å oppnå økt salg og verdiskaping for verdikjeden 
fra og med bonde til og med industri vi i bransjen har. 
Det kuttede som foreslås som et alternativ i forhold til administrasjonens opprinnelige 
forslag, vil etter KLF sine styremedlemmers oppfatning ha flere negative konsekvenser: 

6. Redusert effekt av de ressursene som kontoret uansett skal bruke. Det tenkes her 
på uteblitte synergi, manglende støtte til andre tiltak samt for svak samlet 
profilering. 

7. Nedprioritering av de mest fremtidsrettede innsatsområdene, skoleverket, noe 
som vil kunne ha ugjenkallelig negativ effekt for norsk kjøttproduksjon.  

8. Dårlig timing i forhold til den krevende situasjon norsk landbruk og kjøttindustri 
står overfor i forhold til kritiske spørsmål til miljø, dyrevelferd og helse knytt til 
norsk kjøttproduksjon.  
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9. Et underlig signal å sende i forhold til den kritiske fase et nyfusjonert opplys-
ningskontor er med påfølgende fare for å miste drivet, kompetansen og nød-
vendig omstillingshastighet.  

10. Svekke administrasjonens tillit til at styret tar ansvar for egne strategisk valg.  
 
Oppsummert vil budsjettkuttet kunne store negative følger, som til syvende og sist slår 
tilbake på den som betaler og har utvilsomt størst nytte av kontorets aktivitet: Den 
norske bonden.  
 
KLFs medlemmer vil ikke ta ansvar for å svekke OEK når bonden trenger virksomheten 
som mest. Det er svært viktig å sikre best mulig økonomi for den norske bonden for å 
sikre tryggest mulig grunnlag for norsk kjøttindustri. OEK sin posisjon må styrkes ikke 
svekkes.  
 
KLF sine styremedlemmer slutter seg til administrasjonen sitt opprinnelige budsjett-
framlegget for OEK sitt budsjett for 2011 lagt fram på styremøte, med en samlet ramme 
for drift og investeringer på kr.76.050.000,-" 

 
Konsernstyret i Nortura behandlet saken den 28.10.2010 og sluttet seg til Bransjestyrets 
forslag. Vedtaket er som følger:  
 

"Norturas konsernstyre godkjenner forslaget til handlingsplan og budsjett for Opp-
lysningskontoret for egg og kjøtt på kr 68.600.000 og sender dette videre som søknad til 
Omsetningsrådet v/SLF. Fordelt mellom finansieringsfondene utgjør dette følgende: 

Storfe, svin og sau/lam: 51.793.000 
Egg: 7.340.000 

Konsernstyret er orientert om at fondet for kylling og kalkun bidrar med 9.467.000 inn i 
OEKs budsjett for 2011." 

 
3. OEHs kommentarer til budsjettet  

OEK sine vurderinger av markedssituasjonen for 2011 bygger på markedssituasjonen per 
september 2010 og prognose fra Totalmarked kjøtt og egg ut 2011, samt innspill fra KLF. 
 

3.1. Handlingsplan for 2011 

Strategiske føringer for handlingsplan 2011: 
• OEK må bidra til å bygge langsiktige positive holdninger og verdier til egg og kjøtt. 

Dette er en generisk viktig jobb uavhengig av om det er over- eller underskudd i 
markedet. 

• OEK må opprettholde generisk markedsforing knyttet til sunnhet og rask/enkel hver-
dagsmat gjennom videre satsning på Sunn MatPrat og Rask MatPrat 

• OEK må ivareta sesonger og tradisjoner som er viktige for egget og kjøttets stilling  
• OEK må sikre at grunnleggende kunnskap om råvarene og tilberedning av disse ivare-

tas, og har en viktig rolle som kunnskapsbygger rundt mat 
• OEK må ta en sterkere rolle innenfor egg- og kjøttbransjen i å være en bidragsyter for å 

forbedre forbrukerinnsikt, innovasjon og produktutvikling i bransjen. Det er et sterkt 
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behov for økt innovasjon og produktutvikling som treffer riktige og viktige 
forbrukerbehov og som kan gi varig inntjening og utvikling for bransjen. OEK besitter 
mye kompetanse som bransjen trenger og ønsker inn i sine utviklingsprosesser 

• OEK bør ta en sterkere rolle overfor handelsleddet og bidra til en bedring av egget og 
kjøttets stilling og fokus i handelen 

• OEK skal fortsatt være sterkt til stede i skolen, og ta en enda tydeligere rolle i faget mat 
og helse 

• OEK skal være et sterkt kompetansesenter og en viktig bidragsyter for å fremskaffe rik-
tig og relevant faktagrunnlag inn i de viktige samfunnsdebattene som pågår og som er 
definert innenfor OEKs rolle og virksomhet. Dette gjelder spesielt innenfor fagområdet 
ernæring og kosthold 

 
3.2. Prioriterte hovedmål for 2011 

Grunnleggende hovedmål 
• Implementere de nye strategiene i hele virksomheten, og bidra til å sikre at all kommu-

nikasjon og alle aktiviteter utføres i tråd med disse. 
• Sunnhet og helse vil være et prioritert område i implementeringen for å sikre fokus på 

sunnhet i perioden 
• Fange opp viktige strømninger eller skift i samfunnet som har konsekvenser OEKs mål-

oppnåelse, og eventuelt implementere disse i strategiene for å sikre en dynamisk og 
effektiv virksomhet 

 
Hovedmål: Bidra til økt forbrukslyst av egg og kjøtt 

• Øke kunnskapen og oppfatningen om at egg og kjøtt er en viktig del av et sunt kosthold 
• Øke andelen forbrukere som opplever at egg og kjøtt er enkelt og raskt å tilberede 
• Styrke den sterke posisjonen egg og kjøtt har i sesonger og som tradisjonsmat 
• Øke grunnkunnskapene om råvarene egg og kjøtt, samt de viktigste tilberednings-

metoder og anvendelsesområder 
• Bidra med løsninger ved aktuelle markedsutfordringer for den norske egg- og kjøtt-

bransjen 
• Bidra til innovasjon, kvalitetsforbedring og produktutvikling i den norske egg- og kjøtt-

bransjen 
• Bidra til kvalitetsforbedring og kunnskapsbygging om egg og kjøtt i den norske daglig-

varehandelen 
• Videreutvikle og få økt aksept for OEK som kompetansesenter innen mat og matfor-

midling 
 
Som følge av disse økonomiske rammene, er det i 2011 ikke rom for å iverksette investeringer 
for alle de vedtatte strategiske satsningsfeltene. Budsjettet for 2011 tar derfor kun høyde for 
investeringer i utvikling av en dialogløsning (teknologi) og av en ny kommunikasjonsplattform 
for MatPrat. For pådriverrolle ovenfor bransje, myndigheter og handel, betyr dette at 2011 
kjøres på det nivået OEK tidligere har ligget, dog med en nedskalering av innsatsen mot bransje 
og en oppskalering av innsatsen mot myndigheter. Det siste relateres til OEKs jobb mot 
myndigheter i forhold til helse, ernæring og kosthold, i særdeleshet relatert til de nye 
kostholdsrådene som ventes publisert ultimo 2010.  
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OEKs tilbud til norsk skole må utvikles helt på nytt i tråd med den offisielle skolepolitikken, 
nye kostråd og satsningen på faget mat og helse fra myndighetens side. Mange andre aktører 
ønsker seg OEKs plass i skolen, og for å beholde posisjon vil en i 2011 tilby et minimum av 
tidligere materiale til barneskolen, og beholde det eksisterende tilbudet i ungdomsskolen. En 
regner med at å utvikle et helt nytt tilbud fullt ut og få implementert dette vil ta opp mot to år. 
Det er derfor viktig å merke seg at OEKs nye satsning mot skolen vil få full effekt først fra 
skoleåret 2013-2014. Investeringsbehovet totalt for å implementere de nye strategiske 
retningene er beregnet til i størrelsesorden 10 mill. kroner, hvorav 3,8 mill. kroner tas over 
driftsbudsjettet for 2011 og de øvrige investeringene tas i 2012 og 2013. 
 

3.3. Aktiviteter 

Forbrukerkommunikasjon 
Folks medievaner er i rask endring og blir stadig mer brukerstyrt. De tradisjonelle mediene får 
økt konkurranse, og tilpasning er viktigere enn noen gang. For å nå frem med budskapene som 
folkeopplyser og nå målene, er det nødvendig med en bred og tydelig tilstedeværelse i 
medielandskapet. Det er derfor viktig å ha den mest kostnadseffektive og optimale fordelingen 
mellom ulike kanaler. 
 
Ingen kanaler kan løse kommunikasjonsoppgavene alene. Samspill og riktig nivå mellom 
ulike kanaler for å oppnå maksimal synergieffekt er vesentlig og det er nødvendig å vekte 
presse, betalt kommunikasjon og egne medier opp mot hverandre.  
 
Å være i kontinuerlig dialog med forbrukerne er essensielt for å kunne kommunisere i frem-
tiden og OEK må tilby løsninger tilpasset deres behov i alle de situasjoner og roller de befinner 
seg i. 
 
Betalt massekommunikasjon (TV, digitalt, print etc. — alle mediekjøp) 
Man har tradisjonelt kunnet nå alle i sin målgruppe ved hjelp av betalt massekommunikasjon i 
noen få og store kanaler. Dette er ikke lenger virkeligheten da det har skjedd en sterk frag-
mentering av folks medievaner og utviklingen innen mediemarkedet. Det er derfor nå nød-
vendig å være tilstede med sine budskap i flere og ulike betalte kanaler enn tidligere for å 
kommunisere effektivt, og ha både gjennomslagskraft og å nå målgruppene mest mulig kost-
nadseffektivt.  
 
Ikke-betalt kommunikasjon (Presse) 
Pressearbeid er et bærende element i OEKs kommunikasjon, og er en viktig del av helheten for 
å oppnå en størst mulig gjennomslagskraft. Redaksjonelle oppslag kan løse andre 
kommunikasjonsoppgaver enn hva som kan gjøres i andre kanaler, og har en viktig rolle bl.a. i 
å forsterke budskap, aktualisere temaer, gi dybdekunnskap og å skape synergieffekter med de 
øvrige kommunikasjonsaktivitetene.  
 
I enkelte perioder vil presse være hovedaktiviteten ut mot forbruker og det bærende elementet i 
vår kommunikasjon. OEK har et stort kontaktnett i norsk matpresse, både innenfor etermedier, 
print- og nettmedier, og troverdigheten gir stor mulighet til å få redaksjonelt innpass rundt 
prioriterte satsningsområder. Dette skal OEK benytte seg av på en mest mulig effektiv måte. 
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Egne medier (matprat.no, mobil, andre dialogmedier) 
Internett er en veldig viktig kilde til informasjon og inspirasjon om mat og matlagning og 
matprat.no har en dominerende posisjon som Norges ledende matnettsted. MatPrats mobil-
applikasjoner er veldig godt mottatt og mye brukt. Forbrukerne krever enda mer brukerstyring 
og forventer å gå i dialog med OEK s på et mye mer avansert nivå enn i dag. Det er derfor helt 
vesentlig at en utarbeider et godt dialogkonsept for å møte forbrukers behov og krav.  
 
Markedsføring bransje 
OEK har to hovedretninger innenfor pådriverrollen, den ene er å gjøre ulike markedstiltak for å 
svare på ulike markedsutfordringer. Den andre er å bidra med relevante innspill i verdikjeden 
mellom forbruker og bonde for å øke verdiskapningen i egg- og kjøttbransjen med bakgrunn i 
OEKs forbrukerinnsikt og kunnskaper om kjøtt og egg. 
 
Den aller viktigste oppgaven blir å bidra til at egg- og kjøttbransjen skal bli oppfattet som en 
bransje som i større grad tar samfunnsansvar med hensyn til de utfordringene som ligger 
innenfor kosthold og helse i befolkningen. 
 
OEK skal i mest mulig grad få synergieffekt i handel og egg- og kjøttbransje på kampanjer og 
aktiviteter. OEKs markedsråd er et av de viktigste redskapene for råd, informasjon, og 
kommunikasjon begge veier.  
 
I dag er "MatPrat Informerer" OEKs viktigste kommunikasjonsredskap til kjøttbransje og 
handel. Utgivelsen, temaene og produktene følger OEKs fokusperioder. Aktivitetskalenderen 
gjenspeiler MatPrat sine fokusperioder, temaer og produkter. 
 
Markedsføring handel 
Det er viktig for OEK å kunne påvirke forbrukeren så nærme beslutningsstedet som mulig, og 
derfor må OEK analysere hvilken rolle en skal ta i å drive kategoriene egg og kjøtt i butikk. I 
2011/2012 ønsker en å gjennomføre denne analysen, som skal danne grunnlaget for 
prioriteringer fremover. I 2011 vil fortsatt OEKs viktigste kanal mot handelen være MatPrat 
informerer sammen med årskalenderen med fokusperioder, temaer og ravarer.  
 
Myndigheter 
Det er ønskelig å etablere OEK som et anerkjent kompetansesenter innen mat, matformidling 
og matrelatert folkeopplysning overfor myndighetene, en ressurs som høres og benyttes i saker 
relatert til kjerneområde. OEK ønsker å gi udiskutabel trygghet for at investeringene gir den 
optimale avkastning på pengene, samt innfrir de forventninger og dekker det behov OEK er 
ansatt for å gjøre. 
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Skole 
Skole er en veldig viktig arena for å bygge riktig kunnskap og holdninger til mat og matlaging, 
fordi mange gode vaner utvikles i ung alder. Faget "mat og helse" skal ivareta denne 
kunnskapsbyggingen, både teoretisk og praktisk. OEK har gjennom mange år vært en sterk 
bidragsyter inn i skolen gjennom ulike typer undervisningsmateriell og råvarestøtte til 
grunnskolen, samt undervisning av fremtidige lærere i faget på Høgskoler. En redusert pri-
oritering av "mat og helse" innenfor skolen og manglende fagutdanning av lærerne i faget 
utgjør en stor utfordring for kunnskapsbyggingen rundt mat og matlaging hos den oppvoksende 
generasjonen. OEK ønsker gjennom sin kompetanse å bli en enda sterkere bidragsyter inn i 
"mat og helse" i skolen, for å sikre riktig kunnskap og holdninger til egg og kjøtt som en viktig 
del av gode måltidsvaner i fremtiden. 
 
Innholdsproduksjon 
Det er innholdet i MatPrat som skal være bærer av budskapene og skal bygge opp under OEKs 
ulike mål. MatPrat skal være kjent som de som har det beste og mest relevante innholdet i 
forhold til både forbrukers behov og de råvarene vi skal forvalte. Et av MatPrats sterkeste 
fortrinn er at OEK produserer innholdet selv, og derfor har god kontroll over kvaliteten på 
innholdet, måten det kommuniseres på, og mulighetene til å holde fokus i de ulike 
innholdsproduksjonene og i aktivitetsperiodene. For å sikre at innholdet får mest mulig 
gjennomslagskraft over tid blir implementeringen av MatPrats merkevarestrategi, produkt-
strategi, kategoristrategi og kommunikasjonsstrategi inn i alle produksjonene et viktig grep. 
 
Teknologisk utvikling 
Den teknologiske utviklingen går stadig raskere og adapsjonstiden blir bare kortere for hver ny 
enhet eller trend som kommer på markedet. Forbruker forventer at innhold og tjenester skal 
være tilgjengelig og tilrettelagt uansett hvilken plattform eller enhet hun/han tar i bruk. Er det 
ikke det, finner forbruker fort nye tilbydere og bruksmønster. 
 
Det er derfor essensielt at Opplysningskontoret for egg og kjøtt kan tilby tjenester og produkter 
som løser forbrukers behov, når de har behov for det og der de har behov for det på den mest 
tilgjengelige og kostnadseffektive måten. 
 
Markedsanalyse og strategisk utvikling 
Opplysningskontoret for egg og kjøtt har en omfattende og unik kunnskap og innsikt i for-
brukernes behov, og dette danner grunnlaget for hele virksomheten. Dette er ferskvarekunn-
skap, og den må kontinuerlig oppdateres i forhold til de fokusområdene. 
 
Det er i første halvår 2010 utviklet ny overordnet virksomhets- og markedsstrategi for OEK for 
perioden 2011-2014, og arbeidet med å utvikle og ferdigstille de øvrige underliggende 
strategiene vil pågå ut året. Det vil da foreligge et fullstendig strategisk rammeverk for OEK. 
Det er et viktig strategisk valg at Opplysningskontoret for egg og kjøtts jobb skal utføres dels 
som en langsiktig bygge- og vedlikeholdsprosess, dels som en raskt responsiv og svært aktuell 
og oppdatert prosess. 
 
Administrasjon/Personal/Drift 
Administrasjonsbudsjettet omfatter lønn, sosiale kostnader og vikarutgifter til 18 stillinger. I 
budsjettet er det tatt høyde for en lønnsvekst på 3 % i 2011. I tillegg er det beregnet bruk av 
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vikar i prosjektsammenheng tilsvarende en halv stilling. Opplysningskontoret for egg og kjøtt 
omorganiserte seg i forbindelse med den fysiske gjennomføringen av fusjonen i januar 2010. 
Denne organisasjonen, med fire definerte avdelinger og ansvarskart, fungerer etter hvert bra og 
skal beholdes så å si uendret også i den kommende perioden. 
 
Å være helt à jour og i front på OEKs kjernekompetanser er helt avgjørende for kontorets 
mulighet til å lykkes som formidlere av mat og matkompetanse. Kontinuerlig oppdatering av 
kontorets kompetanse innen mat, mattrender, tilberedningsmetoder, ernæring, forbrukerinnsikt 
og formidlingsinnsikt er nødvendig. Som et resultat av den nye strategien er det imidlertid også 
behov for en del helt ny kompetanse. Dette gjelder særlig innen teknologi, men også i 
pådriverrollen ovenfor bransje, handel og myndigheter, skole og utdanningssektoren. 
 

3.4. Samlet budsjettsøknad for Opplysningskontoret for egg og kjøtt i 2011 

Det totale budsjettet for 2011 er satt til 68,6 mill. kroner. Dette tar utgangspunkt i kravet om et 
budsjettnivå tilsvarende 2009 budsjett minus 15 %, kostnadsregulert med 3 %. Da bud-
sjettprosessen startet tidlig sammenlignet med tjenesteleverandørene, mangler en eksakt tall-
grunnlag, det er derfor tatt utgangspunkt i en generell økning på 3 % på øvrige kostnader også. 
En vet imidlertid at mediekjøp blir vesentlig dyrere i 2011 enn i 2010. De store mediekanalene 
varsler i høst en påregnet prisvekst på 10 %. Tallgrunnlaget bygger på aktiviteter redegjort i 
Handlingsplan for 2011, og vurderes av OEK som et nøkternt budsjett sett i lys av de 
utfordringer egg- og kjøttbransjen står overfor, økonomien i næringen og behovet for å 
implementere en helt ny strategi. 
 
Som følge av endring av budsjettregimet for Opplysningskontorene i 2009, er det åpnet for at 
10-20 % av budsjettet for generisk markedsføring skal kunne allokeres kortsiktige 
markedsutfordringer, det vil si markedsregulerende tiltak, gjennom året. Denne dynamikken 
er bygd inn i det innhold og de aktiviteter som er beskrevet i Handlingsplanen, slik at OEK 
raskt skal kunne gjennomføre denne reallokeringen uten å tape momentum i markedet. Disse 
midlene skal også kunne overføres til påfølgende år ved behov og mulighet. Det er i 2011 
budsjettert totalt kr 21 350 000 til kjøp av media, i alle kanaler og formater. Dette innebærer at 
fra kr 2 135 000 til kr 4 270 000 vil kunne benyttes til markedsregulerende tiltak hvis og når 
behovet skulle tilsi det. Midlene kan også overføres til 2012 ved behov og mulighet. 
 
4. SLFs vurdering 

2011 er det andre driftsåret for det sammenslåtte opplysningskontoret. Budsjettprosessen for 
2010 var krevende, og det endelige budsjettet ble først vedtatt i juni 2010. Det innebar en 
reduksjon på 5 prosent i forhold til opprinnelig budsjett vedtatt i desember 2009, og en 
reduksjon på 15 % i forhold til budsjettet for 2009. Reduskjonen var i tråd med signaler gitt i 
jordbruksavtalen.    
 
Etter sammenslåingen har OEK arbeidet med ny strategi- og handlingsplan for det 
sammenslåtte kontoret, og hadde opprinnelig fremmet et forslag til budsjett overfor 
Bransjestyret som tok høyde for at de nye planene skulle realiseres allerede fra 2011. Imidlertid 
ba Bransjestyret om at det ble utarbeidet et nytt budsjett som la til grunn en ramme tilsvarende 
budsjettet for 2010 (85 % av budsjettet for 2009). Bransjestyret vedtok det reviderte budsjettet 
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med 3 mot 3 stemmer, og hvor leders dobbeltstemme ble utslagsgivende. Budsjettet vedr. kjøtt 
og egg ble senere behandlet i Norturas konsernstyre, som kom til samme konklusjon som 
flertallet i Bransjestyret.  
 
Budsjettet som nå legges fram innebærer en økning på 3 % sammenlignet med 2010-budsjettet, 
hvilket er på nivå med forventet prisstigning. I forhold til strategi- og handlingsplanen som er 
utarbeidet innebærer det forslåtte budsjettet, i følge OEH, at ikke alle aktiviteter kan 
gjennomføres som planlagt, noe som bl.a. går ut over skolesatsingen. KLFs representanter i 
Bransjestyret mente at det er feil å foreta et slikt budsjettkutt og gikk inn for å bevilge 
ytterligere 7,45 mill. kroner til OEK i 2011.  
 
Etter SLF vurdering må anbefalingen fra Norturas konsernstyre tillegges stor vekt, da Nortura 
som markedsregulator har et spesielt ansvar for bruken av omsetningsavgiftsmidlene, herunder 
å foreslå sats for omsetningsavgiften. SLF viser også til de politiske siganalene som er gitt 
vedrørende bruken av midler til opplysningsvirksomheten for kjøtt og egg, og finner på den 
bakgrunn at det er riktig å anbefale et budsjett som innebærer en videreføring av dagens nivå.   
 
Budsjettet tildeles som en ramme. SLF mener at de planer som er lagt for virksomheten og de 
prioriteringer som er gjort innenfor handlingsplanen i årets budsjettforslag er i tråd formål og 
retningslinjer for opplysningsvirksomheten.           
 
Diagrammet under viser kostnadsutviklingen for opplysningsvirksomhet for kjøtt og egg fra 
2005 til 2009, samt vedtatt budsjett for 2010 og budsjettforslag for 2011. 
 

0

10

20

30

40

50

60

70

80

90

100

2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011

M
ill
. k
ro
ne

r

Egg og fjørfekjøtt

Kjøtt

 
 
• Tall for 2010 er budsjett vedtatt av OR. Tall for 2011 er Norturas budsjettforslag. Det øvrige er regnskapstall. 
• Det høye forbruket for kjøtt i 2006 skyldes tilleggsbevilgning på 15,6 mill. kroner, hvorav 11,5 mill. kroner 

var knyttet til utbruddet av E. coli og de resterende 4,1 mill. kroner var knyttet til flytting av kontoret.     
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Todeling av budsjettet og overføring av midler til neste år 
På oppdrag fra avtalepartene utredet SLF ulike finansieringsmodeller for OFK og OEH i 
forkant av jordbruksforhandlingene 2009. SLF anbefalte at budsjettet deles i to, hvor en del (80-
90 prosent) går til langsiktig, holdnings skapende arbeid, og at det resterende (10-20 prosent) 
knyttes til opplysningskontorenes bidrag til løsninger ved aktuelle markedsutfordringer. 
Forslaget innebar at den delen som er knyttet til aktuelle markedsutfordringer kan overføres til 
neste år, dersom markedssituasjonen tilsier at midlene likevel ikke brukes i budsjettåret.  LMD 
ga sin tilslutning til forslaget, ref. St.prp. nr 75 om jordbruksoppgjøret 2009, og 
Omsetningsrådet fulgte opp med vedtak i sak 34/09.  
 
Som OEK beskriver i søknaden er det bygd inn en slik dynamikk i det innhold og de aktiviteter 
som er beskrevet i handlingsplanen, slik at OEK raskt skal kunne gjennomføre en omfordeling 
av ressurser dersom markedssituasjonen krever det. Det er i 2011 budsjettert totalt kr 21 350 
000 til kjøp av media, i alle kanaler og formater. Dette innebærer at fra kr 2 135 000 til kr 4 270 
000 (10 - 20 %) vil kunne benyttes til markedsregulerende tiltak hvis og når behovet skulle tilsi 
det, eller midlene kan også overføres til 2012 ved behov og mulighet.  
 
Etter SLFs vurdering har OEK fulgt opp ORs vedtak ut fra de føringer som foreligger. 
Imidlertid gjenstår det fortsatt noe arbeid når det gjelder utforming av denne ordningen, og SLF 
vil følge opp dette framover.        
 
SLF anbefaler at budsjettet for OEK for 2011 godkjennes og at midler fra de respektive fondene 
for omsetningsavgift stilles til disposisjon.  
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

66/10 Melk OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 66/10  Melk - Budsjett 2011 for opplysningskontoret for 
meieriprodukter (Melk.no) 

200901370-25/510

 
Beskrivelse: Tine SA har i brev av 14. oktober 2010 lagt frem budsjett for Opplysningskontoret for 

meieriprodukter (Melk.no) for 2011. Budsjettet er på kr 24 000 000. Dette er en 
reduksjon på nærmere 6 prosent sammenlignet med budsjettet for 2010. 

  
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 11 og retningslinjer om 

anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og 
opplysningsvirksomhet § 2, fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008. 

  
Vedlegg: Brev fra Tine SA av 14. oktober 2010. 

   
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler på fondet for omsetningsavgiften på melk. 

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: Budsjett for Opplysningskontoret for meieriprodukter (Melk.no) godkjennes, og inntil 

kr 24 000 000 kan anvendes av fondet for omsetningsavgift på melk. 
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Budsjett 2011 for Opplysningskontoret for meieriprodukter (Melk.no) 
 
Tine SA har i brev av 14. oktober 2010 fremmet forslag om budsjett for 2011 for 
Opplysningskontoret for meieriprodukter (OFM). Budsjettforslaget som legges frem er på 24,0 
mill. kroner, og ble godkjent av OFMs styre i møte 22. september 2010. Budsjettforslaget ble 
vedtatt av Tines konsernstyre den 28. oktober 2010.  
 
Budsjettforslag for 2011 
Budsjettet som legges frem for 2011 er på kr 24 000 000. Dette er en reduksjon i forhold til 
budsjettet for 2010 på totalt kr 1 502 000, eller nærmere 6 prosent. Budsjettet er oppsummert 
under: 
 
Tines forslag til budsjett for OFM for 2011, samt regnskap 2009 og budsjett 2010: 
 

Regnskap 2009 Budsjett 2010 Budsjett 2011 Endring* Endring*
kr kr kr kr %

Personal og drift 8 259 551 8 342 000 9 119 000 777 000 9,3

Markedsaktiviteter 17 848 402 17 160 000 14 881 000 -2 279 000 -13,3
Totale kostnader 26 107 953 25 502 000 24 000 000 -1 502 000 -5,9
* Budsjett 2011 sammenliknet med budsjett 2010  
 
Nøkkeltall for budsjettet (fordeling i prosent) i 2010 sammenlignet med 2011: 

2010 2011
Personal og drift 32,7 38,0
Markedsaktiviteter 67,3 62,0  
 
Hovedposter i budsjettet: 
 

Budsjett 
2010

Budsjett 
2011

Differanse 
2011-2010

Personal 6 059 391 6 927 000 867 609
Andre driftskostnader 2 282 609 2 192 000 -90 609
Sum personal og driftskostnader 8 342 000 9 119 000 777 000

Reklame 10 825 000 8 675 000 -2 150 000
Informasjonsmateriell 1 174 000 1 080 000 -94 000
Relasjon/opplæring 1 384 000 1 150 000 -234 000
Presse 1 137 000 1 095 000 -42 000
Fellestiltak 270 000 471 000 201 000
Markedsinnsikt 1 175 000 855 000 -320 000
Webutvikling 1 010 000 1 280 000 270 000
Skole 185 000 275 000 90 000
Markedsaktiviteter 17 160 000 14 881 000 -2 279 000

Sum drift + marked 25 502 000 24 000 000 -1 502 000  
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Nøkkeltallet personal og drift består av personalkostnader på kr 6 927 000 og driftskostnader på 
kr 2 192 000. Budsjettforslaget innebærer en økning for personalkostnadene på om lag 
kr 870 000 sammenlignet med budsjettet for 2010. Driftskostnadene reduseres med om lag kr 
90 000. Totalt for personal- og driftskostnader er det budsjettert med en økning på kr 777 000.  
 
Personalkostnadene for 2011 omfatter en ekstra stilling i forhold til 2010. Antall årsverk øker 
derfor fra 7,6 i 2010 til 8,7 i 2011 med 9 ansatte. I søknaden er den ekstra stillingen begrunnet 
med økt satsing på helse- og ernæringsfaglig kommunikasjon. Dette innebærer at OFM har 
behov for i større grad å kunne møte forbrukere og opinionsledere i digitale medier, som for 
eksempel facebook og twitter. OFM har derfor behov for ytterligere en fagperson for å drifte 
kommunikasjonsplattformene.  
 
Andre driftskostnader er budsjettert med en reduksjon for 2011. Reduksjonen skal 
gjennomføres ved tiltak som færre gratis parkeringsplasser, reduserte kostnader til møter, reiser 
og kontingenter, samt frakt og inventar. Kostnader til IT-drift inngår i nøkkeltallet personal og 
drift og er budsjettert noe høyere enn for 2010. Økningen er knyttet til valg av ny leverandør av 
publiseringsverktøy. Samtidig effektiviseres tidsbruken på grunn av langt bedre 
brukervennlighet. For øvrig spares det inn på investeringer og support til IT ellers i forhold til 
2010.  
 
Nøkkeltallet markedsaktiviteter består av en rekke delaktiviteter. Markedsbudsjettet er totalt på 
kr 14 881 000, noe som innebærer en reduksjon på kr 2 279 000 sammenlignet med budsjettet 
for 2010. Den største endringen er knyttet til posten reklame som reduseres med  
kr 2 150 000.  Andre poster som reduseres er markedsundersøkelser med kr 320 000, 
relasjonsarbeid med kr 234 000, informasjonsmateriell med kr 94 000 og presse- og 
analysearbeid med kr 42 000. Av poster som økes er web-utvikling med kr 270 000, fellestiltak 
med de andre opplysningskontorene med kr 201 000 og tiltak mot skole med  
kr 90 000. 
 
Økning i posten web-utvikling henger sammen med OFMs ambisjon om økt bruk av sosiale 
medier. Hoveddelen av kostnadene går til videreutviklingen av melk.no teknisk og innholds-
/designmessig. Kostnadene til fellestiltak med de andre opplysningskontorene øker først og 
fremst på grunn av felles satsing mot skoler. I denne posten inngår også kostnader til utredning 
og omprofilering av mat.no, i tillegg til felles aktiviteter som Smakens Uke, pressearbeid og 
felles opplæring. Kostnader til skole øker som følge av at OFM starter oppbygging av nytt 
undervisningsmateriell i 2011. 
 
OFMs overordnede målsetting er at Melk.no skal bidra til økt forbruk av norsk melk og norske 
meieriprodukter. De skal jobbe for å øke hele meierimarkedet og samtidig bidra til at en størst 
mulig andel av meierimarkedet beholdes av norsk meieriindustri.   
 
OFMs operative målsetningerfor 2011 er som følger: 

• Øke kunnskapen om melk. 
• Bedre holdninger til melk. 
• Øke kjennskapen til OFM som opplysningskontor.  
• Øke kjennskapen til hvem som står bak Melk.no.  



Statens landbruksforvaltning  Side: 19 av 146 

 

 

• Øke nettbruken på Melk.no.  
• Øke nettbruken på relevante sider. 
• Øke antall presseoppslag totalt. 
• Øke antall presseoppslag med kjernebudskap. 

 
Overordnede strategier for OFM er:  

• Tydeligere helsefokus 
• Fra holdning til handling 
• Økt grad av digitalisering 
• Melk.no som innholdsleverandør 

 
I markeds- og kommunikasjonsplanen for OFM fremgår fire hovedsatsingsområder for 2011: 

• Melk og meieriprodukter til frokost/brødmåltidet,  
• Bryt myter om melk,  
• Fokus på skole og  
• Mobilisere opinionsledere. 

Melk og meieriprodukter til frokost/brødmåltidet er en videreføring av satsingen i 2010, mens 
de andre hovedsatsingsområdene er nye. Fokuset på konsummelk og melk i mat tones ned i 
2011.  
 
SLFs vurdering  
Figuren under viser kostnadsutviklingen for OFM fra 2004 til 2011. 
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Omsetningsrådet har over en treårs-periode fra 2008 til og med 2010 bevilget 10 millioner 
kroner ”ekstra” for å gjennomføre en særlig satsing på økt markedsføring av drikkemelk for å 
motvirke trenden med redusert salg av drikkemelk. Det er bakgrunnen for økningen i 
kostnadene til OFM fra 2007 til 2008, og at kostnadene har fortsatt på dette nivået også i 2009 
og 2010. Forslag til budsjett for 2011 er redusert med 1,5 millioner kroner sammenlignet med 
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budsjett for 2010. Forslaget innebærer et budsjett på om lag samme nivå som i 2007, hvis en 
justerer for generell prisstigning. 
 
SLF anbefaler at OFM utarbeider et notat som viser resultatene fra treårs satsingen på melk, og 
at dette legges frem for OR i forbindelse med 2010-regnskapet for OFM.  
 
I budsjettet som er foreslått for OFM inngår en omfordeling av midler fra markedsaktiviteter til 
personalkostnader ved at det opprettes en ny stilling. Forslaget begrunnes i økt aktivitet innen 
helse og faglig kommunikasjon om melk, mens OFM i større grad vil samarbeide med mat.no 
om publisering av oppskrifter. Denne endringen øker behovet for å ha fagkompetanse til å 
produsere flere artikler, delta i debatter og lignende på nettet og i sosiale medier i større grad 
enn i dag. Det er i første rekke reklamebudsjettet som er redusert for å få til denne 
omdisponeringen.  
 
SLF er av den oppfatning at det er OFM selv som har best forutsetning for å prioritere bruk av 
midlene på en måte som gir størst mulig effekt på sikt. SLF har derfor ingen innvendinger mot 
forslaget om økt aktivitet innen helse og ernæringskommunikasjon. En omfordeling av midler 
til reklame og redusert aktivitet i massemedier kan imidlertid være med på å svekke OFMs 
langsiktige påvirkningskraft. SLF anbefaler derfor at resultatmålingssystemet brukes for å følge 
utviklingen, og at dette rapporteres til OR sammen med forslag til budsjett for 2012.  
 
I søknaden vises det til at OFM har vurdert alle kostnadsposter for å få rom for å øke 
bemanningen, innenfor et redusert totalbudsjett. Det er gjennomført kostnadsreduksjoner i 
drifts- og administrasjonsbudsjettet, samt at OFM vil ta ut effektiviseringsgevinster innenfor 
IKT-området og ved at resultatmålinger gjennomføres på web i 2010. Budsjettet for 2011 
innebærer at personal- og driftskostnader per årsverk reduseres med nesten kr 50 000 per 
årsverk sammenlignet med budsjettet for 2010. Også innenfor markedsbudsjettet er det 
gjennomført kostnadsreduksjoner og effektivisering som innebærer besparelser. Samtidig er det 
økt budsjett til blant annet felles satsing mot skoler sammen med de andre 
opplysningskontorene.  
 
Det er i søknaden vist til at OFM har gjort en grundig vurdering av kostnadspostene i budsjettet 
og lagt opp til en målrettet og høy aktivitet til tross for redusert budsjett. OFM har i flere år 
jobbet med effektiviseringstiltak som skal bidra til mer effektiv bruk av ressurser. SLF mener 
dette er positivt. Virksomhetsplanen for 2011 gjengir målinger som viser at OFM har oppnådd 
gode resultater når det gjelder folks holdninger og kunnskap om melk. Målsettingen er å bedre 
resultatene ytterligere i 2011. SLF forutsetter at opplysningskontoret også fremover vil tilstrebe 
høyest mulig måloppnåelse innenfor den rammen som stilles til disposisjon. 
 
SLF anbefaler at budsjettet for OFM for 2011 på kr 24 000 000 godkjennes. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

67/10 Korn OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 67/10  Korn - Opplysningskontoret for brød og korn - 
Budsjett 2011 

200901337-
23/514.7 

 
Beskrivelse: Norske Felleskjøp har lagt fram et forslag til budsjett på kr 4 400 000 for 

Opplysningskontoret for brød og korn i 2011. Budsjettet ble godkjent av Norske 
Felleskjøps styre 15.10.2010. 

  
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror §11 og 

retningslinjer om anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og 
opplysningsvirksomhet, §§ 2 og 3, fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008. 

  
Vedlegg: Brev fra Norske Felleskjøp av 15.10.2010, vedlagt brev av 29.09.2010 fra 

Opplysningskontoret for brød og korn med budsjett for 2011. 
   

Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler til disposisjon på fondet for omsetningsavgift korn. 
  

Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 
 

  
Vedtak: Budsjettet for Opplysningskontoret for brød og korn i 2011 på kr 4 400 000 

godkjennes, og inntil kr 2 200 000 kan anvendes av fondet for omsetningsavgift korn. 
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Opplysningskontoret for brød og korn - Budsjett 2011 
 
Med brev av 15.10.2010, vedlagt brev med budsjettforslag fra Opplysningskontoret for brød og 
korn (OBK), oversender Norske Felleskjøp (NFK) forslag til budsjett for OBK for 2011. Samlet 
forslag til budsjettramme beløper seg til kr 4 400 000. I budsjettforslaget er det forutsatt at kr 2 
200 000 bevilges fra fondet for omsetningsavgift korn og kr 1 100 000 hver fra handelsmøllene 
og fra bakerbransjen. Budsjettet er godkjent av styret i NFK 15.10.2010.  
 
Med hensyn til føringer som er lagt for opplysningskontorenes virksomhet vises det til brev fra 
Statens landbruksforvaltning (SLF) av 03.07.2008. Av brevet går det bl.a. fram at 
Omsetningsrådet skal vedta budsjettet som en ramme. 
 
Regnskaps og budsjettoversikt for OBK med NFKs forslag til budsjett i 2011, kr: 

Kostnader Regnskap 
2009 

Budsjett 
2010 

Budsjettforslag 
       2011 

Endring * 
 

Endring,* 
prosent 

Personal og drift   1 583 647 2 250 000          2 400 000      150 000  6,7
Markedsaktiviteter 2 682 124   1 750 000          2 000 000     250 000       14,3
Totale kostnader 4 265 771 4 000 000           4 400 000 400 000  10,0  
    
Overforbruk i 2008 35 196    
Totale kostnader 4 300 967  
*Endring i forhold til budsjett 2010. 
 
Nøkkeltallsoversikt, budsjett OBK med NFKs forslag for 2011, prosent: 
Nøkkeltall for budsjett 2010 2011  
Personal og drift 56,2 54,5 
Markedsaktiviteter 43,8 45,5 
Totale kostnader 100,0 100,0 

 
Hovedposter i budsjettet, kr: 

 Budsjett 2010 Budsjett 2011 Endring * 
Personal 1 650 000 1 780 000 130 000
Andre driftskostnader 600 000 620 000 20 000
Sum personal og driftskostnader 2 250 000 2 400 000 150 000
  
Pressearbeid, kampanjer mv. 450 000 550 000 100 000
Web og interaktive tjenester 500 000 650 000 150 000
Informasjonsmateriell 150 000 150 000 0
Utvikling og prosjektarbeid 350 000 300 000 -50 000
Barn og unge/Skoleprosjekt 300 000 350 000 50 000
Sum markedsaktiviteter 1 750 000 2 000 000 250 000
  
Sum drift og markedsaktiviteter 4 000 000 4 400 000 400 000

*Endring i forhold til budsjett 2010 
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Budsjettet for OBK for 2011 er basert på arbeidet med strategiplan for 2011-2015. Budsjettet 
viderefører hovedtrekkene i strategiplanen 2008-2010. Dette betyr videreføring av overordnede 
mål og strategier knyttet til måltider, kosthold, media innovasjon og samarbeid med de andre 
opplysningskontorene. Hovedsatsingsområdene skole, nettsider og media vil bli videreført. 
Strategiplanen for 2011-2015 som vil bli behandlet i OBKs styre i desember 2010, vil danne 
grunnlaget for handlingsplan og endelig fordeling av budsjettrammen for 2011. Dersom det blir 
foretatt vesentlige endringer vil Omsetningsrådet bli informert. 
 
Av kommentarene til budsjettet for 2011 går det fram at det under lønn og sosiale kostnader er 
budsjettert med to faste stillinger.  
 
Styret i OBK har i forslag til budsjett for 2011 utvidet totaltrammen med kr 400 000 til 
kr 4 400 000. Det forutsettes at kr 2 200 000 bevilges fra fondet for omsetningsavgift korn og kr 
1 100 000 hver fra handelsmøllene og fra bakerbransjen. Det opplyses videre at det i tillegg vil 
bli arbeidet med å kartlegge mulighetene for å søke om andre midler. 
 
SLFs vurderinger  
Av markedsaktiviteter i forslaget til budsjett for 2011 går det fram at OBK har tatt høyde for at 
føringene som er lagt for opplysningskontorenes virksomhet vil bli fulgt opp. Det er bl.a. lagt 
opp til videre samarbeid med de andre opplysningskontorene med hensyn til felles nettsted, 
annet felles informasjonsmateriell og andre felles arrangementer og kampanjer. 
Samlokaliseringen med Opplysningskontoret for meieriprodukter bidrar også til et tettere 
samarbeid mellom kontorene.  
 
Totalrammen for budsjettet har siden etableringen av OBK i 2007 ligget på kr 4 000 000. 
Beløpet var en videreføring av tilskuddet til det tidligere opplysningskontoret, Brødfakta som 
ble avviklet i 2005. Det foreslås nå en økning på kr 400 000, hvorav halvparten ev. vil bli 
belastet fondet for omsetningsavgift korn. Økningen tilsvarer endring i konsumprisindeks f.o.m. 
2007 til og med oktober 2010, som er 10,0%. SLF har ingen innvendinger mot dette. 
Kontoret ble etablert med ett årsverk, som ble utvidet til to årsverk fra 1. desember 2009 og det 
var også i 2010-budsjettet lagt inn to årsverk. Av økningen i personal og drift fra 2010 til 2011 
på kr 150 000 eller 6,7 %, er 130 000 eller 5,8 % knyttet til personalkostnader. Økningen i 
personalkostnader skyldes at den ene ansatte går ut i permisjon og at det settes inn en vikar med 
noe høyere lønn. Videre er det planlagt overlapping med vikaren, før den ansatte går i 
permisjon. Legges SSBs prognose for 2011 til grunn, med en lønnsvekst på 3,4 prosent og 
overlapping av de to medarbeiderne med ca. måned samt en noe høyere lønn for vikaren, 
samsvarer dette godt med økningen i budsjettet. 
 
SLF anbefaler at budsjettet godkjennes. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

68/10 Grønt OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 68/10  Grønt - Faglige tiltak og opplysningsvirksomhet 
hagebruk - Budsjett 2011 

200904804-
6/514.2 

 
Beskrivelse: Statens landbruksforvaltning har mottatt søknad om økonomisk støtte til faglige tiltak 

og opplysningsvirksomhet i 2011 fra: 
1. Opplysningskontoret for frukt og grønnsaker, 13.10.2010 
2. GrøntProdusentenes Samarbeidsråd, 15.10.2010 
3. Fruktlagerinspektøren, 15.10.2010 
4. Økern Torvhall, 04.10.2010 

 

   
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror §11 og retnings-

linjer om anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og opplysnings-
virksomhet § 2, fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008. 

 

   
Vedlegg: - Med brev av 13.10.2010 oversender Opplysningskontoret for frukt og grønn-

saker markedsplan (datert 02.11.2010) og budsjett 
- Virksomhets- og tiltaksplan for 2011 fra GrøntProdusentenes Samarbeidsråd 

datert 15.10.2010 
- Arbeidsplan og budsjett for 2011 fra Fruktlagerinspektøren datert 22.09.2010 
- Søknad om tilskudd til faglige tiltak hagebruk for 2011 fra Økern Torvhall 

datert 04.10.2010 

 

    
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler til disposisjon på fondet for omsetningsavgift 

hagebruk. 
 

   
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

 
 

 

   
Vedtak: Budsjettene for faglige tiltak og opplysningsvirksomhet for de ulike områdene god-

kjennes. Av fondet for omsetningsavgift hagebruk kan det til faglige tiltak og opplys-
ningsarbeid i 2011 anvendes inntil kr 10 038 000 fordelt slik: 

1. Opplysningskontoret for frukt og grønnsaker (OFG) kan anvende inntil 
kr 8 600 000 

2. GrøntProdusentenes Samarbeidsråd (GPS) kan anvende inntil kr 700 000 
3. Fruktlagerinspektøren kan anvende inntil kr 538 000 
4. Økern Torvhall kan anvende inntil kr 200 000. 
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Faglige tiltak og opplysningsvirksomhet hagebruk - Budsjett 2011 
 
Faglige tiltak og opplysningsarbeid hagebruk omfatter disse tre hovedområdene: 
1. Opplysningskontoret for frukt og grønnsaker 
2. Produsentretta rådgivning 
3. Felles faglige tiltak 
 
For 2010 er det i jordbruksavtalen til nevnte formål bevilget 10 mill. kroner til kollektiv 
dekning av omsetningsavgift hagebruk. Omsetningsrådet har for 2010 anvendt kr 10 128 700 
til følgende: 
 
• Opplysningskontoret for frukt og grønnsaker (OFG)    kr 8 600 000 
• Produsentretta rådgivning  

• Tiltak i regi av GrøntProdusentenes samarbeidsråd (GPS) kr    700 000 
• Fruktlagerinspektøren       kr    528 700 

• Felles faglige tiltak 
• KSL Matmerk       kr    100 000 
• Økern Torvhall        kr    200 000 

 
Ved jordbruksoppgjøret i 2010 er det for 2011 bevilget 10 mill. kroner til kollektiv dekning 
av omsetningsavgift hagebruk. 
 
I forbindelse med innstilling knyttet til budsjett for faglige tiltak og opplysningsarbeid hage-
bruk 2011, har SLF lagt Omsetningsrådets føringer til grunn, jf. at budsjettet skal vedtas som 
en ramme (Omsetningsrådets vurdering fra møte 12.12.2005). 
 
 
1. OFG – Budsjett 2011 
Med brev av 13.10.2010 oversender OFG markedsplan og forslag til budsjett for bruk av 
midler over jordbruksavtalen til opplysningsarbeid for 2011. Omsetningsrådet er kun delegert 
ansvar for midlene som er avsatt på post 70.11 Avsetningstiltak, herunder Kollektiv dekning 
av omsetningsavgift hagebruk. 
 
OFGs budsjettforslag for 2011 er vedtatt av stiftelsens styre. Det er forankret i markedsplan 
for 2011, som også er vedtatt av stiftelsens styre, og som gir en oversikt over aktiviteter gjen-
nom året. Aktiviteter finansiert av avsetningstiltak er tilpasset innenfor en kostnadsramme på 
kr 8 740 000 (kollektiv dekt omsetningsavgift hagebruk med kr 8 600 000 og stipulerte 
renteinntekter kr 140 000). Nedenfor følger en oppstilling over hovedpostene i OFGs 
regnskap for 2009, budsjett for 2010 og budsjettforslag for 2011 (beløpene angitt i kroner). 
De to siste kolonnene angir endringer fra 2010 til 2011 (endringer angitt i kroner og i 
prosent). 
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* Endring i forhold til vedtatt budsjett for 2010   
 
I tabellen over inngår under posten Personal og drift, alle lønnskostnader til de fast tilsatte i 
OFG utenom skolefruktordningen. Posten dekker også administrasjon av jordbruksavtale-
midler bevilget på post 77.15 Kvalitets- og salgsfremmende tiltak. Under posten for lønn er 
det regnet med en økning på vel 10 %. Dette skyldes at OFG ønsker en nytilsatt person i 2011 
til å drifte aktiviteter inn mot sosiale medier og blogger. Fram til nå er disse aktivitetene 
driftet med ekstern kompetanse. Med større aktivitet på området er det etter OFGs vurdering 
mer økonomisk å ha en egen person med ansvar for dette. 
 
OFG oppgir i e-post av 11.11.2010 at det i budsjettet er tatt høyde for å håndtere en lønns-
vekst på inntil 4,5 %. SLF tilføyer at Statistisk sentralbyrå har en forventet lønnsvekst i 2011 
på 3,4 %. Lønnsnivået i OFG er regulert ved at man følger lønnsutviklingen i staten. 
 
Nøkkeltall fra budsjettet (angitt i prosent av totale kostnader) er tatt inn i tabellen nedenfor: 
 

  
2010 

 
2011 

 
Personal og drift 

 
69,1 

 
76,2 

 
Markedsaktiviteter 

  
30,9 

 
23,8 

 
Totale kostnader 

 
100 

 
100 

 
Hovedposter i budsjettet: 

 Budsjett 2010 Budsjett 2011 Differanse 
2011-2010 

Personal 4 335 000 5 015 000 680 000
Andre driftskostnader 1 705 000 1 645 000 - 60 000
Sum personal- og driftskostnader 6 040 000 6 660 000 620 000
  
Langsiktige holdningskampanjer 100 000 0 - 100 000
Langsiktige produktkampanjer 600 000 330 000 - 270 000
Opplæring rettet mot butikk 280 000 200 000 -80 000
Informasjonsarbeid 700 000 593 000 - 107 000
Fellesprosjekt med andre opplys-
ningskontorer i landbruket 250 000

 
357 000 -107 000

Digitalt innhold, bildearkiv m.m. 770 000 600 000 -170 000
Sum markedsaktiviteter 2 700 000 2 080 000 - 620 000
  
Sum personal/drift + marked 8 740 000 8 740 000 0

Kostnader Regnskap  Budsjett  Budsjett Endring Endring 
  2009 2010 2011 kr* %* 
Personal og drift  5 430 332 6 040 000 6 660 000 620 000 10,3
Markedsaktiviteter 3 445 916 2 700 000 2 080 000  -620 000 -23,0

Sum    8 876 248 8 740 000 8 740 000 0 0
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Markedsplan 
OFG har som overordnet effektmål å bidra til å øke forbruket av frukt og grønt fra dagens ca. 
3 porsjoner á 100 gram (116 kg pr. capita) til helsemyndighetenes anbefaling om å spise 5 
porsjoner á 100 gram hver dag (183 kg pr capita). Enhetsberegningen er korrigert og sam-
svarer med nye kostholdsråd hvor en porsjon er 100 gram og der poteter ikke teller med. 
OFGs mål skal nås gjennom en årlig tilvekst på minst 3 % av forbruket av frisk frukt, bær og 
grønnsaker pr. capita og en stabilisering av potetforbruket. For 2009 hadde man en kraftig 
tilbakegang med -4,2 % for frukt og grønt og en vekst på 2,8 % for poteter. 
 
OFGs ambisjon er å øke kjøps- og forbrukslysten av grøntproduktene gjennom økt inspira-
sjon og kunnskap knyttet til disse produktene.  
 
Redegjørelse for kostnadene 
OFG har i sitt budsjett for 2011 satt av midler til de samme aktivitetsområdene som tidligere: 
langsiktige produktkampanjer, mer-kampanje, kommunikasjon inn mot handelen, presse-
aktiviteter, utvikling av nettsteder og fellesprosjekter med de andre opplysningskontorene i 
landbruket.  
 
Produktkampanjene gjennomføres for norske frukt- og grøntprodukter når disse er i sesong. 
Budskapene i kampanjene er utformet med tanke på at forbrukeren skal spise mer av det 
enkelte produkt.  
 
Langsiktige holdningskampanjer som består av aktivitetene MER-barnehage, MER-idrett 
finansieres med midler fra post 1150.77.15 i statsbudsjettet, Tilskudd til kvalitets- og salgs-
fremmende tiltak.   
 
OFG lanserte høsten 2010 et ”5 om dagen”- konsept. Målet med konseptet er at dette skal bli 
et overordnet paraplykonsept som aktuelle aktører skal kunne orientere seg inn i mot. Det 
rettes mot barn og unge og deres foreldre og setter fokus på vanene inn mot spisedøgnet. 
Målet er på en tydelig måte å få fram kunnskapen om hvordan man skal få til ”5 om dagen” i 
det daglige kostholdet. Som hjelp til å spre budskapet og vekke engasjement og interesse hos 
forbrukergrupper for ” 5 om dagen” har OFG etablert 5omdagen.com, Facebook-profil, 
Youtube-kanal, Twitter-konto i tillegg til å ha innledet dialog og oppfølging av aktive 
bloggere.   
  
Frukt.no skal fortsatt være OFGs nettsted som retter seg mot målgrupper som forbruker, 
presse og bransje. Frukt.no er tenkt å være OFGs kunnskapsportal, mens 5 om dagen i større 
grad er innrettet som inspirasjonskanal.  
 
Med bakgrunn i at arbeidet med 5omdagen.com, Frukt.no, Facebook-profiler og blogging 
stadig krever mer innsats og oppfølging, har OFG lagt opp til å utvide sin stab med én person 
fra 01.01.2011. OFG mener det er enklere for en tilsatt person enn en innleid person å delta 
aktivt i dialogen på de sosiale mediene og samtidig nytte organisasjonens eksisterende kunn-
skapsbase.   
 
SLFs vurdering 
SLF mener at OFGs budsjettforslag sammen med de kommentarer som er tatt inn i markeds- 
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plan tilfresstiller de sentrale føringer som er lagt for opplysningskontorenes virksomhet, jf. 
brev til opplysningskontorene av 29.06.2007.  
 
OFG har, sammen med de andre opplysningskontorene i landbruket, utviklet en modell for 
løpende resultatmåling av kontorets virksomhet. Opplysningskontorene har etter resultat-
måling i 2009, gjennomført denne fire ganger. Målingen er kostbar å gjennomføre, og opp-
lysningskontorene har på denne bakgrunn foreslått evaluering annet hvert år. OFG har satt av 
budsjett til resultatmåling i 2011. 
 
SLF registrerer at OFG vil øke sin bemanning med en medarbeider. Dette medfører at 76 % 
av foreslått tildeling vil gå til personal og driftskostnader, en økning fra 69 % i 2010. Dersom 
tildelingen over jordbruksavtalen for 2011 til kvalitets- og salgsfremmende tiltak på 7,5 mill. 
kroner tildeles OFG, noe som i hovedsak har vært tilfelle de senere årene, vil tilsvarende 
andeler øke fra 38 % i 2010 til 41 % i 2011. Til sammenlikning har OFM budsjettert med  
38 % til personal og drift. OFM har, i likhet med OFG, nye prioriteringer rettet mot bruk av 
nye medier og mener å ha behov for en ny medarbeider til dette. SLF har ingen merknader til 
OFGs satsing på sosiale medier. 
 
SLF anbefaler at OFG kan anvende inntil 8,6 mill. kroner av fondet for omsetningsavgift 
hagebruk til opplysningsarbeid i 2011. 
 
 
2. GPS, produsentretta rådgivning – Budsjett 2011 
Etter retningslinjer om anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og opp-
lysningsvirksomhet kan det ytes tilskudd til faglig opplysningsvirksomhet overfor produsent, 
jf. retningslinjenes § 2, pkt. 2.   
 
Av Omsetningsrådets vedtak av 02.12.2002 i forbindelse med budsjett for bruk av midler til 
faglige tiltak og opplysningsarbeid hagebruk i 2003, går det fram:  
 
”Det annonseres ikke midler til produsentretta rådgivning hagebruk for 2003. Denne praksis 
videreføres for senere år inntil bevilgningen eventuelt økes slik at det blir grunnlag for å 
annonsere midlene.” 
 
Det har vært bevilget 10 mill. kroner på posten Kollektiv dekning av omsetningsavgift hage-
bruk for 2003 og hvert av de senere årene. SLF foreslår på denne bakgrunn å bruke midlene 
også i 2011 på dette området til aktiviteter som ivaretar intensjonen med produsentretta råd-
givning på grøntområdet uten at midlene annonseres spesielt. GPS har sin aktivitet knyttet til 
nettopp produksjonstilpasning, markedstilpasning og kvalitetsarbeid i grøntsektoren. GPS 
omfatter alle produsenter som leverer til friskkonsummarkedet, inklusive matpoteter, uav-
hengig av grossist- og kjedetilknytning.  
 
GPS søker gjennom brev av 15.10.2010 om kr 700 000, samme beløp som ble avsatt for 
2010, i tilskudd til produsentretta rådgivning hagebruk for 2011. Med brevet følger virksom-
hets- og tiltaksplan og budsjett. Innsatsområdene i virksomhets- og tiltaksplanen omfatter 
blant annet produksjonsplanlegging, kortsiktig markedstilpasning, markedet for veksthus-
produksjon, sesongoverganger, informasjon og arbeid med mål å bedre kvaliteten på 
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grøntprodukter. Det totale kostnadsbudsjett knyttet til GPS sine aktiviteter utgjør  
kr 4 651 000. 
 
SLFs vurdering 
SLF anbefaler at GPS kan anvende inntil kr 700 000 av fondet for omsetningsavgift hagebruk 
til sitt arbeid med de tiltakene som går fram av GPSs virksomhets- og tiltaksplan for 2011. 
 
 
3. Fruktlagerinspektøren, produsentrettet rådgivning – Budsjett 2011 
Fruktlagerinspektøren har oversendt arbeidsplan og budsjett for sitt arbeid i 2011 datert 
22.09.2010. Kostnadsbudsjettet utgjør totalt kr 538 000 for 2011. 
 
Arbeidet knyttet til funksjonen som fruktlagerinspektør og som administrator av avsetnings-
tiltak på grøntområdet utgjør til sammen 0,75 årsverk. Fruktlageinspektørens stilling utgjør 
0,5 årsverk, mens administrasjon av avsetningstiltakene utgjør 0,25 årsverk (en og samme 
person utfører begge funksjonene). Fordelingen av årsverk mellom de to funksjonene har 
vært den samme i flere år.  
 
Lønnskostnader i budsjettet for fruktlagerinspektøren er økt med 2,8 % fra 2010 til 2011. 
   
SLFs vurdering 
SLF mener at budsjettet som er foreslått ligger innenfor en akseptabel ramme, og at Frukt-
lagerinspektøren kan anvende inntil kr 538 000 av fondet for omsetningsavgift hagebruk i 
2011. 
 
4. Økern Torvhall, faglige tiltak – Budsjett 2011 
Økern Torvhall (ØT) søker i brev av 04.10.2010 om økonomisk støtte på kr 290 000 til ”Pris- 
og markedsopplysningstjenesten Økern Torvhall” for 2011. I 2010 ble det søkt om  
kr 290 000 og innvilget kr 200 000 til dette arbeidet. 
 
SLFs vurdering 
SLF mener at ”Pris og markedsopplysningstjenesten Økern Torvhall” bidrar positivt til å 
stabilisere priser og omsetning av grøntvarer i Norge. Etter en vurdering av Økern Torvhalls 
søknad opp mot andre innkomne søknader, foreslår SLF at Økern Torvhall kan anvende inntil 
kr 200 000 til ”Pris- og markedsopplysningstjenesten Økern Torvhall” for 2011.  
 
SLFs samlede vurdering av budsjett 2011 
Fondet for omsetningsavgift hagebruk vil ved inngangen til 2011 utgjøre vel 5 mill. kroner. 
Det er da tatt hensyn til utgifter til pågående treårig epleprosjekt (2009 – 2011), der utgifter 
for 2009 og 2010 ikke er regnskapsførte.  
 
Med de tiltakene som er foreslått, inkludert KSL Matmerks søknader til markedsføring av 
økologisk mat og til Nyt Norge, jf. egne innstillinger (DL. 200904494 og 200904971), kan 
det anvendes totalt inntil kr 10 458 000 fra fondet for omsetningsavgift hagebruk til faglige 
tiltak og opplysningsvirksomhet i 2011. De totale kostnadene utgjør kr 458 000 mer enn 
bevilget kollektiv omsetningsavgift for 2011 på kr 10 000 000. Etter SLFs vurdering bør fon-
det for omsetningsavgift hagebruk kunne finansiere de foreslåtte tiltakene i 2011. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

69/10  OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 69/10  Bruk av midler fra omsetningsavgiften til 
markedsføring av økologisk mat i 2011 - Søknad fra 
KSL Matmerk 

200904971-33/323

 
Beskrivelse: I tillegg til 2,0 mill. kr avsatt over jordbruksavtalen, søker KSL Matmerk om bruk av 

2,5 mill. kr fra omsetningsavgiftens midler til markedsføring av økologisk mat i 2011, 
samme beløp som i 2010. 

 

   
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror §11 og retnings-

linjer om anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og opplysnings-
virksomhet, § 2, fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008.  

 

   
Vedlegg: Søknad fra KSL Matmerk av 26.08.2010 om midler fra Omsetningsrådet til 

markedsføring av økologisk mat i 2011  
Vedlegg til søknad fra KSL Matmerk av 24.09.2010 

 

    
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler til disposisjon på de respektive fondene for 

omsetningsavgift. 
 
KSL Matmerk må i regnskapet dokumentere hva midlene er brukt til. Det forutsettes at 
dokumentasjonen viser regnskapstall som er sammenlignbare med budsjett for 2011, 
samt at det synliggjøres hvor stor del av de totale kostnadene til de ulike aktivitetene 
knyttet til markedsføring av økologisk mat som finansieres av omsetningsavgiftens 
midler. 

 

   
Behandling i OR: Enstemmig vedtak.  

   
Vedtak: 1. Til generisk markedsføring av økologisk mat i regi av KSL Matmerk kan det i 

2011 benyttes inntil kr 2 500 000 fra omsetningsavgiftens midler. 
 

2. Bevilgningen fordeles mellom de ulike fondene på følgende måte: 
Kjøtt:    Kr 1 000 000 
Melk:    Kr 1 000 000 
Egg:    Kr    100 000 
Fjørfekjøtt:   Kr    200 000 
Frukt og grønt:  Kr    100 000 
Korn:    Kr    100 000 
 

3. Tilskuddet utbetales av SLF direkte til KSL Matmerk. 
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Bruk av midler fra omsetningsavgiften til markedsføring av økologisk mat i 2011 - 
Søknad fra KSL Matmerk 
 
Bakgrunn 
KSL Matmerk ble ved jordbruksoppgjøret i 2007 tildelt nasjonalt ansvar for generisk 
markedsføring av økologisk mat. KSL Matmerk har i forbindelse med oppgaven utarbeidet en 
informasjons- og markedsføringsstrategi i samarbeid med Statens landbruksforvaltning. 
Organisasjonene Debio, Oikos og Opplysningskontorene i landbruket har også deltatt i dette 
arbeidet. I 2009 og 2010 har KSL Matmerk for hvert av årene hatt 4,5 mill. kr til disposisjon fra 
jordbruksavtalemidler (2 mill. kr over KSL Matmerks bevilgning over LUF) og fra 
Omsetningsrådet (2,5 mill. kr) til generiske markedsføring.  
 
Status, utvikling og forbruk av økologisk mat i Norge  
KSL Matmerk søker gjennom brev av 26.08.2010 Omsetningsrådet om 2,5 mill. kr til generisk 
markedsføring av økologisk mat i 2011. Midlene kommer i tillegg til 2 mill. kr fra 
jordbruksavtalen bevilget til nevnte formål. Av KSL Matmerks søknad går det fram: 
 
”Produksjonen av økologiske varer øker med unntak av korn som har hatt en reduksjon fra 
2008 til 2009. Samlet økologisk produksjon i forhold til total produksjon er i 2009 4,3 % 
dersom økologiske arealer legges til grunn. For melk og egg er tallene henholdsvis 2,6 og   4,5 
%. For de øvrige produksjonene er tallene under 1 %. 
 
Når det gjelder salget er utviklingen ikke like positiv. Salget av økologiske produkter målt i 
volum har gått ned mens salget målt i omsetning har økt med 10 %. Salget av økologiske 
produkter tilsvarer nå 1,2 % av omsetningen i dagligvare, faghandel og andre salgskanaler. Den 
kategorien som viser omsetningsvekst er melkeprodukter. P.g.a. økt produksjon og redusert salg 
har andelen økologisk produserte varer som er videresolgt som økologisk merket vare redusert 
fra 2008 til 2009.” 
  
KSL Matmerks arbeid på økologiområdet i 2010 
KSL Matmerk har i 2010 på sin hjemmeside www.okologisk.no formidlet objektiv og 
faktabasert informasjon om økologisk produksjon og mat. Søkermotormarkedsføring har bidratt 
til å sikre at informasjon fra hjemmesiden er spredd. De som søker informasjon om økologisk 
mat finner på denne måten lettere fram til KSL Matmerks hjemmeside. Dette har økt antall 
brukere av siden. 
 
Det er utarbeidet 2 Ø-magasiner om økologisk mat i 2010. Magasinene (vår- og høstnummer) 
blir distribuert som annonseinnstikk i Dagbladets lørdagsutgave – Magasinet. Markedseffekten 
knyttet til bruken av Ø-magasiner i 2010 vurderes å være god, og det vil bli distribuert Ø-
magasiner også i 2011.  
 
KSL Matmerk har sammen med reklamebyrået Mc Cann AS i 2010 utarbeidet en web-serie 
med 6 episoder (filmer) om økologisk mat. Episodene er tilgjengelige på Nett TV fra og med 
medio november 2010. Nett TV er valgt som kanal siden det er vurdert som kostnadseffektivt. 
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Gjennom markedsløftet/årshjulet har KSL Matmerk etablert en møteplass for aktører som 
arbeider med økologisk mat. Deltakerne representerer produsenter, storkjøkken og 
dagligvarehandelen. I møtene informerer aktørene hverandre om sine aktiviteter. Målsettingen 
med arbeidet er å optimalisere effekten av markedsføringsarbeidet på det økologiske området. 
Det har vært tre samlinger knyttet til markedsløftet i 2010. 
  
KSL Matmerks planlagte tiltak i 2011 
KSL Matmerk vil styrke hjemmesiden www.okologisk.no i 2011. Det vil bli avsatt ressurser til 
egen web redaktør på deltid, det vil bli investert mer permanent i søkermotor-markedsføring og 
på de sosiale mediene Twitter og Facebook. På hjemmesiden vurderes økologisk produkter og 
økologisk mat å kunne bli markedsført på en kostnadseffektiv måte. 
 
Det tas sikte på å gjennomføre vår- og høstkampanje knyttet til markedsføring av økologisk mat 
i 2011. Kampanjene vil bli utviklet i samråd med aktørene i markedsløftet og innleid 
kommunikasjonsbyrå slik at de fremstår mest mulig koordinerte. Kanalvalg vil bli valgt etter 
erfaringer som gjøres etter gjennomførte kampanjer i 2010.  
 
KSL Matmerk ønsker i 2011 å styrke samarbeidet som er etablert med Bondens Marked. Denne 
satsingen vurderes som viktig siden det store antallet produkter/produsenter godkjente for bruk 
av Ø-merket er småskalabedrifter. Økt kontakt med Bondens Marked vurderes også som 
gunstig i forhold til utvikling av gode nyhetssaker om økologisk mat som kan spres via 
www.okologisk.no.   
 
KSL Matmerk har i e-post av 24.09.2010 gitt tilleggsopplysninger knyttet til bruken av midler 
på det økologiske området i 2011. Av e-posten går det fram at omsøkte midler for 2011 fra 
omsetningsavgiften, kr 2 500 000, vil bli brukt til: 

- Teknisk utvikling av web og søkermotorannonsering :  kr    500 000 
- Kjøp av tjenester, vårkampanje:    kr 1 000 000 
- Kjøp av tjenester, høstkampanje:    kr 1 000 000 

 
Detaljert innhold i kampanjene er ennå ikke bestemt. KSL Matmerk i samarbeid med 
markedsaktørene og innleid kommunikasjonsbyrå, arbeider nå med å få dette på plass. 
 
Midlene bevilget over jordbruksavtalen, kr 2 000 000, vil bli brukt slik: 

- Tilsette webredaktør på deltid:      kr   500 000 
- Styrket innsats Bondens Marked, revidert profilprogram, 

designguide økologi, oppfølging av årshjulet m.m.:  kr   500 000 
 

Resterende midler, ca. kr 1 000 000, brukes til administrasjon og oppfølging av KSL Matmerks 
arbeid på økologiområdet. 

 
Jordbruksoppgjøret 2010  
I årets jordbruksoppgjør ble partene enige om følgende, ref. Prop. 133 S (2009-2010) om 
jordbruksoppgjøret 2010, kapittel 7.5.4 Generisk markedsføring av økologiske produkter:  
 
”Ansvaret for generisk markedsføring knyttet til økologisk mat er lagt til KSL Matmerk. KSL 
Matmerk skal ha en koordinerende og supplerende rolle når det gjelder øvrig markedsaktivitet 
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på økologisk mat. KSL Matmerk skal i tillegg løse sine oppgaver basert på en dialog med SLF 
om forvaltningen av utviklingsmidlene. 
 
I en periode med ny usikkerhet rundt utviklingen i etterspørsel av økologisk mat, er det viktig å 
målrette aktiviteten for forbrukerrettet informasjonsvirksomhet, også for å sikre at 
markedsarbeid følger opp produktutvikling.  
 
Det avsettes 2 mill. kroner over KSL Matmerks bevilgning over LUF til arbeidet med generisk 
markedsføring i 2011. Medfinansiering fra Omsetningsrådet og egen aktivitet fra 
markedsaktørene legges til grunn for det markedsrettede arbeidet.” 
 
Markedsregulatorenes anbefalinger  
KSL Matmerks søknad har vært til behandling hos markedsregulator i de forskjellige sektorene. 
Oppsummert er tilbakemeldingene som følger: 
 
Korn (ref. brev fra Norske Felleskjøp 17.09.2010) 
Norske Felleskjøp etterlyser et budsjettoppsett som blant annet viser hvor mye av midlene som 
forutsettes brukt til markedsføring og hvor stor andel som blir brukt til utbygging av verktøy for 
slik markedsføring. Norske Felleskjøp tilrår at KSL Matmerks søknad om 2,5 mill. kr til 
markedsføring av økologisk mat i 2011 blir innvilget. 
  
Melk (ref. brev fra Tine 14.10.2010) 
Tine svarer at det ikke er vurdert hvilken effekt som oppnås gjennom en årlig bevilgning til 
generisk markedsføring i forhold til å bruke midlene målrettet på egne merkevarer. Tine tilrår 
likevel at søknaden støttes. 
  
Kjøtt, egg og fjørfekjøtt (ref. brev fra Animalia 01.11.2010) 
Konsernstyret i Nortura har gjort følgende vedtak 28.10.2010: 
”Konsernstyret foreslår at KSL Matmerks søknad om støtte fra omsetningsavgiften til generisk 
markedsføring av økologisk mat innvilges med 1,0 mill. kr fra storfe, svin og sau/lam, 0,2 mill 
kr fra fjørfekjøtt og 0,1 mill. kr fra egg i 2011.” 
 
Bransjestyret for Animalia og Opplysningskontoret for egg og hvitt kjøtt har i møte 08.10.2010 
behandlet forslag til omsetningsavgift for fjørfekjøtt for 2011 (kylling og kalkun) og gjort slikt 
vedtak, jf. brev fra Animalia til Omsetningsrådet av 29.10.2010:   
 
”Bransjestyret foreslår at omsetningsavgiften for kylling og kalkun settes til 17 øre pr kg for 
hele 2011. Satsen er uendret fra 2010. Bransjestyret vil i denne forbindelse gi uttrykk for sitt 
grunnleggende syn at finansiering av aktiviteter i regi av KSL Matmerk, dvs. generisk 
markedsføring av økologisk mat og markedsføring av norsk mat gjennom Nyt Norge, ikke skal 
tas over omsetningsavgiften, jfr. Bransjestyrets vedtak i sak 45/08 fra 9. september 2008.”  
 
SLFs vurdering  
SLF deler KSL Matmerks vurdering om at det er viktig å tilpasse og koordinere de 
markedsaktiviteter og informasjonstiltak som KSL Matmerk og kommersielle aktører vil 
gjenomføre i 2011, jf. KSL Matmerks søknad. En slik samordning og koordinering av 
aktivitetene er etter SLFs vurdering viktig. 
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KSL Matmerks vurderinger knyttet til etterspørselen etter økologisk mat i Norge er i tråd med 
SLFs vurdering av situasjonen. I en tid da etterspørselsøkningen er noe avtagende, er det om å 
gjøre å holde trykket i markedsarbeidet oppe slik at en økende norsk økologisk 
landbruksproduksjon finner grei avsetning for produktene i markedet.  
 
Norske Felleskjøp etterlyser en budsjettoppstilling som viser hvor stor del av midlene som er 
tenkt brukt til markedsføring direkte, og andel av midlene brukt til utbygging av verktøy for slik 
markedsføring. KSL Matmerks vedlegg til sin søknad om midler fra omsetningsavgiften for 
2011, jf. e-post av 24.09.2010 gir noe kunnskap om på hvilke områder omsetningsavgiftens 
midler er tenkt brukt. Med bakgrunn i at tiltakene/aktivitetene som skal gjennomføres i 2011 
ikke har fått et endelig innhold, vurderer SLF det som vanskelig for KSL Matmerk på 
nåværende tidspunkt å gi en mer detaljert oppstilling av pengebruken. 
  
Markedsregulatorene i de forskjellige sektorene har ikke innvendinger mot den 
kostnadsfordeling som ble gjort for 2010. På denne bakgrunn foreslår SLF samme fordeling av 
kostnadene for 2011 som for forrige år, jf. vedtak. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

70/10  OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 70/10  Søknad fra KSL Matmerk om støtte til 
markedsføring av Nyt Norge i 2011 

200904494-
26/514.0 

 
Beskrivelse: KSL Matmerk søker Omsetningsrådet om 8 mill. kr til markedsføring av merke-

ordningen Nyt Norge i 2011. Søknaden er en oppfølging av forrige års søknad til 
Omsetningsrådet og et ledd i en markedsføringsplan for merkeordningen frem til 2014. 

 

   
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror §11 og retnings-

linjer om anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og opplysnings-
virksomhet, § 2, fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008. 

 

   
Vedlegg: Brev fra KSL Matmerk av 18.08.2010. 

Vedlegg til søknad fra KSL Matmerk av 28.10.2010 
 

 

    
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler til disposisjon på de respektive fondene for 

omsetningsavgift. 
 

   
Behandling i OR: SLFs forslag til vedtak ble vedtatt mot én stemme, Steinar Dvergsdal. Som begrunnelse 

viste Dvergsdal til uttalelsen fra styret i Norske Felleskjøp, slik den framgår av 
innstillingen. 

 

   
Vedtak: 1. Til finansieringen av ny nasjonal merkeordning, Nyt Norge, i regi av KSL 

Matmerk, kan det i 2011 benyttes inntil 8 mill. kroner fra omsetningsavgiftens 
midler. 

 
2. Bevilgningen fordeles mellom de ulike fondene på følgende måte: 

Kjøtt:                                         kr 3 200 000 
Melk:                                         kr 3 200 000 
Egg:                                           kr    320 000 
Fjørfekjøtt:                                kr    640 000 
Frukt og grønt:                          kr    320 000 
Korn:                                         kr    320 000 

 
3. Tilskuddet utbetales av Statens landbruksforvaltning direkte til stiftelsen 

KSL Matmerk.    
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Søknad fra KSL Matmerk om støtte til markedsføring av Nyt Norge i 2011 
 

I brev av 18.08.2010 søker KSL Matmerk Omsetningsrådet om 8 mill. kr til markedsføring 
av merkeordningen Nyt Norge i 2011. Søknaden er en oppfølging av forrige års søknad til 
Omsetningsrådet og et ledd i en markedsføringsplan for merkeordningen frem til 2014. 
Søknaden er også sendt via markedsregulatorene som har sendt sine kommentarer til Statens 
landbruksforvaltning (SLF). 
 
Bakgrunn  
KSL Matmerk har fått i oppdrag av Landbruks- og matdepartementet å utvikle, etablere og 
administrere et gjennomgående kvalitetssystem med en felles merkeprofil ut mot forbruker. 
Navnet på merkeprofilen er Nyt Norge.  
 
I 2009 kom det på plass en plan for finansiering av arbeidet med å markedsføre den nye 
merkeordningen. Planen går over en 5 års periode fra 2009 til 2014 og bygger på finansie-
ring over jordbruksavtalen, Omsetningsrådet og dagligvarehandelen i tillegg til KSL Mat-
merks eget budsjett. Etter planen skal finansieringen fordeles mellom aktørene på følgende 
måte:  
 

År 
Søknad fra 

KSL Matmerk  
i mill. kroner 

Forslag til fordeling av finansieringen 
Dagligvare-

handelen 
10 % 

KSL 
Matmerk  

10 % 

Jordbruks-
avtalemidler 

40 % 

Omsetnings-
avgiftene  

40 % 
2009 10     
2010 20 2 2 8 8 
2011 20 2 2 8 8 
2012 20 2 2 8 8 
2013 20 2 2 8 8 
2014 10 1 1 4 4 
SUM 100 9 9 36 36 

 
Da Omsetningsrådet 30.04.2009 behandlet søknaden for 2009 var det ikke avklart om det 
ville bli stilt midler til disposisjon over jordbruksavtalen. KSL Matmerk søkte derfor 
Omsetningsrådet om 9 mill. kr for 2009. Omsetningsrådet bevilget inntil 9 mill. kr og la til 
grunn en fordelingsnøkkel mellom fondene som tok utgangspunkt i førstehåndsverdien av 
omsetningen innenfor de ulike sektorene. 
 
Senere ble det over jordbruksavtalen avsatt 2 mill. kr for 2009. Det innebar at Omsetnings-
rådet kunne redusere sin bevilgning til inntil 7 mill. kr. 
 
Regnskapet fra KSL Matmerk for Nyt Norge viste at det var brukt totalt kr 13 271 106 til å 
finansiere ordningen i 2009. Arbeidet ble finansiert slik: 

- Omsetningsrådet:                                       kr 7 000 000 
- Jordbruksavtalemidler:                              kr 2 000 000 
- Dagligvarehandelen:                                  kr 1 000 000 
- KSL Matmerks driftsbudsjett:                   kr 3 271 106 
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I møte 01.12.2009 gjorde Omsetningsrådet vedtak om at inntil 8 mill. kr fra omsetningsav-
giftens midler kunne benyttes til merkeordningen Nyt Norge 2010.  
 
Status for Nyt Norge og videre arbeid 
Hovedlansering for Nyt Norge startet siste helgen i oktober 2009 med en markedsførings-
kampanje bestående av reklamefilm og annonser som skulle bidra til å gjøre merket kjent 
for forbrukerne. I tillegg synliggjorde merkebrukerne Nyt Norge i egne annonsekampanjer. 

I april og mai 2010 ble ny markedsføringskampanje gjennomført. På dette tidspunktet hadde 
antall godkjente merkebrukere og produkter steget betraktelig. På denne bakgrunn ble 
hovedfokus i kampanjen å synliggjøre mangfoldet av ”Nyt Norge merkede produkter”. 
Mediekanalene som ble brukt var printannonser, webannonser, reklamefilm og annonser i 
fagpressen. En måling gjennomført i midten av mai 2010 viste at delvis hjulpet kjennskap 
til Nyt Norge hos forbrukere var vel 20 prosent. 
 
Sommer og høst 2010 gjennomfører KSL Matmerk kampanjer for å øke kjennskap og 
kunnskap om Nyt Norge. Målet er å oppnå en hjulpet kjennskap hos forbruker på 40 prosent 
ved utgangen av 2010. Etter sommerkampanjen var hjulpet kjennskap på vel 30 prosent.   
 
Pr. 18.08.2010 (søknadsdato) opplyser KSL Matmerk at det er 16 virksomheter og 450 
produkter som var godkjente for bruk av Nyt Norge-merket. 
 
Det går fram av KSL Matmerks søknad for 2011 at markedsføring og synliggjøring overfor 
forbruker er en kritisk suksessfaktor for merkeordningen. Av søknaden går det fram: 
 
”Status pr. dags dato er at det er avsatt 8 mill. kr over Jordbruksavtalen til markedsføring av 
Nyt Norge 2011. I tillegg vil KSL Matmerk avsette 2 mill. kr til Nyt Norge 2011. Innbetalt 
merkebrukeravgift og søknadsgebyr forutsettes brukt til drift av ordningen. Til orientering 
kan det nevnes at inntekter av søknadsgebyr og merkebrukeravgifter er budsjettert til 1 mill. 
kr i 2010.” 
 
KSL Matmerk opplyser også om at det er sendt søknad om støtte fra dagligvarehandelen på 
2 mill. kr i støtte til Nyt Norge 2011. Det er opplyst i ettertid at dagligvarehandelens HSH-
styre har innvilget søknaden med omsøkt beløp. 
 
Markedsføringsbudsjett for Nyt Norge 2011  
I Prop. 133 S Om jordbruksoppgjøret 2010 heter det om Nyt Norge:  
 
”Merkeordningen Nyt Norge skal bidra til økt verdiskapning for aktørene i matsektoren. 
Det må legges vekt på å formidle merkeordningen til forbruker. Kostnadene til markeds-
føring fordeles mellom jordbruksavtalen, Omsetningsrådet, dagligvarehandelen og KSL 
Matmerk. Dagligvarehandelens andel er 10 pst., 10 pst. dekkes over KSL Matmerks bud-
sjett, mens de øvrige 80 pst. dekkes over jordbruksavtalen og Omsetningsrådet med en for-
deling på 50/50 på hver. Ordinær drift av ordningen må dekkes som fellesfinansiering 
mellom merkebrukere og omsetningsavgiftsmidler.” 
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Det er også tatt inn i proposisjonen: 
 
”Total bevilgning på 46 mill. kroner til Stiftelsen KSL Matmerk videreføres. Bevilgningen 
inkluderer 2 mill. kroner til generisk markedsføring av økologisk mat, 2 mill. kroner til 
etablering av kompetanseprosjektet Markedstjenester til lokalmatprodusenter og 8 mill. 
kroner til markedsføring av Nyt Norge i 2011. Til markedsføringen av Nyt Norge forut-
settes det at næringen bidrar med tilsvarende beløp fra fondene for omsetningsavgiftene.”   
 
KSL Matmerk har i vedlegg til sin søknad utarbeidet markedsføringsbudsjett for Nyt Norge 
2011, jf. KSL Matmerks vedlegg av 28.10.2010. Av vedlegget går det fram at planen for 
markedsføringen av Nyt Norge i 2011 bygger videre på kommunikasjonsplattformen som 
ble lansert for forbruker i oktober 2009, og at følgende områder er fokusert: 

- Bygge kjennskap til merket blant forbrukere 
- Øke kunnskapen om hva merket betyr 
- Utvide bruken av merket blant eksisterende og nye merkebrukere 

 
Planlagt forbruk av midler fordeler seg slik (beløp angitt i kroner): 
Markedsføring Kostnader 
Tradisjonelle medier (TV, kino, avis, magasiner) 11 300 000
Markedsføring i butikk (boards, handlevogner) 1 400 000
Fagpresse 500 000
Annen markedsføring (web, øvrige medier) 3 900 000
Byråomkostninger (utvikling, rådgivning, mediakjøp)  2 400 000
Samarbeid med merkebrukere 500 000
Total 20 000 000

 
Av vedlegget går det fram:  

- Midlene fra Omsetningsrådet vil bli brukt til markedsføring overfor forbruker i tradi-
sjonelle medier 

- Totalbudsjettet på 20 mill. kroner går utelukkende til markedsføringsarbeidet for Nyt 
Norge 

-  Administrasjon og drift av merkeordningen, herunder søknadsbehandling, revisjon 
m.m. dekkes av KSL Matmerks driftsbudsjett og merkebrukeravgift. 

                                                                                                                                       
Markedsregulatorenes anbefalinger 
Nortura 
Konsernstyret i Nortura behandlet søknaden i møte 28.10.2010 og gjorde følgen vedtak: 
 
”Konsernstyret foreslår at KSL Matmerks søknad om støtte fra omsetningsavgiften til 
markedsføring av norsk mat gjennom Nyt Norge innvilges med 3,2 mill. kr fra storfe, svin 
og sau/lam, 0,64 mill. kr fra fjørfekjøtt og 0,32 mill. kr fra egg i 2011.  
 
Konsernstyret ber om at det settes fokus på å få opp brukerfinansieringen framover.”  
 
Bransjestyret for Animalia og Opplysningskontoret for egg og hvitt kjøtt har i møte 
08.10.2010 behandlet forslag til omsetningsavgift for fjørfekjøtt for 2011 (kylling og 
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kalkun) og gjort slikt vedtak, jf. brev fra Animalia til Omsetningsrådet av 29.10.2010:   
 
”Bransjestyret foreslår at omsetningsavgiften for kylling og kalkun settes til 17 øre pr kg for 
hele 2011. Satsen er uendret fra 2010. Bransjestyret vil i denne forbindelse gi uttrykk for sitt 
grunnleggende syn at finansiering av aktiviteter i regi av KSL Matmerk, dvs. generisk 
markedsføring av økologisk mat og markedsføring av norsk mat gjennom Nyt Norge, ikke 
skal tas over omsetningsavgiften, jfr. Bransjestyrets vedtak i sak 45/08 fra 9. september 
2008.” 
 
Norske Felleskjøp 
Styret i Norske Felleskjøp (NFK) behandlet saken 14.09.2010.  
NFK mener at merket Nyt Norge ikke vil få stor oppslutning fra aktører i matmel- og 
bakeribransjen. De mener at produkter som i hovedsak er sammensatt av bygg, havre og rug 
i normalår lett kan tilpasses merkekrava. Produktene inneholder stort sett norsk råvare i 
salgsproduktet. NFK opplyser at disse kornartene imidlertid utgjør i underkant av 20 % av 
forbruket av norsk matkorn, resten er hvete. Etter deres vurdering er det vanskelig å basere 
seg på 75 % norsk hvete selv om norskandelen var nær et slikt gjennomsnitt for 5-års 
perioden 2004–2008. I 2009 var norskandelen 47,5 %, i 2010 tyder mye på at norskandelen 
blir rundt 30 %.  
 
NFK konkluderer med at de vil tilrå at det ikke blir brukt midler fra omsetningsavgiften på 
korn til markedsføring av merkeordningen Nyt Norge i 2011. De mener at det ikke er 
grunnlag for bruk av merkeordningen på produkter fra kornsektoren da tilgangen på norsk 
korn av riktig kvalitet vil variere i for stor grad fra år til år.    
 
Tine 
Konsernstyret i Tine behandlet saken 28.10.2010. Konsernstyret anbefaler at søknaden 
imøtekommes, men setter som en forutsetning at de øvrige i ”spleiselaget” følger opp med 
bevilgninger i tråd med forutsetningene i den finansieringsmodellen som Omsetningsrådet 
tidligere har lagt til grunn.  
  
 
SLFs vurdering og anbefaling 
I forbindelse med søknadene for 2009 og 2010 la SLF i sin vurdering vekt på at det er gitt 
klare politiske føringer når det gjelder KSL Matmerks oppgaver knyttet til ny nasjonal 
merkeordning. Videre la en vekt på at det var utarbeidet en omforent finansieringsplan for 
markedsføringen av merkeordningen, og at markedsregulatorene i hovedsak var positive til 
søknaden. 
 
 I SLFs innstilling til KSL Matmerks budsjett for 2010 er det tatt inn: 
 
”Det understrekes at videre finansiering fra omsetningsavgiftsmidlene for perioden 2011 til 
2014 vil måtte forutsette en fordeling mellom ulike kilder, i tråd med finansieringsplanen 
som er lagt fram.” 
 
 I Prop. 133 S Jordbruksoppgjøret 2010 forutsettes det at kostnadene knyttet til markeds-
føringen av merket Nyt Norge fordeles etter samme modell som i 2009 og 2010. 
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NFK tilrår at det ikke blir brukt midler fra omsetningsavgiften på korn til markedsføring av 
merkeordningen Nyt Norge i 2011. NFKs konklusjon begrunnes med at de to store matmel-
produsentene i Norge ikke vil bruke merkeordningen i nærmeste framtid, og at tilgangen til 
norsk korn av riktig kvalitet varierer i stor grad frå år til år. 
 
SLF mener det vil være uheldig dersom kornsektoren trekker seg ut av satsingen på 
merkeordningen Nyt Norge. En samlet matvarebransje har vært med på å bygge merkeord-
ningen med siktemålet å skape en preferanse for norsk mat. I utformingen av regelverket for 
merkeordningen ble det satt krav om 75 % norske råvarer i matvaren, for å ta høyde for 
behov for noe import av matkorn. Med en prosentandel på nær 75 % for norsk råvare i mat-
hveten i perioden 2004–2008, jf. NFKs brev av 17.09.2010, bør en slik andel også være 
mulig i fremtiden, til tross for lav matkornandel de tre siste årene. I tillegg er det muligheter 
for merkebruk i bygg, havre og spesialiteter fra både de mindre og de store matmel-
produsentene samt bakere.  Satsingen er i startfasen og det synes for tidlig å ta stilling til at 
ordningen ikke eller i liten grad er aktuell for mel- og brødbransjen. Videre er det en forut-
setning i jordbruksavtalen at finansieringsplanen følges, hvilket innebærer 8 mill. kr fra 
omsetningsavgiften i 2011. Dersom kornsektoren trekker seg ut, må midlene finansieres av 
de andre sektorene. Korn er i forslaget bærer av 4 % av tilskuddet, tilsvarene kr 320 000 i 
2011. Med en kornavling på 1,2 mill. tonn utgjør dette 0,03 øre/kg i omsetningsavgift. 
 
Nortura og Tine tilrår at KSL Matmerks søknad imøtekommes under forutsetning av at de 
øvrige aktørene følger opp med bevilgninger i tråd med tidligere brukt fordelingsnøkkel.   
 
SLF anbefaler på denne bakgrunn at det bevilges inntil 8 mill. kr til markedsføring av Nyt 
Norge for 2011, og at kostnadene fordeles etter samme nøkkel som i 2009 og 2010. Forde-
lingsnøkkelen tar utgangspunkt i førstehåndsverdien av omsetningen innenfor sektoren, og 
gir følgende fordeling: 
 

Kjøtt 40 % 
Melk 40 % 
Egg  4 % 
Fjørfekjøtt 8 % 
Frukt og grønt 4 % 
Korn1 4 % 

 
 

 

 

                                                 
1  Kun verdien av matkorn er regnet med, ikke fôrkornet.  
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

71/10 Kjøtt, egg og fjørfekjøtt OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 71/10  Faglige tiltak for kjøtt, egg og fjørfekjøtt - 
budsjett 2011 

201021148-
4/514.3 

 
Beskrivelse: Nortura og Bransjestyret oversender med brev av 29.10.2010 forslag til budsjett for 

anvendelse av midler i fondene for omsetningsavgift for kjøtt (svin/storfe/lam), egg og 
fjørfekjøtt i 2011 til følgende faglige tiltak: 

• Budsjettet for kjøtt er på totalt 62,3 mill. kroner, hvorav 2,9 mill. er ekstra 
bevilgning til utvikling av Dyrehelseportal. Søknaden innebærer en økning på 
4,8 % sammenlignet med 2010.  

• Budsjettet for egg er på totalt 3,6 mill. kroner, tilnærmet det samme som i 2010. 
Det foreslås også det at det avsettes kr 700 000 utenfor rammen som kan 
benytte i tilfelle en akutt sykdomssituasjon.     

• Budsjettet for fjørfekjøtt er på totalt 4,8 mill. kroner, hvorav 1,1 mill. er ekstra-
bevilgning til utvikling av Dyrehelseportal. Søknaden innebærer en økning på 
28 % sammenlignet med 2010. Som for egg foreslås det at det avsettes kr 
700 000 utenfor rammen som kan benytte i tilfelle en akutt sykdomssituasjon. 

  
Hjemmel: Retningslinjer om anvendelse av midler fra omsetningsvgiften til faglige tiltak og opp-

lysningsvirksomhet fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008, med hjemmel i lov 
av 1936-07-10 nr. 6 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 11 jf. forskrift om 
Omsetningsrådets myndighet vedrørende markedsregulering av jordbruksråvarer av 01. 
juli 2003 nr. 919. 

  
Vedlegg: Brev fra Nortura av 29.10.2010 med Norturas og Bransjestyrets forslag til budsjett for 

anvendelse av midler til faglige tiltak for kjøtt, egg og fjørfekjøtt for 2011. 
   

Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler på fondet for omsetningsavgift på kjøtt, fondet for 
omsetningsavgift på egg og fondet for omsetningsavgift for fjørfekjøtt. 

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: 1. Budsjettet for faglige tiltak for kjøtt godkjennes og det kan anvendes inntil  

kr 19 847 000 til kvalitets- og avlsarbeid og inntil kr 39 560 000 til Animalia over 
fondet for omsetningsavgift på kjøtt i 2011. Midlene som bevilges til kvalitets- og 
avlsarbeid utbetales til Animalia, som er tilskuddsforvalter og ansvarlig for opp-
følging av riktig bruk av midlene.  
 

2. Budsjettet for faglige tiltak for egg godkjennes, og det kan anvendes inntil  
kr 3 640 000 til Animalia over fondet for omsetningsavgift på egg i 2011. 
 

3. Budsjettet for faglige tiltak for fjørfekjøtt godkjennes, og det kan anvendes inntil  
kr 3 736 000 til Animalia over fondet for omsetningsavgift på fjørfekjøtt i 2011. 



Statens landbruksforvaltning  Side: 42 av 146 

 

 

 
4. Til utvikling av Dyrehelseportalen kan det anvendes inntil kr 4 000 000 i 2011, 

hvorav inntil kr 2 942 000 fra fondet for omsetningsavgift på kjøtt og inntil  
kr 1 058 000 fra fondet for omsetningsavgift på fjørfekjøtt.  

 
5. Til forebyggende tiltak i tilfelle en akutt sykdomssituasjon kan det i 2011 benyttes 

inntil kr 1 400 000, likt fordelt mellom fondet for omsetningsavgiften på egg og 
fondet for omsetningsavgiften på fjørfekjøtt, utenfor rammen gitt i punkt 2 og 
punkt 3. 
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Faglige tiltak for kjøtt, egg og fjørfekjøtt - Budsjett 2011 
 
Nortura har i brev av 29.10.2010 lagt fram forslag til budsjett for faglige tiltak for kjøtt (storfe, 
svin og sau/lam), egg og fjørfekjøtt. Budsjettet for kjøtt består av to budsjetter; tilskudd til 
kvalitets- og avlsarbeid og faglige tiltak ved Animalia. I tillegg kommer egne budsjetter for egg 
og fjørfekjøtt. Slik blir forslaget til budsjett for faglige tiltak 2011 bestående av fire 
rammebudsjett med finansiering fra omsetningsavgift fra tre ulike fond; kjøtt, egg og 
fjørfekjøtt. For 2011 søkes det også om en ekstrabevilgning til utvikling av dyrehelseportal 
finansiert over fondene for kjøtt og fjørfekjøtt.  
 
Bransjestyret har behandlet og innstilt forslag til budsjett for faglige tiltak for svin, sau, lam og 
egg til Nortura. Når det gjelder faglige tiltak for fjørfekjøtt er det Bransjestyret som fremmer 
søknaden til Omsetningsrådet. Budsjett for faglige tiltak for kjøtt og egg ble vedtatt i 
konsernstyret i Nortura 28.10.2010. I samme brev vises det til at forslag til budsjett for faglige 
tiltak for fjørfekjøtt ble vedtatt i Bransjestyret 07.10.2009.  
 
Tabellen under viser Nortura og Bransjestyrets forslag til budsjett for anvendelse av omset-
ningsavgiften til faglige tiltak for 2011, samt regnskap for 2009 og budsjett for 2010: 
 
Kostnader

Regnskap 
2009

Budsjett 
2010

Budsjett 
forslag  
2011

         
Endring* 

kr

      
Endring* 

% 

Kvalitets‐ og avlsarbeid 19 545 764 19 933 000 19 847 000 ‐86 000    ‐0,43 %
Animalia ‐ kjøtt 38 660 134 39 573 000 39 560 000 ‐13 000      ‐0,03 %
Utvikling dyrehelseportal 2 942 000 2 942 000  100,00 %
Kjøtt totalt 58 205 898 59 506 000 62 349 000 2 843 000 4,78 %
Animalia  ‐ egg 3 114 300 3 638 000 3 640 000 2 000          0,05 %
Ekstrabevilgning** 700 000 700 000 ‐                   0,00 %
Egg totalt 3 114 300 3 638 000 3 640 000 2 000 0,05 %
Animalia ‐ fjørfe 4 370 518 3 742 000 3 736 000 ‐6 000         ‐0,16 %
Ekstrabevilgning** 700 000 700 000 ‐                   0,00 %
Utvikling dyrehelseportal 1 058 000 1 058 000  100,00 %
Fjørfe totalt 4 370 518 3 742 000 4 794 000 1 052 000 28,11 %
Sum faglige tiltak kjøtt, 
egg og fjørfekjøtt*** 65 690 716 66 886 000 70 783 000 3 897 000 5,83 %  
 
* Endring i forhold til budsjett 2010 
** Ekstrabevilgning til fugleinfluensa/sykdomsberedskap ved behov. Holdes utenfor rammen til Animalia. 
*** Eksklusiv ekstrabevilgningen til fugleinfluensa/sykdomsberedskap ved behov.  
 
Forslag til samlet budsjett til faglige tiltak er for 2011 på kr 70 783 000. Det innebærer en 
økning på 5,8 % sammenliknet med det samlede budsjettet for 2010. Økningen skyldes en 



Statens landbruksforvaltning  Side: 44 av 146 

 

 

ekstrabevilgning til utvikling av dyrehelseportal. For de øvrige bevilgningene til faglige tiltak 
kjøtt og fjørfekjøtt foreslås en marginal reduksjon, og en liten økning for egg.  
 
Tilskudd til kvalitets- og avlsarbeid   
Norturas forslag til budsjettet for tilskudd til kvalitets- og avlsarbeid for 2011: 
 
Tilskudd til kvalitets‐ og avlsarbeid Regnskap 

2009
Budsjett 
2010

 Budsjett‐
forslag 2011

Endring* 
kr

Endring* 
%

Norsk Sau‐ og Geit 2 365 000 2 435 000 2 440 000 5 000 0,2 %
TYR (tidl. Norsk Kjøttfeavlslag) 1 967 000 2 033 000 2 045 000 12 000 0,6 %
Geno 2 790 000 2 790 000 2 790 000 0 0,0 %
Norsvin, avlsarbeid 10 100 000 10 100 000 10 100 000 0 0,0 %
Scanpig/KLF 385 000 469 000 492 000 23 000 4,9 %
Inst. For husdyr og akvakulturvitenskap, UMB 100 000 0 0 0 0,0 %
Kjøttkvalitet storfe 300 000 300 000 300 000 0 0,0 %
Kvigeoppdrett, helse og produksjon 0 0 100 000 100 000 100,0 %
BRSV og utveksling Blåtungevirus 111 000 0 0 0 0,0 %
Prosjekt dødfødsler og spedyrdødelighet lam 0 456 000 100 000 ‐356 000 ‐78,1 %
Prosjekt helhetlig kretsløpsmodell for 
klimagasseffekter fra norsk landbruk 0 100 000 100 000 0 0,0 %
Prosjekt mykotoksiner 0 0 50 000 50 000 100,0 %
Produsentregisteret 248 435 250 000 0 ‐250 000 ‐100,0 %
Dataflyt og beslutningsgrunnlag for norsk landbruk 0 0 330 000 330 000 100,0 %
Kjøttbransjens elitelag 500 000 500 000 500 000 0 0,0 %
Diverse/uforutsett/analyser 679 329 500 000 500 000 0 0,0 %
SUM 19 545 764 19 933 000 19 847 000 ‐86 000 ‐0,4 %  
 
Tilskudd til kvalitets- og avlsarbeid m.m. gjelder storfe, svin og sau/lam, og omfatter midler 
som brukes utenom Animalia. Den enkelte organisasjon sender søknad til Animalia som 
behandler søknadene og fremmer forslag. I vurderingene av søknadene er det lagt til grunn at 
tiltakene må ligge innenfor retningslinjene for bruk av omsetningsavgiften, dvs. tiltak med 
hensikt å fremme kvalitetsproduksjon, bedre varebehandlingen eller øke salget av produktene. 
Animalia har lagt vekt på at tilskuddet primært skal gå til utviklings-/endringsprosjekter som gir 
konkrete og varige resultater, mens generelt organisasjons-/informasjonsarbeid for den enkelte 
organisasjon/institusjon ikke gis tilskudd. Hoveddelen går til finansiering av avlsarbeidet.  
 
Den budsjetterte tilskuddet til kvalitets- og avlsarbeid m.m. summerer seg til kr 19 847 000 i 
2011, som er en reduksjon på kr 86 000 fra inneværende år. Forslaget innebærer en 
omsetningsavgift på 8,6 øre/kg, det samme som i 2010. Summen av de innkomne søknadene 
beløper seg totalt til kr 22 757 000. Det er i vurderingen tatt utgangspunkt i at budsjettrammen 
ikke økes fra inneværende år. 
 
Animalia vektlegger at det er sterke behov for utviklingsløsninger som gir forenklinger og økt 
effektivitet i alle ledd, noe som er viktig for å styrke bondens drift og økonomi. Slike tiltak er 
gjennomgående prioritert i årets budsjett for felles faglige tiltak (som Dyrehelseportalen og 
prosjektet dataflyt og beslutningsgrunnlag for norsk landbruk). 
I vurderingen av søknadene om tilskudd til kvalitets- og avlsarbeid er det er satt krav til at pris- 
og kostnadsstigning generelt må kompenseres ved kostnadsreduserende tiltak eller økte 
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inntekter, slik situasjonen er ellers i næringen. Dette innebærer at tilskuddet til avlsarbeidet 
gjennomgående er satt på samme nivå som inneværende år. Noen nye prosjekter har kommet 
til, andre trappes ned. Tilskuddet til Produsentregisteret faller bort etter endret finansie-
ringsmodell fra 2010. 
 
Alle avlsorganisasjonene bortsett fra Geno søker om mer tilskudd enn foregående år. Størst 
økning har Norsvin, som søker om 12 mill. kr, som er samme beløp som fjorårets søknad, men 
1,9 mill. kr mer enn innvilget for 2010.  
 
Økningen i søknadsbeløp for de øvrige avlsorganisasjonene ligger på fra kr 55 000 til kr 660 
000. På tross av store utfordringer og til dels anstrengt økonomi, mener Animalia at avls-
organisasjonene bør være så robuste at de takler at tilskuddet fra omsetningsavgiften ikke øker 
hvert år. Nye enkeltstående prosjekter er kvigeoppdrettprosjektet, mykotoksinprosjektet og 
prosjektet dataflyt og beslutningsgrunnlag for norsk landbruk. Tilskuddet til Kjøttbransjens 
Elitelag foreslås uendret, driften videreføres innen dagens rammer samtidig med at en 
evaluering av lagets mål, funksjon og ønsket utvikling gjennomføres. Dette arbeidet er startet. 
 
Animalia  
Forslag til handlingsplan 2011 for Animalia bygger på strategiplanen for 2009 - 2011, som ble 
vedtatt av Bransjestyret i september 2008.  
 
Tiltak som gir økt verdiskapning og/eller kostnadsreduksjon i alle ledd i verdikjeden innen 
kjøtt- og eggproduksjon er vektlagt i forslaget til handlingsplan. Dette går på alt fra bedre 
utnyttelse av råvaren, utvikling av produkter som gir høyere pris, tiltak som sikrer jevn og god 
produktkvalitet, opplæring av operatører og ledere, automatisering og rasjonalisering. Et viktig 
element i denne sammenheng er Animalias tilbud om nettbasert opplæring innen hygiene, 
plussprodukter, bedøving og avliving av slaktedyr samt HMS.  
 
Handlingsplanen legger opp til en sterkere integrering mellom fjørfe og de øvrige dyreslag for å 
forsterke synergien dem i mellom. Samtidig legger en vekt på å holde fjørfemiljøet sterkt og 
synlig og opprettholde klare skiller mellom egg, kylling og kalkun og øvrige dyreslag når det 
gjelder ressursbruk til aktiviteter og finansiering. Det er laget separat budsjett for Animalia 
fjørfe, som igjen splittes på egg og kylling og kalkun siden finansieringen skjer fra tre ulike 
fond.  
 
Det er budsjettert med 3,4 % lønnsøkning i 2011. 
 
Kommentarer til budsjettet for storfe, svin og sau/lam 
Budsjettrammens brutto er på 55,5 mill. kroner. Dette er 1,7 mill. kroner lavere enn budsjettet 
for inneværende år, noe som i hovedsak skyldes at budsjetterte prosjektinntekter er redusert fra 
knapt 6,7 mill. kroner i 2010 til 5,0 mill. kroner i 2011. I tilknytning til reduksjonen i 
prosjektinntekter bemerkes det at prosjektene som Animalia leder føres med brutto inntekter og 
kostnader i budsjett og regnskap. Prosjekter med en stor andel av innkjøpte tjenester, utstyr etc. 
vil dermed øke både inntekts- og kostnadssiden i budsjettet.  
 
Reduksjonen i totalbudsjettet må også ses i lys av at fire medarbeidere vil ha permisjon i store 
deler av 2011. Dette påvirker aktivitetsnivået da det har begrenset hvor mange nye 
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prosjekter/aktiviteter som er planlagt. Inntektene fra utfakturerte tjenester er budsjettert til 10,97 
mill. kroner i 2011, som er tilsvarende samme nivå som inneværende år. Dette forutsetter en 
planmessig og målrettet innsats innen markedsføring og salg, noe som det er lagt opp til i 
handlingsplanen.  
 
Budsjettet for den omsetningsavgiftsfinansierte virksomheten er kr 39 560 000, som er  
kr 13 000 lavere enn 2010. Dette er det fjerde året på rad hvor budsjettet tilnærmet har vært 
uendret. Det ligger derfor en betydelig effektiviseringsgevinst i budsjettet og som i følge 
Animalia skyldes at organisasjonen har hatt løpende kostnadsfokus og klart å innhente annen 
inntekt og finansiering i denne perioden. Reduserte kostnader på administrative tjenester og 
innenfor IT-området er eksempler som nevnes i denne sammenheng. Innenfor rammen er det 
prioritert fortsatt utvikling av husdyrkontrollene med nye funksjoner, utvidet datatilfang (bl.a. 
helsedata, medisiner, sporing), nye teknologiske løsninger etc. Samtidig er forbruket av 
omsetningsavgiftsmidler til kontrollen blitt redusert med vel kr 600 000 som et resultat av 
kontinuerlige arbeid over flere år med å utvikle mindre ressurskrevende web-løsninger for 
kontrollene. Det er også prioritert å få på plass en databaseløsning som gjør at en kan bruke data 
fra husdyrkontroll, slakting, klassifisering og forsøksskjæring til flere formål innen rådgiving, 
prosjekter, oppdrag etc.  
 
Av andre satsinger i 2011 nevnes spesielt prosjektet med modernisering av kjøttkontrollen, som 
gjøres i samarbeid med Mattilsynet. Resultatet av dette forventes å gi stor økonomisk betydning 
for bransjen. Det løpende arbeid innen dyrevelferd, mattrygghet og klassifisering følges opp. 
Det er ikke satt av spesielle ressurser til hanngris/kastreringsarbeidet i 2011 ut over å 
ferdigstille forsøket med utprøving av kastrering ved hormonbehandling som gjennomføres 
høsten 2010. Det kan bli behov for mer ressurser til alternativ behandling av hann-
grisproblematikken i 2011, dette må en i tilfelle komme tilbake til. 
 
Regnskap og budsjettoversikt for Animalia kjøtt med Norturas forslag til budsjett for 2011: 
 
Poster Regnskap 2009 

1000 kr
Budsjett 2010 

1000 kr
Budsjett 2011 

1000 kr 
Endring 
1000 kr

Endring 
%

Personal og drift 32 953 37 855 38 578 723 1,9 %
Aktivitetskostnader 19 278 19 330 16 900 ‐2 430 ‐12,6 %
Totale kostnader 52 231 57 185 55 478 ‐1 707 ‐3,0 %
Annen inntekt 13 571 17 612 15 918 ‐1 694 ‐9,6 %
Sum omsetningsavgift 38 660 39 573 39 560 ‐13 0,0 %  
 
Nøkkeltallsoversikt for budsjettet for Animalia kjøtt med Norturas forslag for 2011, prosent:  
 

2010 2011
Personal og drift 66,2 % 69,5 %
Aktiviteter 33,8 % 30,5 %
Totalt 100,0 % 100,0 %  
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Kommentarer til budsjettet for egg 
Budsjettforslaget for egg er på kr 700 000 er på kr 3 640 000, som er en økning på kr 2 000 fra 
2010. Dette innebærer en omsetningsavgift på 6,4 øre per kg som er det samme som for 
inneværende år. Forebyggende tiltak i tilfelle akutt sykdomssituasjon på fjørfe er ikke foreslått 
som en del av rammen for budsjettet for 2011, men det anmodes om at det tas høyde for det ved 
beregning av fondets størrelse.  
 
Personalkostnadene øker noe, mens kostnaden med KIF (importorganet) faller bort ved at 
denne aktiviteten fremover ivaretas av egne ressurser.  Det er budsjettert med 3,4 % 
lønnsøkning i 2011. Driftskostnadene er redusert med kr 94 000 fra inneværende år. Hoved-
grunnen er reduksjon i administrative tjenester og harmonisering av husleie med Animalia for 
øvrig.  
 
Regnskap og budsjettoversikt for Animalia egg med Norturas forslag til budsjett for 2011: 
 
Poster Regnskap 2009 

1000 kr
Budsjett 2010 

1000 kr
Budsjett 2011 

1000 kr 
Endring 
1000 kr

Endring %

Personal‐ og drift 2 136 2 217 2 236 19                    0,9 %
Aktivitetskostnader 979 1 421 1 405 ‐16                  ‐1,1 %
Totale kostnader 3 114 3 638 3 640 2                      0,1 %
Ekstrabevilgning 700 700 0,0 %
SUM omsetningsavgift 3 114 4 338 4 340 2                      0,0 %  
 
 
Nøkkeltallsoversikt for budsjettet for Animalia egg med Norturas forslag for 2011, prosent:  
 

2010 2011
Personal og drift 61,0 % 61,4 %
Aktiviteter 39,0 % 38,6 %
Totalt 100,0 % 100,0 %  
 
 
Kommentarer til budsjettet for fjørfekjøtt 
Budsjettforslaget for kylling og kalkun er på kr 3 736 000, som er en reduksjonen på kr 6000 
fra 2010. Dette innebærer en omsetningsavgift på 4,4 øre per keg , som er en redusjon på 0,2 
øre/kg i forhold til inneværende år.  Forebyggende tiltak i tilfelle akutt sykdomssituasjon på 
fjørfe er ikke foreslått som en del av rammen for budsjettet for 2011, men det anmodes om at 
det tas høyde for det ved beregning av fondets størrelse. 
 
Personalkostnadene øker noe, mens kostnaden med KIF (importorganet) faller bort ved at 
denne aktiviteten fremover ivaretas av egne ressurser. Det er budsjettert med 3,4 % lønnsøkning 
i 2011. Driftskostnadene er redusert med kr 93 000 fra inneværende år. Hovedgrunnen er 
reduksjon i administrative tjenester og harmonisering av husleie med Animalia for øvrig. 
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Aktivitetskostnadene er redusert med kr 75 000 som skyldes at noen prosjekter som avsluttes i 
2010 og ikke fullt ut blir erstattet med nye aktiviteter.  
 
Inntektene er redusert med kr 50 000 som skyldes at behovet for båndkontrollkurs i 2011 er 
redusert ved at det har vært stor kursaktivitet i 2010. 
 
Regnskap og budsjettoversikt for Animalia fjørfekjøtt med Bransjestyrets forslag til budsjett for 
2011: 
 
Poster Regnskap 2009 

1000 kr
Budsjett 2010 
1000 kr 

Budsjett 2011 
1000 kr

Endring 
1000 kr

Endring 
%

Personalog drift 2 199                    2 218                  2236 18           0,8 %
Aktivitetskostnader 2 172                    1 635                  1560 ‐75          ‐4,6 %
Totale kostnader 4 371                    3 853                  3796 ‐57          ‐1,5 %
Ekstrabevilgning 0 700                     700 0 0,0 %
Annen inntekt 0 110                     60 ‐50          ‐45,5 %
Sum omsetningsavgift 4 371                    4 443                  4436 ‐7            ‐0,2 %  
 
 
Nøkkeltallsoversikt for budsjettet for Animalia fjørfekjøtt med Bransjestyrers forslag for 2011, 
prosent: 
 

2010 2011
Personal og drift 57,5 % 58,9 %
Aktiviteter 42,4 % 41,1 %
Totalt 100,0 % 100,0 %  
 
 
Dyrehelseportalen 
Implementeringen av EUs hygienepakke setter krav om at helse- og behandlings-opplysninger 
skal være tilgjengelig 24 timer før slakting for varemottaker og tilsynsmyndighet for å sikre 
generell åpenhet og grunnlag for risikobasert kjøttkontroll. Det er mulig å søke midlertidig 
dispensasjon fra tidsfristen, men ikke fra kravet om at opplysningene skal samles og være 
tilgjengelig ved slakting. Slakteriene har nå søkt dispensasjon fra tidskravet på 24 timer og har 
etablert et papirbasert system tilknyttet inntransporten fra mai 2010. Dette innebærer at det 
fylles ut 280 -290 000 papirskjemaer årlig (totalt antall leveranser til norske slakterier). Reell 
behandling av disse skjemaene er av Nortura beregnet til å tilsvare minst 12 årsverk i bransjen. 
I tillegg kommer tida som bonden bruker til finne fram opplysningene og fylle ut skjemaene.  
 
Bransjen kan, i følge Nortura, ikke legge til grunn at det vil være mulig å få dispensasjon fra 
tidskravet i lang tid. Hygienepakkas krav om å legge fram matkjedeinformasjon er primært 
rettet mot den enkelte primærprodusent, og etter hvert som innholdet i hygienepakka praktiseres 
fullt ut av Mattilsynet, vil dette innebære stort merarbeid og merkostnader for pri-
mærprodusentene, hvis det ikke utvikles effektive generiske løsninger som både er bruker-
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vennlige og sikrer høy kvalitet på opplysningene. Utvikling av en effektiv Dyrehelseportal-
løsning som sikrer at helseopplysninger ført av veterinær når varemottaker, vil derfor primært 
være til nytte for produsent.  
 
Begrepet Dyrehelseportalen (DHP) ble lansert i Mattilsynets rapport om ny landdyrhelsefor-
valtning i offentlig og privat regi i 2008. Sterkt styrket passiv overvåkning, en effektiv og bred 
innsamling av data om helsehendelser hos husdyr, ble her foreslått som et sentralt sat-
singsområde i en fornying av norsk dyrehelseforvaltning. Mattilsynet avklarte tidlig at de ikke 
ønsket å utvikle noen dyrehelseportal i sitt fagsystem MATS, men så positivt på at hus-
dyrnæringa eventuelt gjorde det. På dette grunnlaget gikk GENO, TINE og Animalia sammen 
om et forprosjekt for å skaffe et beslutningsgrunnlag for videre arbeid med DHP. Ekstern 
datapartner i dette arbeidet har vært ProfVet som i følge Nortura er eneste leverandør av 
fagsystemer for produksjonsdyrveterinærer i Norge. Dette arbeidet ble gjort i 2009, og alt 
videre arbeid bygger på rapporten fra dette forprosjektet. 
 
I forbindelse med jordbruksforhandlingene i 2010 ble det forsøkt å få finansiering av utvik-
lingen av DHP, men dette førte ikke fram. Det søkes derfor Omsetningsrådet om 4 mill. kroner 
fra omsetningsavgiften i 2011 til utvikling av Dyrehelseportalen. Finansieringen foreslås løst 
ved en lik fordeling av omsetningsavgift per kg kjøtt, inkl. fjørfe, og vil utgjøre vel 1 øre/kg i 
2011. Det forutsettes søkt om totalt 8 mill. kroner fordelt over 2011 og 2012. Driftingen av 
Dyrehelseportalen, når den er utviklet, forutsettes finansiert av brukerne.  
 
 
SLFs vurdering 
Diagrammet under viser utviklingen i bruk av midler til faglige tiltak i de siste 9 årene, samt 
søknaden for 2011. 
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Dersom en ser bort fra den omsøkte ekstrabevilgningen til Dyrehelseportalen, innebærer 
forslaget til budsjettet for anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak for kjøtt, 
egg og fjørfekjøtt i 2011 en marginal reduksjon (kr 103 000) sammenliknet med 2010. 
Forslaget innebærer ingen vesentlig omfordeling mellom tilskudd til Animalia og tilskudd til 
Kvalitets- og avlsarbeid i regi av andre virksomheter. Det er heller ingen store endringer 
innenfor Animalias budsjett, men gjennomgående er drifts- og aktivitetskostnader noe redusert, 
mens personalkostander øker noe. Reduksjonen i driftskostnader skyldes i hovedsak 
effektivisering som følge av sammenslåingen og kostnadsfokus i organisasjonen, mens 
reduksjonen i aktivitet bl.a. skyldes at flere medarbeidere vil være i permisjon. Lønnsveksten er 
satt til 3,4 %. 
 
Animalia skal bidra med økt verdiskaping, reduserte kostnader og høy tillit til norsk kjøtt- og 
eggproduksjon. Tillit til norsk egg- og kjøttbransje er høyt prioritert, og Animalias arbeid for 
dette er viktig i både situasjoner med markedsunderskudd og -overskudd. Animalias arbeid er i 
hovedsak av langsiktig karakter. SLF ser det som positivt at det foreslås et budsjett for 
Animalia som innebærer en videreføring av kostnadsnivået når det gjelder de ordinære akti-
vitetene. Som det også påpekes i søknaden innebærer dette at en fortsetter å ta ut en effekti-
viseringsgevinst, noe som også er i samsvarer forventningene i forbindelse med sammen-
slåingen.  
 
Når det gjelder forslag til tilskudd til kvalitets- og avlsarbeid er det budsjettert med en reduk-
sjon på kr 86 000, eller 0,4 % sammenliknet med budsjettet for 2010 Nortura har gjennomført 
kutt i søknadene fra avlsorganisasjonene ut fra en vurdering om at disse bør være så robuste at 
de ikke trenger økt tilskudd fra fondsmidlene hvert år. SLF tar Animalias vurderinger til 
etterretning, og har ingen kommentarer til de prioriteringer som er gjort i forslaget, men ser 
positivt på at Nortura legger føringer for en kritisk og nøktern bruk av omsetningsavgiftsmidler. 
I protokoll fra møte i Omsetningsrådet 29.04.2005 presiseres det at kostnader knyttet til 
avlsprosjekter og løpende avlsarbeid kan finansieres ved omsetningsavgift, mens kostnader 
knyttet til semin og øvrige drift i organisasjonene ikke kan gis tilskudd. Videre er det viktig at 
tilskuddet til avlsorganisasjonene skal komme alle produsenter til gode. SLF vil understreke at 
Animalia er ansvarlig for å følge opp bevilgningene som går til de ulike 
institusjonene/virksomhetene, herunder at disse føringene tas til etterretning. 
 
Det søkes om et ekstraordinært tilskudd til utvikling av Dyrehelseportalen. Bakgrunnen er at 
nye krav til matkjedeinformasjon som følge av nytt hygieneregelverk fra 2010 gjør det nød-
vendig med mer omfattende rapportering av dyrehelsehendelser. Bransjen kan ikke basere seg 
på at dispensasjonen som ligger til grunn for dagens manuelle rutine vil bli videreført. Dessuten 
er dagens rutine ressurskrevende, ikke minst for primærprodusentene. Etter SLFs vurdering er 
prosjektet innenfor formålet i retningslinjer for bruk av omsetningsavgiftsmidler til faglige 
tiltak. SLF mener primært at denne type utviklingskostnader bør tas innenfor ordinært budsjett 
for Animalia. Imidlertid ser en at dette vil være krevende, i og med at budsjettet i stor grad er 
bundet opp i langsiktige satsinger. En omdisponering i den størrelsesorden dette gjelder sett i 
sammenheng med behovet for en rask løsning, gjør det vanskelig å finne frigjøre midler 
innenfor det ordinære budsjettet. SLF støtter derfor søknaden og forslår at det bevilges inntil 4 
mill. kroner til prosjektet i 2011. Det forutsettes at det totale tilskuddet til prosjektet over 
omsetningsavgiften ikke skal overstiger 8 mill. kroner, og at driften av Dyrehelseportalen skal 
finansieres av brukerne. 
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SLF støtte også forslaget om å avsette i alt 1,4 mill. kroner i tilfelle en akutt sykdomssituasjon i 
fjørfeholdet. Tilsvarende avsetning ble gjort i 2009 og 2010, men foreløpig har det ikke vært 
behov for å benytte de avsatte midlene. 
 
På denne bakgrunn tilrår SLF at de foreslåtte budsjettene for kjøtt, egg og fjørfe godkjennes. 
Animalia er ansvarlig for at midlene disponeres i henhold til målsetningene. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

72/10 Kjøtt OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 72/10  Kjøtt- Søknad om midler til videreføring av 
nasjonalt fotråteprosjekt. Budsjett 2011 

200916428-
13/514.3 

 
Beskrivelse: I brev av 29.10.2010 fra Animalia søkes det om kr 4 690 000 til videreføring av pro-

sjektet ”Friske føtter” for bekjempelse av sykdommen fotråte på sau. Prosjektet ble 
ekstraordinært innvilget midler fra omsetningsavgiften over faglige tiltak i 2009 og 
2010.   

  
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 11 og retnings-

linjer om anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og opplysnings-
virksomhet §§ 2 og 3, fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008. 

  
Vedlegg: Brev fra Animalia av 29.10.2010. 

   
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler til disposisjon på fondet for omsetningsavgiften på 

kjøtt. 
  

Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 
  

Vedtak: Av fondet for omsetningsavgift på kjøtt kan det i 2011 brukes inntil kr 4 690 000 til det 
nasjonale fotråteprosjektet ”Friske føtter”. Midlene bevilges over faglige tiltak og 
utbetales til Animalia som en ekstrabevilgning utenom ordinært budsjett for faglige 
tiltak. 
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Søknad om midler til videreføring av nasjonalt fotråteprosjekt - Budsjett 2011 
 
Animalia har i brev av 29.10.2010 oversendt søknad, der det søkes om ekstra midler fra 
omsetningsavgiften over faglige tiltak, til videreføring av prosjektet ”Friske føtter” for 
bekjempelse av sykdommen fotråte på sau. Vedlagt brevet følger budsjett, handlingsplan og 
viktigste mål for 2011. I brevet vises det til følgende vedtak i konsernstyret i Nortura 
28.10.2010: 
 
”Konsernstyret støtter forslaget fra bransjestyret om videreføring av prosjekt Friske føtter for 
bekjempelse av fotråte og innstiller på at det over faglige tiltak bevilges kr 4 690 000  ekstra-
ordinært fra omsetningsavgift til prosjektutgifter som påløper i 2011. 
 
Forutsatt bevilgningen, anmoder konsernstyret om at omsetningsavgiften tar høyde for 20 øre/kg 
sau og lam til dette prosjektet i 2011. 
 
Konsernstyret gir administrasjonen fullmakt til å oversende budsjettforslaget til Omsetningsrådet.”  
 
Bakgrunn 
Våren 2008 ble sauesykdommen fotråte påvist i Norge for første gang siden 1948. Syk-
dommen skyldes en alvorlig bakterieinfeksjon i klauver og klauvspalte med stor betydning 
for dyrevelferd og produksjon. Nortura har tidligere beregnet at sykdommen kan gi et årlig 
tap for norsk sauehold på 100 mill. kr dersom sykdommen får utvikle seg fritt. Det ble utar-
beidet et prosjekt, ”Friske føtter” for bekjempelse av fotråte som etter anmodning fra Land-
bruks- og matdepartementet og Mattilsynet ble definert som et nasjonalt prosjekt.   
 
Prosjektet har tre hoveddeler, Snu sauen, Bad sauen og Beskytt sauen. Snu sauen, går ut på 
å kartlegge og avdekke smitte som grunnlag for systematisk bekjempelse og beskyttelse av 
friske flokker. Bad sauen, går ut på at besetninger som får påvist smitten skal gjennomgå en 
systematisk sanering2. Beskytt sauen går ut på å utvikle og implementere tiltak som gir varig 
bedre smittebeskyttelse i saueholdet.  
 
I prosjektsøknaden datert 10.10.2008 ble det antatt at prosjektet burde ha en varighet på 
minst fem år. Prosjektkostnadene i 2008, 2009 og 2010 beløper seg samlet til 20,8 mill. kr 
som i sin helhet er finansiert over fondet for omsetningsavgiften. I tillegg er det samlet 
bevilget 6,6 mill. kr over jordbruksavtalen til kompensasjonsordning for produsenter som 
må sanere.  
 
Søknad om videreføring av prosjektet 
Prosjektet har gitt resultater. En har i dag mye bedre oversikt over fotråte enn ved oppstart 
av prosjektet. Det viser seg et bilde av at alvorlig fotråte hovedsakelig er begrenset til 
Rogaland der det var over 40 kjente tilfeller av alvorlig fotråte pr. juni 2010. Det er bare i 
dette fylket at det med sikkerhet er påvist virulente (aggressive) varianter av fotråtebakte-
rien. Epidemiologiske forhold viser smitteveier mellom mange av besetningene med alvor-

                                                 
2 Sanering for fotråte er en krevende prosess som omfatter undersøkelse av alle klauver minst 3 ganger, fotbad 
minst 3 ganger og slakting av dyr med uhelbredelige forandringer for å unngå resmitte av flokken. 
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lige utbrudd. På Østlandet kjenner en pr. i dag 11 besetninger som har hatt kliniske funn 
som også defineres som alvorlige, men resultatet av laboratorietestene gir håp om at det 
ikke er de samme aggressive variantene som finnes i Rogaland.  
 
For 2011 skal prosjektet følge opp nye kliniske mistanker om sykdomsangrep og spesielt 
spredning av aggresive varianter av fotråtebakterien, i hele landet. Dette er en betingelse for 
å kunne lykkes med å bekjempe alvorlig fotråte. Besetninger kan være smittet i lengre tid 
uten at sykdommen bryter ut. Det må derfor tas høyde for at det kan oppstå sykdomsutbrudd 
i nye besetninger, og at disse kan spre smitte før sykdommen bryter ut. Antall kontaktbeset-
ninger kan derfor bli stort.  
 
I 2011 er det planlagt at alle båndlagte besetninger skal være ferdig utredet og at sanering er 
igangsatt i de besetningene der det er påvist alvorlig fotråte.  
 
Beskytt sauen er det element i prosjektet som til nå har hatt minst fremdrift. Dette skyldes 
bl.a. begrenset forståelse for betydningen av god smittebeskyttelse i saueholdet. Her er det 
nødvendig at Norsk Sau og Geit går ut med informasjon for å skape forståelse og engasje-
ment blant saueholderne. Det må settes i verk konkrete tiltak som bidrar til å bedre den 
generelle smittebeskyttelsen. En plan for smittebeskyttelse er under arbeid. Fullføring av 
denne og forankring i næringen, samt implementering av konkrete tiltak, vil ha høy prioritet 
i resten av prosjektperioden.  
 
Av søknaden framgår videre følgende mål: 

• Skal ha fulgt opp kliniske mistanker og klassifisert disse ved bruk av tilgjengelig 
diagnostisk verktøy. 

• Skal ha utredet kontaktbesetninger ved nye tilfeller med alvorlig fotråte. 
• Skal ha gjennomført eller påbegynt sanering i alle besetninger med kjent forekomst 

av alvorlig fotråte. 
• Skal ha undersøkt de resterende båndlagte besetningene fra Snu sauen. 
• Skal ha vurdert og evt. gjennomført slakteriundersøkelse av sau fra områder med 

mye fotråte. 
• Skal ha hevet den generelle smittebeskyttelse i sauenæringa gjennom aktuelle tiltak i 

den enkelte besetning og i næringa som helhet. 
• Skal medvirke til forskningsprosjektet ”Fotråte hos sau og relaterte infeksiøse klauv-

lidelser hos storfe i Norge.” 
• Skal ha drevet kontinuerlig informasjonsvirksomhet omkring fotråte, rettet mot 

veterinærer, saueprodusenter, myndigheter og bransjen. 
• Skal ha gitt innspill til justeringer av regelverk for fotråte ved behov.  

 
SLFs vurdering  
Finansiering av prosjektet var tema i jordbruksforhandlingene 2009. Det ble over jordbruks-
avtalen satt av 2 mill. kr for 2009. Tidligere er det bevilget 4,6 mill. kr til prosjektet 
(2008/2009). Midlene er øremerket til sanering. I jorbruksavtalen 2009-2010 gav avtale-
partene en henstilling til Omsetningsrådet om å sette av nødvendige midler til å videreføre 
prosjektet. Totale kostnader til sanering i 2008 og i 2009 beløper seg til kr 2 196 553. Dette 
er vesentlig lavere beløp enn tidligere antatt, og det forutsettes derfor at disponible midler 
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vil dekke behovet ved sanering også i 2010 og i 2011. Dette presiseres i Prop. 133 S (2009-
2010) Jordbruksoppgjøret 2010 – endringer i Statsbudsjettet for 2010 m.m. Det ble derfor 
ikke bevilget ekstra midler til sanering i 2011. 
 
Omsetningsrådet hadde saken til behandling høsten 2008. I søknaden var det satt opp et 
budsjett de tre første årene, inkludert 2008, hvor prosjektet startet. Prosjektet hadde en 
totalramme på ca. 48 mill. kroner i tillegg til produsenters egeninnsats de tre første årene. 
Av de 48 mill. kronene fordelte 21 mill. kroner seg på direkte prosjektkostnader, og 27 
millioner kroner til kompensasjonsordning for produsenter som må sanere. På denne 
bakgrunn ble det bevilget inntil 14,0 mill. kroner av fondsmidlene i for 2009 inkl. 
oppstartkostnader i 2008. I desember 2009 tildelte Omsetningsrådet ytterligere inntil 
kr 6 829 000 til prosjektet i 2010, til sammen 20,8 mill. kroner. Omsetningsrådet godkjente 
regnskapet for 2009 på 12,3 mill. kroner i sak 15/10 og overføring av restbeløpet på 1,7 
mill. kr i forhold til budsjett, til 2010, jf. sak 4/10. Disponibelt beløp i 2010 er dermed ca. 
8,5 mill. kroner. 
 
Det søkes nå om kr 4 690 000 til videreføring av prosjektet i 2011.  
 
Følgende vurderinger lå til grunn for Arbeidsutvalgets vedtak av 17.12.2008 om støtte ved 
etableringen av prosjektet ”Friske føtter”:   
 

• Prosjektet ligger innenfor retningslinjene for bruk av omsetningsavgiften til faglige 
tiltak. Omsetningsavgiften kan derimot ikke benyttes for å kompensere enkeltbeset-
ninger i forbindelse med sanering. 

• Det har tidligere vært praksis å bevilge midler til sykdomsbekjempelse fra budsjettet 
for faglige tiltak, f.eks skrapesyke, mycoplasma på gris, campylobacter i fjørfekjøtt 
og BVD.    

• Fotråte er blitt en viktig utfordring for saueholdet.  
• Tiltaket har god oppslutning i bransjen. 
• Midlene som bevilges til prosjektet skal dekkes inn av økt omsetningsavgift for sau 

og lam i 2009. 
 
SLF legger de samme argumenter til grunn i vurderingen av søknad om støtte i 2011.  
 
Fotråte er en utfordring for saueholdet, og dersom sykdommen får spre seg kan den medføre 
store konsekvenser for velferd og økonomi i saueholdet. Det er derfor viktig å bekjempe 
bakterien som forårsaker denne alvorlige sykdommen. ”Føre var”-prinsippet som lå til 
grunn ved etableringen av prosjektet er viktig for å beskytte friske besetninger. Økende 
problemer knyttet til fotråte i saueholdet, på grunn av mangel på preventive tiltak og mang-
lende oppfølging, kan bidra til problemer med sykdommen også i storfe- og geiteholdet.   
 
SLF konstaterer at prosjektet løpende gir ny kunnskap, og at prosjektplanene revideres der-
etter. Prosjektet er bredt forankret som et samarbeidsprosjekt mellom Animalia, Mattilsynet, 
Veterinærinstituttet, Norsk Sau og Geit, Norges Bondelag, Norsk Bonde- og Småbrukarlag, 
Nortura, og Kjøtt- og fjørfebransjens Landsforbund. Samtlige er også representert i 
styringsgruppa for prosjektet der også SLF er med som observatør.  
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I Norge er sykdommen fotråte kategorisert som en B-sykdom og er dermed gjenstand for 
offentlig bekjempelse. Landbruks- og matdepartementet og Mattilsynet har bidratt til at pro-
sjektet har blitt et nasjonalt prosjekt for bekjempelse av fotråte.  
 
Fotråte smittes lett mellom dyr og fra besetning til besetning, og dyr kan være smittebærere 
før sykdommen har brutt ut. Det vil ta lang tid å bekjempe sykdommen. Fotråte er svært 
utbredt i enkelte kommuner i Rogaland. Av prosjektsøknaden av 10.10.2008 går det fram at 
det er urealistisk å tro at smitten kan utryddes i slike områder i løpet av få år, og det ble der-
for anbefalt en varighet på fem år for prosjektet. Det ble i søknaden satt opp et budsjett for 
de tre første årene av prosjektet, inkludert 2008. Søknaden om videreføring av prosjektet 
viser at mye arbeid er gjort, men at det fortsatt gjenstår viktige oppgaver i bekjempelsen av 
fotråte, og da spesielt mht. tiltak som bidrar til å bedre den generelle smittebeskyttelsen. 
Dette var også en viktig forutsetning for at Landbruks- og matdepartementet og Mattilsynet 
ville gå inn i prosjektet fra starten av.   
 
Det må også tilføyes at prosjektet har etablert en svært informativ nettside om prosjektet, 
”Friske føtter”, www.fotrate.no SLF har studert nettsiden nærmere, og konkluderer med at 
denne er en viktig informasjonskilde for alle som berøres av prosjektet. Saueholderne får 
god informasjon om ulike forhold ved sykdommen og prosjektet. 
 
Det legges til grunn at det ved fastsettelse av omsetningsavgiften for sau og lam for 2011 tas 
høyde for 20 øre/kg til dette prosjektet. 
 
SLF anbefaler at budsjettet godkjennes. 
 
 



Statens landbruksforvaltning  Side: 57 av 146 

 

 

 
Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

73/10 Melk OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 73/10  Melk - Budsjett faglige tiltak for 2011 200903883-
16/514.1 

 
Beskrivelse: Budsjettbehandling av søknad fra Tine SA (Tine) om midler til faglige tiltak på melk 

for 2011. Tine søker om støtte til: 
1. Geno 
2. Norsk Sau og Geit (NSG) 

 
  

Hjemmel: Lov av 1936-07-10 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 11 og retningslinjer om 
anvendelse av midler fra omsetningsavgiften til faglige tiltak og opplysningsvirksom-
het § 2, fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008 

  
Vedlegg: Brev fra Tine SA av 13. oktober 2010. 

   
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler på fondet for omsetningsavgift på melk. 

 
 Geno må i regnskapet dokumentere hvilke forsknings- og utviklingstiltak midlene er 

brukt til. 
 
Norsk Sau og Geit må i regnskapet dokumentere hva midlene er brukt til. Det forut-
settes at dokumentasjonen viser regnskapstall som er sammenlignbare med budsjett for 
2011, samt at det synliggjøres hvor stor del av de totale kostnadene til de ulike aktivi-
tetene knyttet til avl som finansieres av midler fra fondet for omsetningsavgift for melk.

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

 
Vedtak: Av fondet for omsetningsavgift på melk bevilges det til faglige tiltak i 2011 inntil:  

• kr 6 500 000 til Geno 
• kr 1 450 000 til Norsk Sau og Geit 
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Budsjett faglige tiltak for 2011 
 
I brev av 13.10.2010 fremmer Tine SA (Tine) forslag om budsjett for faglige tiltak i 2011. I 
brevet har Tine kommentert budsjettstøtte for Geno og Norsk Sau og Geit (NSG). Budsjettet ble 
godkjent av Tines konsernstyre 28. oktober 2010. Totalt søkes det om kr 7 950 000 til Geno og 
NSG. 
 
Fordelingen mellom de ulike formål fremgår av tabellen under. Her fremgår også sekretariatets 
anbefaling til budsjett. 
 
Institusjon Regnskap 2009 Budsjett 2010 Søknad 2011 SLFs forslag 2011
Geno 6 500 000 6 500 000 6 500 000 6 500 000
NSG 1 450 000 1 450 000 1 450 000 1 450 000
Totalt 7 950 000 7 950 000 7 950 000 7 950 000  
 
Tine har for 2011 ikke søkt om midler til prosjekter innenfor rammen av faglige tiltak. 
 
Tines anbefaling: 
I sitt brev av 13. oktober 2010 viser Tine til tidligere vedtak i Tines konsernstyre (jf. brev av 
13.10.09) som begrunnelse for forslaget til budsjett for 2011. I brev av 13.10.09 skriver Tine 
blant annet følgende om anvendelse av midler fra omsetningsavgiften på melk til faglige 
tiltak:”… å videreføre dagens modell med delfinansiering av avlsarbeidet i Geno og NSG med 
midler fra omsetningsavgiftene, men at støtten beløpsmessig ikke øker utover beløpet for 
inneværende år.” 
 
Geno 
Det søkes fra Geno til Tine om at 6,51 mill. kroner kan benyttes til forsknings- og utvik-
lingstiltak innenfor storfeavl fra fondet for omsetningsavgift på melk. Tine anbefaler som nevnt 
over at støtten ikke økes fra i fjor, der det ble gitt et støttebeløp på 6,5 mill. kroner. Det er søkt 
om 2,8 mill. kroner fra fondet for omsetningsavgift på kjøtt til tilsvarende virksomhet. Til 
sammen blir dette 9,3 mill. kroner, det samme beløpet som det ble søkt om i fjor. Nortura 
innstiller på et budsjett for 2011 på 2,79 mill. kr, uendret i forhold til inneværende år. 
 
Geno har i budsjettet lagt til grunn en generell kostnadsvekst på 2 %, som også inkluderer vekst 
i personalkostnader. Det er ikke beregnet kapitalkostnader i den oppstillingen som gjelder 
avlsfaglige tiltak. Geno har for 2011 budsjettert med kr 33 430 706 i direkte kostnader knyttet 
til avlsarbeidet. 9,3 mill kroner i støtte fra Omsetningsrådet utgjør 27,8 % av Genos direkte 
kostnader knyttet til forsknings- og utviklingstiltak innen storfeavl. Fjorårets forholdstall var 
30,8 %. 
 
Når det gjelder fordelingen av midlene mellom kjøtt og melk viser Geno til tidligere drøftinger 
med Tine og Animalia. På bakgrunn av disse drøftingene mener de at det er riktig at 
fordelingen av støttemidlene gjøres som tidligere med 30 % på fondet for omsetningsavgift på 
storfekjøtt og 70 % på fondet for omsetningsavgift på melk. 
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Med innvilgelse av søknaden vil Geno få en støtte over fondene for omsetningsavgift på melk 
og kjøtt som utgjør 3,6 % av Genos totale driftskostnader3, som er den samme andelen som i 
2009. 
 
NSG 
Det søkes fra NSG til Tine om et tilskudd på 1,5 mill. kroner til avl på geit i 2011. Tine 
anbefaler at støtten ikke økes fra 2010 til 2011, og foreslår et støttenivå på 1,45 mill. kroner.  
 
NSG er en faglig medlemsorganisasjon for sau- og geiteholdere. Avlsarbeidet er organisert i 
NSG, mens datterselskapet NSG Semin driver seminvirksomheten. NSG har imidlertid satt opp 
felles budsjett for de to virksomhetene for 2011. Det er i budsjettet satt opp et skille mellom avl 
og semin geit. 
 
NSG budsjetterer med kostnader på kr 4 480 000 til avlsarbeidet på geit i 2011. Dette inklu-
derer seminvirksomheten, som er budsjettert med kostnader på kr 2 445 000. Kostnader til avl 
er budsjettert med kr 2 035 000. I 2009 var de totale kostnadene til avlsarbeidet på geit kr 
2 104 712. I det fremlagte budsjettforslag for 2011 er det altså forventet en reduksjon på kr 
69 712, eller 3,3 % sammenlignet med regnskapet for 2009. Tilskuddet fra Omsetningsrådet vil 
da utgjøre i overkant av 70 % av kostnadene til avlsarbeidet. NSG forutsetter at kostnadene til 
avlsarbeidet i 2011 finansieres gjennom støtte fra LMD på kr 2 150 000 og OR på kr 1 500 000, 
samt kr 200 000 fra prosjektet Friskere geiter og kr 630 000 fra geiteholdere. 
 
Omsetningsavgiftsmidler gis kun til avlsarbeid og ikke til semin. Finansieringen av avl og 
semin på geit hos NSG er i stor grad knyttet opp mot midler som gis av LMD og Omset-
ningsrådet. NSG søker LMD om tilskudd på kr 2 150 000, som i hovedsak skal gå til semin-
virksomheten. Støtten fra LMD og OR utgjør 81,4 % av budsjettet for avl og semin på geit i 
2011. Budsjettet er satt opp slik at kostnader og inntekter balanserer. 
 
 
SLFs vurderinger: 
Tines anbefalte stønadsbeløp i 2011 er kr 7 950 000, som tilsvarer nivået for 2010. SLF støtter 
Tines forslag. 
 
I protokoll fra møte i Omsetningsrådet den 29. april 2005 presiseres det at kostnader knyttet til 
avlsprosjekter og løpende avlsarbeid (dvs. avlsbesetninger, testingsstasjoner, avlsdatabank med 
mer) kan finansieres ved omsetningsavgift, mens kostnader knyttet til semin og drift i 
organisasjonene ikke skal gis støtte. Avlsarbeidet er starten på produktutviklingen som fører 
frem til den kvalitet og effektivitet som samfunnet forventer, og dermed oppfyller Omset-
ningslovens intensjon om å fremme omsetningen. Ved å finansiere avlsarbeidet gjennom 
omsetningsavgift oppnår en at alle som får ta del i avlsframgangen gjennom forbedringer i 
sluttproduktet, er med på å finansiere arbeidet. Det legges vekt på at støtten til avlsorgani-
sasjonene skal komme alle produsenter til gode. Videre sier Omsetningsrådet at det er naturlig å 
behandle avlsarbeidet innenfor de ulike husdyrslagene etter samme prinsipper, men at det må 
tas hensyn til avlsorganisasjonenes ulike forutsetninger for å hente inntekter gjennom løpende 
salg av avlsmateriale. 

                                                 
3 Med utgangspunkt i Genos budsjetterte driftskostnader for 2010  
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Geno 
SLF anbefaler at det bevilges kr 6 500 000 til avlsfaglige kostnader i Geno i 2011, i tråd med 
forslaget til Tine. 
 
Beløpet som søkes dekt av fondet for omsetningsavgift på melk forutsettes brukt til forsknings- 
og utviklingstiltak innen storfeavl. Geno videreutvikler og viderefører sitt langsiktige avlsarbeid 
på melk og kjøtt. SLF vurderer at dette er i tråd med Omsetningsrådets tidligere vurderinger 
med hensyn til bruk av omsetningsmidler til avlsarbeid. Det er også i tråd med retningslinjer om 
anvendelse av midler til omsetningsavgiften til faglige tiltak. 
 
SLF forutsetter at Geno i regnskapet dokumenterer hvilke forsknings- og utviklingstiltak 
midlene har blitt brukt til. 
 
Avlsarbeidet i Geno omfatter også en internasjonal satsning. Geno Global er i år inne i en bedre 
utvikling enn tidligere, med et positivt økonomisk resultat i 1.halvår 2010 på kr 200 000 og en 
omsetning på mellom 7 og 8 mill. kroner. Dette er i henhold til Geno muliggjort gjennom to 
heleide datterselskaper: Geno UK og Geno Italia. Begge selskapene er i startfasen, og de ble 
etablert hhv. april 2010 og november 2009. SLF mener at salget på det nåværende tidspunktet 
ikke er av en slik størrelse at det bør medføre en reduksjon i støtte fra omsetningsmidlene. 
 
SLF er av den oppfatning at Genos internasjonale satsning fremdeles er viktig ettersom det på 
sikt vil gjøre det mulig å øke inntektene fra eksport av sæd. Størrelsen på støtten til Geno 
vurderes derfor fra år til år når budsjettet behandles. 
 
NSG 
SLF anbefaler at Tines forslag til støttebeløp legges til grunn for 2011 på samme måte som for 
2010 og at det bevilges kr 1 450 000 som støtte til NSGs avlsarbeid på geit. Vi viser til 
Omsetningsrådets vedtak fra 29. april 2005 og drøftingene i rådet der det konkluderes med at 
det kun ytes støtte til avlsarbeidet, og ikke til semin og drift. SLF forutsetter derfor at midlene 
blir brukt kun til avlsarbeidet og at dette dokumenteres i regnskapet. SLF forutsetter videre at 
dokumentasjonen viser regnskapstall som er sammenlignbare med budsjett for 2011, samt at det 
synliggjøres hvor stor del av de totale kostnadene til de ulike aktivitetene knyttet til avl som 
finansieres av midler fra fondet for omsetningsavgift for melk. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

74/10 Pels OR/LMD 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 74/10  Budsjett for anvendelse av midler i fondet for 
omsetningsavgift på pelsskinn 2011 

201019998-
2/514.6 

 
Beskrivelse: Norges Pelsdyralslag (NPA) legger i brev av 19. oktober 2010 frem søknad om å 

disponere 2,18 mill. kroner fra fondet for omsetningsavgift på pelsskinn i 2011. 
Midlene skal brukes til opplysningsvirksomhet og faglige tiltak innen pelsdyrsektoren. 
NPA fremmer samtidig forslag om å videreføre satsen for omsetningsavgift på 
pelsskinn med 1,0 %. 
 
Kopenhagen Fur (KF) har fått søknaden til gjennomsyn og har ingen merknader til 
forslaget.    

  
Hjemmel: Retningslinjer om anvendelse av midler fra omsetningsvgiften til faglige tiltak og opp-

lysningsvirksomhet fastsatt av Omsetningsrådet 22. oktober 2008, med hjemmel i lov 
av 1936-07-10 nr. 6 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 11 jf. forskrift om 
Omsetningsrådets myndighet vedrørende markedsregulering av jordbruksråvarer av 01. 
juli 2003 nr. 919. 

  
Vedlegg: Brev fra NPA av 19.10.2010. 

   
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler i fondet for omsetningsavgift på pelsdyrskinn. 

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: 1.  Omsetningsrådet foreslår overfor Landbruks- og matdepartementet at sats for 

omsetningsavgift på pelsdyrskinn videreføres med 1,0 % i 2011. 
 
2. Av fondet for omsetningsavgift på pelsdyrskinn kan det for 2011 anvendes 

inntil kr 2 180 000 til faglige tiltak og opplysningsvirksomhet. 
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Budsjett for anvendelse av midler i fondet for omsetningsavgift på pelsskinn 2011 
 
I brev av 19. oktober 2010 legger Norges Pelsdyralslag (NPA) fram forslag til budsjett for 
faglige tiltak og opplysningsvirksomhet for 2011. Styret i NPA har behandlet og godkjent 
budsjettet. De samlede kostnadene til Norges Pelsdyralslag for 2011 forventes å være på om lag 
12 - 13 mill. kroner. Samtidig fremmes det forslag om at omsetningsavgiften for 2011 fastsettes 
til 1,0 %. 
 
Sats for omsetningsavgift, pelsdyrskinn  
 
NPAs årsmøte 2. juni i år vedtok å fremme forslag overfor Omsetningsrådet om å beholde 
satsen for pelsskinnavgiften på 1,0 % i 2011. Nivået på omsetningsavgiften, vurdering av 
fondsreserven og budsjettet for neste år må sees i sammenheng og har derfor alltid vært 
behandlet samtidig.  
 
Perioden 2000–2011 viser følgende utvikling: 

Årstall Avgift, % Fond per 1.1. 
(mill./kr) 

Avgiftsinngang  
(mill./kr) 

2000 1,75 0,4 3,7 
2001 1,75 0,7 5,2 
2002 1,75 1,5 4,7 
2003 1,75 0,4 3,8 
2004 2,25 0,3 5,6 
2005 2,25 0,0 4,5 
2006 1,0 0,4 3,0  
2007 1,0 0,4 2,2 
2008 1,0 0,1 2,9 
2009 1,0 0,3 2,2 
2010 1,0 0,5 3,2* 
2011 1,0** 1,5*  

* prognose  
** Avgiftssats foreslått av NPA  
 
Budsjett for anvendelse av pelsskinnavgift 2011 
 
Budsjettet bygger på at foreslått sats for omsetningsavgift blir vedtatt av OR. 
 
Omsetningsverdien av norsk skinnproduksjon er avhengig av: 
• antall skinn – anslaget bygger på  

o antall forsikrede dyr 
o anslått endring i antall avlsdyr 
o lagerendring av skinn hos produsentene 

• oppnådd pris pr. skinn 
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o prisnivået for både mink og rev forventes å bli på gjennomsnittet for sesongen 
2009/2010. Dette er imidlertid vanskelig å prognosere, fordi skinnene selges på 
auksjon til verdensmarkedspriser (US dollar) 

o vekslingskurs US dollar - norske kroner 
 
På bakgrunn av dette er anslått omsetning av skinn i 2011: 
Rev: 160 000 skinn à 700 kr/skinn 
Mink: 430 000 skinn à 340  
Samlet verdi ca 250 mill. kr 
 
Sats for omsetningsavgift på 1,0 % vil tilføre fondet 2,50 mill. kroner i 2011.  
 
Alle pelsdyrprodusenter i Norge er medlemmer i NPA. NPA understreker i sin budsjettsøknad 
at tiltakene som finansieres helt eller delvis med pelsskinnavgift, er til nytte for alle 
produsenter, uavhengig av salgssted for produserte skinn. 
 
I likhet med tidligere år er budsjettet for 2011 forelagt Kopenhagen Fur (KF) før behandling i 
NPAs styre. KF hadde ingen kommentarer til det framlagte budsjettet. 
 
Tabellen nedenfor viser budsjett til faglige tiltak og opplysningsvirksomhet over 
omsetningsavgiften for 2010 og forslag for 2011, samt regnskap for 2009. 
 
Aktivitet/post Regnskap  

 
2009, kr 

Budsjett 
oms.avgift 
2010, kr 

Budsjett 
oms.avgift 
2011, kr* 

Endring 
Kr 

Endring 
% 

Opplysningsarbeid 50 000 60 000 40 000 ÷ 20 000 ÷ 33 %
Faglig opplysning, 
produsent 

 
200 000

 
140 000

 
140 000 

 
0

 
0

Sykdomsbekjempelse og 
overvåkning 

 
470 000

 
500 000

 
500 000 

 
0

 
0

Dyrevelferd 500 000 650 000 850 000 200 000 31 %
Forskningsprosjekter 480 000 400 000 500 000 100 000 25 %
Administrasjonsutgifter 100 000 200 000 150 000 ÷ 50 000 ÷ 25 %
SUM 1 800 000 1 950 000 2 180 000  230 000  12 % 
*Forslag fra Norges Pelsdyralslag 
 
I tillegg til budsjettet for faglige tiltak og opplysningsvirksomhet belastes fondet for 
omsetningsavgift på pelsdyrskinn med administrasjonskostnader i Omsetningsrådet og SLF. I 
2010 er det budsjettert med ca kr 320 000 til dette formålet. 
 
NPAs kommentarer til budsjettet for 2011 
   

1. Opplysningsvirksomhet overfor forbruker   
Norsk pelsdyrnæring vil i 2011 arbeide videre med informasjonsmateriell rettet mot 
politikere, media, offentlig forvaltning og yrkesutøvere i landbruket. Disse målgruppene 
vurderes som viktige støttespillere for næringen, og NPA mener at det er viktig med oppfølging 
av disse gruppene.  
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NPA ber om å få disponere kr 40 000 av fondsmidlene til opplysningsvirksomhet.  
 

2. Faglig opplysningsvirksomhet overfor produsent 
Pelsskinn er et produkt hvor det er svært store prisforskjeller mellom gode og mindre gode 
produkter. Dette kan illustreres ved at enkelte produsenter oppnår opptil 15 prosent høyere 
skinnpris enn gjennomsnittet. I forhold til de svakeste produsentene blir differensen følgelig 
enda større. I tillegg til skinnpris betyr reproduksjon svært mye for lønnsomheten og 
forskjellene mellom gode og mindre gode produsenter er også der svært store. Rådgivning og 
tiltak innen ovennevnte områder er viktig.  
 
Faglig rådgivning og avlskontroll 
For å få avlsfremgang er det viktig at produsentene benytter databaserte avlsprogram. For 
å få forståelse for bruk av avlsprogram gjennomføres møter og kurs, samt veiledning direkte til 
den enkelte produsent.  
 
I 2011 vil det bli gjennomført møter om bruk av avlsprogram, samt at det vil være jevnlig 
kontakt med den enkelte produsent om bruk av indekser og avlsverdiberegninger. Rådgivning 
vil bli foretatt av NPAs rådgivere samt kjøp av rådgivningstjenester fra Vidensenteret for 
Landbrug i Danmark. 
 
NPA ber om å få disponere kr 60 000 av fondsmidlene til faglig rådgivning og avlskontroll.  
 
Skinnutstillinger 
Lokallagene arrangerer skinnutstillinger i første halvår, mens det arrangeres sentral 
skinnutstilling om høsten. Ved gjennomføring av både de lokale og den sentrale utstillingen 
legges det vekt på å vise hvilke kvalitetskriterier som er ønskelige og som må vektlegges i 
avlsarbeidet. Videre blir det på en del lokale og på den sentrale utstillingen gjennomført faglige 
foredrag. Sorteringsarbeidet foretas i samarbeid mellom skinnsorterere og pelsdyroppdrettere 
som også benyttes som ressurspersoner i lokallagene. Det planlegges gjennomført åtte lokale 
utstillinger og en sentral utstilling i 2011. 
 
NPA ber om å få disponere kr 50 000 av fondsmidlene til skinnutstillinger.  
 
Livdyrmønstring 
For å gi den enkelte produsent kunnskap om hvilke dyr som skal velges ut som avlsdyr, er det 
spesielt for pelsegenskapene viktig at den kunnskap som er omkring markedsriktige skinn blir 
formidlet. Videre må denne kunnskapen overføres fra skinn til bedømmelse av levende dyr. 
Bedømmelsen av levende dyr foregår på livdyrmønstringer i november og desember. I 2011 
planlegges det arrangert 10 lokale livdyrmønstringer hvor produsentene får informasjon om 
hvilke kvalitetskriterier som prioriteres av markedet og som må vektlegges i avlsarbeidet.  
 
NPA ber om å få disponere kr 30 000 av fondsmidlene til livdyrmønstringer. 
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3. Sykdomsbekjempelse og overvåking 

Fôrproduksjonshygiene 
Pelsdyrfôr produseres ved oppdrettereide anlegg. Det er avgjørende viktig for kvaliteten på det 
ferdige produkt at råvarebruken er optimal med hensyn til kjemisk sammensetning og hygienisk 
kvalitet samt smakelighet for dyrene. Det utføres et sentralt organisert arbeid med veiledning til 
fôrproduksjonsanleggene knyttet til råvarebruk og anbefalinger på bakgrunn av 
ferdigfôranalyser. Råvaretilgang, pris og konserveringsmetoder endres, og dyrenes krav til 
fôrsammensetning endres gjennom året slik at en kontinuerlig oppfølging er nødvendig. 
 
Den hygieniske kvaliteten på pelsdyrfôret er av avgjørende betydning for resultatet av 
pelsskinnproduksjonen. Oppfølging av råvarebehandling og fôrsammensetning vil være høyt 
prioriterte områder også i 2011. De erfaringer som er med forbårne sykdommer hos pelsdyr 
gjør at det er svært viktig å gjennomføre et forebyggende arbeid knyttet til råvarebruk. Videre 
vil den utviklingen som har vært med at produksjonen konsentreres om færre anlegg kreve økt 
oppmerksomhet om kvalitetssikring. 
 
NPA ber om å få disponere kr 300 000 av fondsmidlene til disse tiltakene. 
 
Sykdommer 
Hos både rev og mink finnes sykdommer som gir redusert produktkvalitet. Hos rev gjelder dette 
bl.a. sykdommene skabb og ringorm, mens det hos mink er plasmacytose som er av størst 
betydning. Sykdommen fører til redusert skinnkvalitet og reproduksjon samt tap av dyr. 
 
Det forebyggende arbeidet og oppfølging ved smitte er svært viktig. Norge er av de landene 
som har kommet lengst i bekjempelsen av sykdommen. Norges Pelsdyralslag planlegger for 
2011 å avholde møter med Mattilsynet og med oppdrettere hvor aktuelle forholdsregler for 
bekjempelse av spesielt plasmacytose, men også andre sykdommer blir behandlet. 
 
NPA ber om å få disponere kr 200 000 av fondsmidlene til sykdomsforebyggende arbeid. 
 

4. Dyrevelferd 
Stortingsmelding nr 12 (2002-2003) om dyrehold og dyrevelferd legger føringer for det 
dyrevelferdsarbeid som foregår innen pelsdyrnæringa. Ved siden av forskning foregår det 
veiledning om forskriftstilpasning og formidling av kunnskap ut til produsentene. 
 
Forskningsformidling og produsentoppfølging 
Forskningsformidling skjer ved deltagelse i møter, omtale i Pelsdyrbladet og direkte kontakt 
med den enkelte produsent eller ved farmdager hvor flere produsenter møtes. Videre vil det i 
2011 bli gjennomfort møter med Mattilsynet vedrørende forståelse av og tilpasning til forskrift 
om hold av pelsdyr. Det forventes at en ny forskrift om hold av pelsdyr blir klar i første halvår 
2011. 
 
NPA ber om å få disponere kr 150 000 av fondsmidlene til dette arbeidet.  
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Handlingsplan og kompetansebevis 
Pelsdyrnæringa har en handlingsplan for dyrevelferd som har vært viktig i gjennomføringen av 
tiltak for bedret dyrevelferd. En del av kravene i Stortingsmeldingen om dyrehold og 
dyrevelferd er at den enkelte produsent må kunne vise til kunnskap om hold av dyr. Sammen 
med de andre husdyrorganisasjonene vil det bli utarbeidet materiell som skal gi den enkelte 
produsent mulighet til å få bedre kunnskap om dyrevelferd. Kurs vil bli gjennomført i 2011. 
 
NPA ber om å få disponere kr 150 av fondsmidlene til dette arbeidet. 
 
Sertifisering 
Norsk pelsdyrnæring har i 2010 etablert et sertifiseringssystem og iverksatt sertifisering av 
pelsdyrgårder. Sertifiseringssystemet omfatter alle forhold ved produksjonen og skal bidra til å 
heve standarden på norsk pelsdyrproduksjon. Sertifiseringsarbeidet vil foregå ved besøk hos 
den enkelte produsent. Disse besøkene gjennomføres av eksterne revisorer som også benyttes 
av KSL. 
 
NPA ber om å få disponere kr 550 000 av fondsmidlene til sertifiseringsarbeidet. 
 

5. Forskningsprosjekter 
Dyrehelse og velferdsprosjekt 
Norges Pelsdyralslag har sammen med UMB de senere år gjennomført flere forsøk knyttet til 
adferdsstudier hos rev. UMB har vært i fremste rekke innenfor fagområdet og 
forskningsresultatene har fått stor anerkjennelse. Sammenholdt med de forhold som er knyttet 
til Stortingsmeldingen om dyrehold og dyrevelferd er det viktig å videreføre forskningen innen 
dyrevelferd. 
 
I samarbeid med UMB er det sendt søknad til Norges forskningsråd på et fireårig prosjekt med 
tittel "Sosial og fysisk miljøberikelse for sølvrevvalper, effekter av underlag, avven-ningsalder 
og sosial kontakt på valpens adferd og velferd”. Svar på søknaden vil foreligge i desember. 
Hvis svaret blir negativt, vil en iversette deler av prosjektet for egen regning. 
 
NPA ber om å få disponere i alt kr 500 000 av fondsmidlene til forskningsprosjekter.  
 

6. Administrasjonsutgifter 
Styre og administrasjon 
Arbeid med planlegging, administrasjon og tilrettelegging av gjennomføringen for de ovenfor 
nevnte tiltak innenfor disponeringen av pelsskinnsavgiftens midler, foretas av styret og 
administrasjonen i Norges Pelsdyralslag. 
 
Rådgivende utvalg 
Styret har oppnevnt rådgivende utvalg innen avl og etologi. Dette er utvalg som er sammensatt 
av pelsdyrprodusenter og vitenskaplig personell. Utvalgene gjennomfører sitt arbeid med møter 
og befaringer samt gir informasjon til produsentene. Utvalgene er rådgivende for styret og 
bidrar i forbindelse med gjennomføring av tiltak. For 2011 søkes det om midler til 
gjennomføring av tre møter og en befaring for hvert av utvalgene. 
 
NPA ber om å få disponere kr 150 000 av fondsmidlene til administrasjonsutgifter. 
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SLFs vurdering 
 
Totalrammen i budsjettet må tilpasses til inngangen av midler i fondet. NPA foreslår uendret 
avgiftssats på 1,0 %. Prognoser for pris og antall solgte skinn tilsier redusert inngang i fondet 
sammenlignet med 2010, som følge av nedgang i antall skinn. Imidlertid viser prognoser for 
avgiftsinngangen i 2010 en betydelig økning i forhold til det en la til grunn da budsjettet for 
2010 ble vedtatt. NPA legger fram et budsjett for 2011 for anvendelse av midler i fondet for 
omsetningsavgift på pelsdyrskinn som innebærer en økning på kr 230 000, eller 12 %, i forhold 
til 2010-budsjettet. Med disse forutsetningene kan en forvente at fondsreserven ved utgangen av 
2011 vil være om lag 1,5 mill. kroner, dvs. tilnærmet samme nivå som ved inngangen av året.  
 
Det foreslås betydelige omdisponeringer mellom postene innenfor budsjettet. Det foreslås å øke 
posten dyrevelferd og forskning med henholdsvis kr 200 000 (31 %) og kr 100 000 i forhold til 
2010-budsjettet. For postene opplysningsarbeid og administrasjon forelås det kutt på med 
henholdsvis kr 20 000 (33 %) og 50 000 (25 %), mens det forslår videreføring på de øvrige 
postene. Sett i lys av de utfordringer pelsdyrnæringen står overfor, mener SLF at styrkingen av 
postene dyrevelferd og forskning må være en riktig prioritering.  
 
NPA har oversendt budsjettet for 2011 til Kopenhagen Fur (KF), som har meldt tilbake at de 
ikke har merknader til det framlagte budsjettet. SLF vurderer dette slik at KF er enig i den 
linjen som NPA har lagt seg på når det gjelder bruk av omsetningsavgiften, og at KF støtter 
vurderingene om at igangsatte tiltak og nye tiltak som skal settes i gang i 2011 kommer hele 
pelsdyrnæringen til gode. SLF forutsetter at NPA gjennomfører tiltakene i tråd med egen 
søknad, slik at det ikke kan være tvil om at tiltakene som helt eller delvis finansieres med 
midler fra fondet for omsetningsavgift på pelsdyrskinn er til gagn for alle pelsdyrholdere, 
uavhengig av salgssted for skinn.  
 
Søknaden om bruk av sats for omsetningsavgift på skinn og bruk av fondsmidler i 2011 er 
behandlet av NPAs styre. Den er også drøftet med KF. SLF anbefaler at forslag til sats for 
omsetningsavgift og budsjett for bruk av fondsmidler i 2011 innvilges i tråd med søknaden fra 
NPA. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

75/10 Kjøtt og egg OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 75/10  Budsjett for Norturas 
administrasjonsgodtgjørelse 2011  

201021431-
2/514.0 

 
Beskrivelse: I brev av 2. november 2010 foreslår Nortura budsjett for administrasjonsgodtgjørelsen 

for 2011 på kr 16 089 787, fordelt med kr 11 917 080 på kjøtt og kr 4 172 707 på egg. 
Dette innebærer en økning på til sammen kr 134 224, eller 0,8 % sammenlignet med 
2010. 

  
Hjemmel: Forskrift 2008-10-22 nr. 1136 om markedsregulering til å fremme omsetningen av 

jordbruksvarer, § 3-3.  
  

Vedlegg: Brev fra Nortura av 2. november 2010. 
   

Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler i fondene for omsetningsavgift på kjøtt og egg. 
  

Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 
  

 
Vedtak: 1. Budsjettet for Norturas administrasjon av markedsreguleringen i kjøttsektoren i 

2011 godkjennes, og inntil kr 11 917 080 kan anvendes av fondet for 
markedsregulering på kjøtt. 

 
2. Budsjettet for Norturas administrasjon av markedsreguleringen i eggsektoren i 

2011 godkjennes, og inntil kr 4 172 707 kan anvendes av fondet for 
markedsregulering på egg. 
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Budsjett for Norturas administrasjonsgodtgjørelse 2011  
 
Nortura har i brev av 02.11.2010 oversendt forslag til budsjett for administrasjonsgodtgjørelsen 
for 2011. Budsjettforslaget har en ramme på kr 16 089 787. Av dette er kr 11 917 080 knyttet til 
markedsregulering av kjøtt, mens kr 4 172 707 er knyttet til egg.  
 
Tabellen viser Norturas forslag til budsjettet for administrasjonsgodtgjøring på kjøtt og egg for 
2011, samt regnskap 2009 og budsjett 2010: 
 

KJØTT
Regnskap 
2009

Budsjett 
2010

Forslag 
budsjett 2011

Endring 
2011-2010 Endring %

Antall årsverk totalt 8,6 9,5 8,9 -0,6 -6 %
Lønn 6 064 157  6 764 512 6 416 126 -384 386 -5 %
Drift 3 866 090 3 517 608 3 882 401 364 793 10 %
Styret 889 852 836 597 972 590 135 994 16 %
Reiser 230 472 300 320 205 962 -94 358 -31 %
Revisjon 155 000 155 000 140 000 -15 000 -10 %
Andre kostnader 250 000 290 000 300 000 10 000 3 %
Sum 11 445 571 11 864 037 11 917 080 53 043 0,4 %

Nøkkeltall
Antall årsverk 8,6 9,5 8,9 -0,6 -6 %
Lønnskostnader per årsverk 705 135 712 054 720 913 55 053 8 %
Driftskostnader pr. årsverk 449 545 370 275 436 225 65 950 18 %
Totale kostnader per årsverk 1 330 880 1 248 846 1 338 998 90 152 7 %

EGG
Regnskap 
2009

Budsjett 
2010

Forslag 
budsjett 2011

Endring 
2011-2010 Endring %

Antall årsverk totalt 3,7 3,5 3,4 -0,1 -4 %
Lønn 2 666 040 2 349 566 2 358 780 9 214 0 %
Drift 2 034 655 1 336 146 1 451 055 114 909 9 %
Styret 222 463 209 149 243 148 33 998 16 %
Reiser 109 150 161 665 89 724 -71 941 -45 %
Revisjon 35 000 35 000 30 000 -5 000 -14 %
Sum 5 067 308 4 091 527 4 172 707 81 181 2 %

Nøkkeltall
Antall årsverk 3,7 3,5 3,4 -0,1 -3 %
Lønnskostnader per årsverk 720 551 671 305 693 759 49 246 7 %
Driftskostnader pr. årsverk 549 907 381 756 426 781 168 151 44 %
Totale kostnader per årsverk 1 369 543 1 169 007 1 227 267 58 260 5 %  
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Generelt om søknaden 
Forslaget til budsjett for administrasjonsgodtgjørelse for kjøtt og egg i 2011 baserer seg på 
samme driftsopplegg som for de to siste årene med et samlet oppsett for kjøtt og egg.  Felles-
avdelinger som totalmarked, regnskap, lønning, sentralbord, personal og konserndirektør har 
oppgaver både for kjøtt og egg. Kostnader fra disse avdelingene fordeles på de ulike fondene 
for kjøtt og egg. Andre avdelinger retter seg direkte mot enten kjøtt eller egg. 
 
Siden Nortura ble etablert i 2007 har det skjedd en effektivisering av arbeidet med markeds-
reguleringen, og antall årsverk er redusert fra 17 i 2006 til 12,3 i 2011. Figuren under viser 
utviklingen i administrasjonsgodtgjørelsen for kjøtt og egg (fjørfekjøtt holdt utenfor) fra 2007.  
 
Utviklingen i administrasjonsgodtgjørelsen for kjøtt og egg, 2007-2011   
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* Noturas forslag for 2011. 
 
 
Avdelinger med oppgaver både for kjøtt og egg 
 
Totalmarked  
Av 8,3 årsverk (herav 7,5 årsverk eller 90 % til markedsregulering,) er 0,7 årsverk/10 % knyttet 
til egg og 6,8 årsverk/90 % knyttet til kjøtt. Avdelingen ble i 2008 utvidet med en stilling 
innenfor prognosearbeid. Prognosearbeidet som tidligere ble utført av Norsk Land-
brukssamvirke, er nå tillagt avdelingen Totalmarked i Nortura SA. Kostnaden dekkes dermed 
over årsverk i avdelingen, ikke som egen post. 
 
Fra 01.07.09 er volummodellen etablert som markedsordning for storfe. Totalmarked 
administrerer nå to markedsordninger, og det er mer ressurskrevende. Arbeidet går ut på ut-
arbeidelse av grunnlagsdokumenter, informasjon og opplæring om den nye markedsordningen. 
Dette er nå integrert i avdelingens oppgaver. 
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Totalmarked har rekruttert kompetanse i henhold til søknaden for 2010, for å vurdere sam-
menheng mellom engrosprisutviklingen og utviklingen av prisene i sluttmarkedet for å kunne gi 
riktige råd om engrosprismulighetene. Spesielt utvikling i priser på bl.a. kjedenes egne 
merkevarer, integrering bakover i verdikjeden og import, herunder særlig MUL-import, har 
synliggjort dette behovet. I tillegg ønsker en å bygge opp systemer og kompetanse på 
prisovervåking før en eventuell ny WTO-avtale gir økt import gjennom WTO-kvoter. Kost-
nader til kjøp av prisovervåkningstjenester fra AC Nielsen øker med kr 190 000 i budsjettet. 
 
I tillegg kjøpes det faglige tjenester fra Nortura for teknisk støtte ved prisovervåkning og til 
informasjonsarbeid. Kjøpet fra Nortura er redusert fra 0,5 til 0,2 årsverk i budsjettet for 2011. 
 
Totalmarked utfører også prognoser for melk. Samlet er det rasjonelt fordi prognoser for melk 
har så stor sammenheng med prognosen for storfekjøtt. Tine betaler for melkeprognosen, og 
beløpet inntektsføres på avdelingen. 
 
I likhet med tidligere er det i tillegg lagt inn i budsjettet kjøp av 2 årsverk fra Animalia – hvorav 
det ene er til dekning av råvarekontroll og fysisk oppfølging av reguleringslagrene. I det andre 
årsverket er det lagt inn forsøks- og kalkyleskjæring i forhold til de pris- og råvare-
spesifikasjonsoppgaver Nortura har i forhold til markedsregulatorrollen. Kostnadene er i bud-
sjettet økt med kr 100 000 etter å ha stått uendret i flere år.   
 
Informasjon til produsent gjennom Bondebladet om markedssituasjonen og tiltak er lagt inn i 
budsjettet med kr 150 000. Denne kostnaden har tidligere feilaktig ikke vært dekket av 
Totalmarked.    
 
Arbeidet med markedsreguleringen på avdelingen er beregnet til 7,5 årsverk og tilsvarende 
kostnader beregnet til kr 9 363 600.  
 
Regnskapsavdelingen 
For regnskapsavdelingen er kostnadene fordelt på grunnlag av bilagsmengde for de ulike 
avdelingene. På grunn av intern omorganisering er flere ansatte knyttet til avdelingen, men for 
markedsreguleringen er situasjonen uendret. Andelen knyttet til markedsregulering er i bud-
sjettet for 2011 beregnet til 1,2 årsverk og kostnadene er kr 1 449 200. For egg er vesentlig av 
rapportering for markedsreguleringen knyttet til denne avdelingen, mens det for kjøtt er skilt ut 
en egen kontrollavdeling. 50 % av kostnadene på regnskapsavdelingen er derfor ført på egg. 
 
Internservice 
I budsjettet er funksjoner fra lønningskontor, personalavdeling, sentralbord, intern post, 
rekvisita, kantine og kopi samlet og kalt internservice. På hver av disse avdelingene utgjør 
arbeidet med markedsreguleringen en svært liten andel, og det er rasjonelt å se disse 
administrative enhetene i sammenheng. Det er beregnet at andelen knyttet til markedsregulering 
utgjør 0,3 årsverk. Samlede kostnader for regulering i enheten er kr 324 050. 
 
Konserndirektør   
Ansvaret for markedsreguleringen ligger hos konserndirektør. Nortura foreslår at andelen for 
markedsregulering videreføres med 0,4 årsverk. Det er mange oppgaver i forhold til 
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markedsreguleringen nå. Omorganiseringen og fusjonen har medført at konserndirektøren har 
utvidede oppgaver på området markedsregulering. Med budsjettet for 2011søkes det om 
kr 761 501.     
 
Styret  
I budsjett siden 2008 har andelen markedsregulering vært beregnet til å utgjøre 30 % av 
arbeidet i styret i Nortura SA. Nortura foreslår at dette videreføres for 2011.  
 
Kostnadene med styret uten årsmøte og reiser er kr 4 052460 inkl. fraværsgodtgjørelse. 30 % av 
dette utgjør kr 1 215 738.  
 
Kostnadene for internservice, konserndirektør og styret er fordelt 80/20 mellom kjøtt og egg. 
 
Avdelinger med oppgaver bare for kjøtt 
 
Fryserikontor/kontrollavdeling 
Avdelingens arbeidsområde er kontroll og avregning av varer som legges inn på markeds-
reguleringslager, samt fakturering ved uttak. Videre utbetaler avdelingen godtgjørelsene til 
fryseriene og følger opp lagerregnskap for reguleringsvarene.   
 
Oppgavene på avdelingen er i all hovedsak knyttet til markedsreguleringen. Av den grunn er 
andelen for markedsregulering beregnet til 95 % , tilsvarende 1,0 årsverk, som gir en kostnad på 
kr 624 208. 
 
Ingris  
Tilbakemelding fra produsentene gjennom Ingris Web er et viktig punkt for å kvalitetssikre 
prognosen. For å sikre rask tilbakemelding fra produsent mener Nortura at det fortsatt er 
nødvendig å premiere oppslutning. Det søkes om kr 300 000 for 2011. 
 
Avdelinger med oppgaver bare for egg 
For egg er arbeidet med konkrete tiltak innen markedsreguleringen delt på noe flere avdelinger 
enn for kjøtt.  
 
Vareforsyning 
Dette inkluderer arbeidet med oversikt over varestrøm hos markedsregulator. Det er beregnet at 
0,5 årsverk på avdelingen er knyttet til markedsreguleringen. Kostnadene beregnes til  
kr 471 555. 
 
Divisjon drift – avdeling egg 
Avdelingen har ansvar for egghåndteringen i Nortura. Arbeidet knytter seg også til mottak og 
forsyning av egg ut av Nortura. Det er beregnet at 0,5 årsverk i avdelingen er knytet til 
markedsreguleringen. Kostnadene beregnes til kr 643 020. 
 
Nortura Eggprodukter AS 
Bedriften har oppgaver med markedsregulering på 0,2 årsverk. Det inkluderer eksport av 
overskuddsegg i form av heleggpulver eller skallegg og eksport av eggehvite samt oppfølging 
av lagring. Kostnadene beregnes til kr 230 633. 
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Lokalt arbeid 
Beregning av administrasjonsgodtgjørelsen avviker noe for kjøtt og egg. I satsene for regule-
ringslagring av kjøtt er merarbeid knyttet til lagringen tatt med.  For egg tas den delen av 
arbeidet som ikke dekkes i satsen for reguleringslagring inn i administrasjonsgodtgjøringen for 
egg under posten lokalt arbeid. Etter effektivisering av samarbeidet foreslår Nortura at lokalt 
arbeid reduseres fra 0,8 til 0,7 årsverk. Kostnadene beregnes til kr 706 836. 
 
Tabellen viser også hvordan de ulike kostnadene fordeles på egg og kjøtt. 

  
Beregnet 
årsverk 

Totalt egg og 
kjøtt Andel kjøtt Kostnader kjøtt Andel egg 

Kostnader 
egg 

Norsk Kjøtt 
Totalmarked 7,5 903 630 600 0,9 8 427 240 0,1 936 360
Regnskapsavdelingen 1,2 1 449 200 0,5 724 600 0,5 724 600
Internservice 0,3 324 050 0,8 259 240 0,2 64 810
Konserndirektør 0,4 761 501 0,8 609 201 0,2 152 300
Styret   1 215 738 0,8 972 590 0,2 243 148
Spesiell bevilgning 
Norsvin   300 000 1 300 000  0 0
Kontrollavdeling 1,0 624 208 1 624 208  0 0
Vareforsyning 0,5 471 555 0 0 1 471 555
Div fjørfe 0,5 643 020  0 0 1 643 020
Nortura eggprodukter 0,2 230 078  0 0 1 230 078
Lokalt arbeid  0,7 706 836  0 0 1 706 836
Totalt 12,3 16 089 786   11 917 080   4 172 707

 
     

SLFs vurdering 
SLF har gjennomgått forslaget til budsjett og vurdert budsjettet til å være i tråd med forut-
setningene for administrasjonsgodtgjørelsen på kjøtt- og eggsektoren.  
 
Norturas forslag til budsjett for administrasjonsgodtgjørelsen for 2011 innebærer en økning på 
totalt 0,8 % sammenlignet med budsjettet for 2010, hvorav en økning for kjøtt på 0,4 % og for 
egg med 2 %. Drift representerer den største økningen kronemessig med ca.  
kr 480 000 i økning fra 2010-budsjettet. Økningen er på 10 % og skyldes i hovedsak kjøp av 
fag- og informasjonstjenester.  
 
Nedgangen i antall årsverk som er involvert i markedsreguleringsoppgavene fortsetter. 
Reduksjonen er på 0,7 årsverk fra 2010-budsjettet. Fra fusjonen i 2007 er antall årsverk redusert 
med mer enn 25 %, mens de totale kostnadene er redusert med ca. 10 % målt i faktisk 
kroneverdi.  
 
SLF anbefaler at budsjettet godkjennes. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

76/10 Melk OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 76/10  Melk - Budsjett for Tines 
administrasjonskostnader 2011 

200901190-
45/514.1 

 
Beskrivelse: Tine SA har lagt frem budsjett for kostnadene ved å administrere markedsreguleringen 

for melk i 2011. Budsjettet er godkjent i konsernstyret i Tine 28. oktober 2010. 
  

Hjemmel: Forskrift 2008-10-22 nr. 1136 om markedsregulering til å fremme omsetningen av 
jordbruksvarer, § 3-3. 

  
Vedlegg: Brev fra Tine SA av 3. november 2010. 

   
Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler på fondet for omsetningsavgift på melk. 

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: Budsjett for Tine SAs administrasjon av markedsreguleringen i melkesektoren i 2011 

godkjennes, og inntil kr 11 202 500 kan belastes fondet for omsetningsavgift på melk.  
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Budsjett for Tines administrasjonskostnader 2011 
 
I brev av 3. november 2010 legger Tine SA (Tine) fram budsjettforslag for administrasjon av 
markedsreguleringen for melkesektoren i 2011. Samlet budsjett beløper seg til kr 11 202 500. 
Budsjettet er godkjent av Tines konsernstyre 28. oktober 2010.  
 
Budsjett for administrasjonsgodtgjørelse på melk for 2011 vises i tabellen under. Her vises også 
vedtatt budsjett for 2010 og regnskapet for 2009.  
 

Regnskap Budsjett Budsjettforslag Endring* Endring*
2009 2010 2011 prosent

Totale kostnader
Lønn kr 6 177 600 5 848 000 6 017 500 169 500 2,9 %
Drift kr 4 038 680 3 938 000 3 735 000 -203 000 -5,2 %
Styret kr 656 000 650 000 650 000 0 0,0 %
Reiser kr 130 000 110 000 150 000 40 000 36,4 %
Prognosetjenester kr 400 000 400 000 400 000 0 0,0 %
Revisjon kr 354 600 250 000 250 000 0 0,0 %
Sum kr 11 756 880 11 196 000 11 202 500 6 500 0,1 %

Nøkkeltall
Antall årsverk 8,9 8,3 8,3 0,0 0,0 %
Lønnskostnader per årsverk kr 694 112 704 578 725 000 20 422 2,9 %
Driftskostnader per årsverk kr 453 784 474 458 450 000 -24 458 -5,2 %
Totale kostnader per årsverk kr 1 320 998 1 348 916 1 349 699 783 0,1 %
*Endring i forhold til budsjett 2010.

MELK

 
 
 
Generelt om budsjettforslaget 
Forslaget til budsjett for administrasjonsgodtgjørelse for melk i 2011 baserer seg på: 

• antall årsverk ved hovedkontoret og ved Tine-meieriene som er knyttet opp til arbeidet 
med markedsreguleringen, 

• gjennomsnittlige årsverkskostnader til lønn og drift ved de aktuelle stedene og  
• foreløpige regnskapstall for 2010. 

 
I tillegg kommer forventede kostnader ved konsernstyrets arbeid med markedsregulering, reiser 
knyttet til markedsreguleringsoppgavene, revisjon og prognosearbeid vedrørende 
melkeleveransene.  
 
Etter etableringen av Tine som samvirkekonsern er ikke meieriselskapene lenger egne juridiske 
enheter. Tine har derfor ikke satt opp differanser mellom hovedkontoret og meieriselskapene, 
slik det ble gjort tidligere. 
 
Figuren under viser utviklingen i administrasjonsgodtgjørelsen for melk fra 2005. 
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Personalkostnader 
Tine forventer at oppgavene ved markedsregulering vil være i samme omfang i 2011 som i 
2010. De har ikke planlagt endringer i organiseringen av arbeidet. Ut fra dette regner de med at 
arbeidsbelastningen vil utgjøre like mange årsverk i 2011 som i 2010, dvs. 8,3 årsverk.  
 
Det er lagt til grunn en lønnskostnad på kr 725 000 per årsverk som er en økning i forhold til 
inneværende års budsjett på kr 20 400, eller ca. 3 %. Dette er en moderat lønnsvekst som står i 
forhold til forventningene ellers i samfunnet. (SSB forventer 3,4 % i 2011). 
 
Samlede personalkostnader i 2011 er av Tine budsjettert til kr 6 017 500, noe som er en økning 
på kr 169 500 i forhold til budsjettet for 2010.  
 
 
Driftskostnader 
Budsjett for driftskostnadene er foreslått redusert fra kr 3 938 000 til kr 3 735 000, en reduksjon 
på kr 203 000, eller ca. 5 %, i forhold til budsjettet for 2010. I forhold til regnskapet for 2009 er 
det en reduksjon på kr 303 000. Driftskostnadene per årsverk er dermed budsjettert til kr 
450 000 for 2011, noe som er en reduksjon på ca. kr 24 000 i forhold til budsjettet for 2010. 
 
 
Styret 
I budsjettet for 2010 ble andelen markedsregulering beregnet til å utgjøre 12 % av arbeidet i 
styret til Tine. Tine legger til grunn at markedsreguleringen vil utgjøre 10 % av styrets arbeid i 
2011. Reduksjonen foreslås som følge av at Tine har foretatt en ny vurdering av hvor mye 
ressurser styret bruker på saker knyttet opp mot markedsregulering, og kommet fram til at de 
bruker noe mindre tid på slike saker enn tidligere. Med utgangspunkt i den nye prosentandelen 
og kostnadene per september 2010, forventer Tine at kostnadene til styrets arbeid med 
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markedsregulering vil ligge på samme nivå som i 2010, dvs. kr 650 000. Tine foreslår derfor å 
holde budsjettet for denne posten på samme nivå som i år. 
 
 
Reiser 
Tine foreslår en økning på kr 40 000 i budsjettet for 2011 knyttet til reiser. Det er budsjettert 
med totalt kr 150 000 til dette formål. Tine begrunner økningen med mulig reisevirksomhet 
knyttet til reguleringseksport av hvitost. Det er ikke budsjettert med kostnader til regule-
ringseksport av hvitost i 2011, men dersom dette tiltaket likevel skulle bli aktuelt i 2011, vil det 
bli nødvendig med noe økt reiseaktivitet. Hele budsjettøkningen i forhold til 2010, altså kr 
40 000, er lagt inn i budsjettet til dette formål. I henhold til vedtak i OR den 26. mars i år skal 
budsjettet representere en øvre grense for dekning av kostnader til administrasjon av 
markedsreguleringen for melk fra og med regnskapet for 2010, jf. sak 25/10. Det er derfor tatt 
høyde for midler til reisevirksomhet i forbindelse med reguleringseksport av hvitost, selv om 
det er knyttet usikkerhet til om dette tiltaket gjennomføres i 2011.  
 
 
Prognosetjenester 
Tine vil også i 2011 sette bort arbeidet med melkeprognoser etter avtale med Nortura SA. Dette 
arbeidet er avtalt utført for kr 400 000, som er på samme nivå som i 2010.  
 
 
Revisjon 
For 2011 forventer Tine at omfanget av oppgaver vil være på samme nivå som i 2010 og de 
foreslår et budsjett på kr 250 000. Dette er samme beløp som i 2010. 
 
 
SLFs vurdering 
Foreslag til administrasjonsbudsjett for 2011 beløper seg til kr 11 202 500, noe som er en 
økning på 0,1 % i forhold til budsjettet for 2010. Sammenlignet med regnskapet for 2009 er det 
en reduksjon på 5 %.  
 
SLF har gjennomgått forslag til budsjett og vurdert det til å være hensiktsmessig og i tråd med 
forutsetningene for administrasjonsgodtgjørelse i melkesektoren. SLF forutsetter at budsjettet er 
en maksimal ramme for dekning av kostnader til administrasjon av markedsreguleringen for 
melk i 2011. SLF forutsetter videre at det beløpet som er avsatt til reisevirksomhet i forbindelse 
med eventuell reguleringseksport av ost ikke omdisponeres til andre formål, dersom dette 
tiltaket ikke gjennomføres. SLF anbefaler for øvrig at budsjett for administrasjonskostnader 
godkjennes. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

77/10 Korn OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 77/10  Korn - Administrasjonsgodtgjørelse til markeds-
regulator Norske Felleskjøp - Budsjett 2011 

200903557-
48/514.7 

 
Beskrivelse: Norske Felleskjøp har lagt fram et budsjett på kr 4 975 200 for administrasjon av mar-

kedsregulering i kornsektoren i 2011. 
Budsjettet er godkjent av Norske Felleskjøps styre 15.10.2010. 

  
Hjemmel: Forskrift 2008-10-22 nr. 1136 om markedsregulering til å fremme omsetningen av 

jordbruksvarer, § 3-3. 
  

Vedlegg: Brev fra Norske Felleskjøp av 15.10.2010. 
   

Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler til disposisjon på fondet for omsetningsavgift korn. 
  

Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 
 

Vedtak: Budsjettet for Norske Felleskjøps administrasjon av markedsregulering i kornsektoren i 
2011 godkjennes, og inntil kr 4 975 200 kan anvendes av fondet for omsetningsavgift 
korn.  
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Administrasjonsgodtgjørelse til markedsregulator Norske Felleskjøp - Budsjett 2011 
 
I brev av 15.10.2010 legger Norske Felleskjøp (NFK) fram budsjettforslag for administrasjon 
av markedsreguleringen i 2011. Samlet budsjett beløper seg til kr 4 975 200. Budsjettet er 
godkjent av styret i NFK 15.10.2010. Enkelte av kostnadene som inngår i budsjettet er andel av 
felleskostnader i NFK. Disse blir behandlet på styremøte i NFK 15.12.2010. Statens 
landbruksforvaltning (SLF) vil bli orientert dersom det blir endringer som gir vesentlige 
konsekvenser for budsjettet.  
 
I budsjettet er det lagt til grunn en generell prisvekst på 3,0 prosent i forhold til forventet 
regnskap i 2010. 
 
Personalkostnader 
NFK følger lønnsutviklinga i Norsk landbrukssamvirke og Norges Bondelag som har en for-
ventet lønnsøkning på 3,5 prosent i 2011. Samlede personalkostnader i 2011 er av NFK bud-
sjettert til kr 2 519 500 og tilsvarer en økning på 6,6 prosent i forhold til budsjettet for 2010. 
NFK opplyser at den store økningen skyldes forhold omkring pensjonspremien. Kostnadene til 
denne kan dekkes på ulike måter, enten over budsjettet for personalkostnader det enkelte år, 
eller av oppsparte midler i pensjonsfondet. Den store økningen skyldes at pensjonspremiene for 
budsjettåret 2010 forutsatt ble dekket over pensjonsfondet og følgelig ikke over 
personalkostnadene, mens det for 2011 forutsettes at premiene blir dekket over budsjettet for 
personalkostnader.  
 
Driftskostnader 
NFK vil i 2010 ha totalt 6,5 årsverk. Til markedsreguleringen vil det gå med 2,8 årsverk. Det er 
følgelig ingen endringer i antall årsverk. Markedsreguleringen utgjør 43 prosent av samlet 
antall årsverk i NFK. I budsjettforslaget er det lagt til grunn en økning av driftskostnadene på kr 
49 700 (3,1 prosent) i forhold til budsjett for 2010.   
 
Styret 
I budsjettet for 2010 var det lagt til grunn at 40 prosent av alle styresakene var knyttet til 
markedsreguleringen (eksklusiv kostnader til reiser, diett og til årsmøtet). Etter gjennomgang av 
antall saker behandlet i NFKs styre pr. september i 2010, tilsvarer dette at ca. 50 prosent av alle 
styresakene vil være knyttet til markedsreguleringen dette året. I budsjetter for 2011 er samme 
andelen lagt til grunn. Dette medfører at budsjettet for 2011 er satt til kr 212 500 som er en 
økning på kr 30 500, tilsvarende 16,8 prosent i forhold til 2010.  
 
Reisekostnader 
Budsjetterte kostnader er justert opp med kr 10 100 til kr 123 100. Økningen skyldes at kost-
nadene i forbindelse med årsmøte har økt og at saker vedrørende markedsreguleringa utgjør en 
større andel av årsmøtet enn tidligere.  
 
Kjøp av prognosetjenester 
For å kunne utføre oppgaver vedrørende markedsreguleringen er NFK avhengig av å benytte 
ressurser fra Felleskjøpet Agri, Felleskjøpet Nordmøre og Romsdal og faglig bistand fra Norsk 
landbruksrådgiving og Bioforsk. Kostnader til overvåkingsprogrammet for kvaliteten på 
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mathvete er lagt inn i budsjettet. Siden det forventes høyere matkornandel og flere prøveuttak 
enn i 2010, er beløpet til formålet hevet til kr 100 000. E-postundersøkingen av kvantum korn 
hos produsentene avvikles. Samlet medfører dette at prognosekostnadene har økt med 
kr 20 000, tilsvarende 4,5 prosent i forhold til budsjettet for 2010.    
 
Budsjett- og regnskapsoversikt, kr: 
 

 
Regnskap 

2009 
Budsjett 

2010 
Budsjettforslag 

2011 
Endring* 

 
Endring,* 

prosent 
 Totale kostnader 
 Personal 2 160 306 2 364 490               2 519 500       155 010          6,6
 Drift 1 289 274 1 600 400              1 650 100         49 700            3,1
 Styret 147 282 182 000                  212 500     30 500           16,8 
 Reiser 124 425 113 000                  123 100 10 100 8,9 
 Prognosetjenester 451 332 427 000                  447 000         20 000         4,5
 Revisjon 33 789 25 000                    23 000        -2 000     -8,0 
 Andre kostnader 23 0                             0                  0            0
 Sum 4 206 431 4 711 890              4 975 200       263 310 5,6 
 
 Nøkkeltall 
 Antall årsverk 2,8 2,8                           2,8               2,8 
 Personalkostnad pr. årsverk 771 538 844 461                   899 821        55 360 6,6 
 Driftskostnad pr. årsverk 460 455 571 571                   589 321         17 750         3,1
 Totale kostnader pr. årsverk 1 502 297 1 682 818                1 776 857         94 039 5,6 

*Endring i forhold til vedtatt budsjett 2010 
 
SLFs vurdering 
SLF har gjennomgått forslaget til budsjett og vurdert dette til å være i tråd med forutsetningene 
for administrasjonsgodtgjørelsen i kornsektoren.  
 
I budsjettet er det lagt til grunn en generell prisvekst på 3,0 prosent forhold til forventet 
regnskap i 2010. Dette er i samsvar med forventet prisvekst i statsbudsjettet på 3,1 prosent. 
 
NFKs forslag til budsjett viser in økning på 5,6 prosent i forhold til budsjettet for 2010. Den 
største kronemessige økningen er i personalkostnadene som viser en økning på kr 155 010, 
tilsvarende 6,6 prosent i forhold til 2010. Årsaken til dette er forhold omkring kostnader til 
pensjonspremien som det er redegjort for tidligere. Korrigeres det for dette avviket, utgjør 
økningen i personalkostnadene 3,4 prosent. SLF tilføyer at Statistisk sentralbyrås prognose for 
lønnsvekst i 2011 er 3,4 prosent. 
 
Kostnadene til styret viser en økning på kr 30 500, tilsvarende 16,8 prosent. Økningen skyldes 
at i budsjettet for 2010 var det lagt til grunn at 40 prosent av styresakene var relatert til 
markedsreguleringen, mens en opptelling av saker i 2010 har vist at andelen er 50 prosent og at 
denne andelen er lagt til grunn i 2011. Budsjetterte styrekostnader er også i tidligere år beregnet 
på tilsvarende måte.   
 
SLF anbefaler at budsjettet godkjennes. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

78/10 Grønt OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 78/10  Grønt - Markedsordningen for epler og poteter - 
Budsjett for administrasjon 2011 

200904825-
17/514.2 

 
Beskrivelse: GrøntProdusentenes Samarbeidsråd (GPS) har lagt fram et budsjett 

på kr 643 000 for GPS – Avsetningstiltak for 2011. 
 

   
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror 

§ 11. 
 

   
Vedlegg: Budsjett og arbeidsplan for GPS – Avsetningstiltak som vedlegg til brev fra GPS datert 

15.10.2010 (arbeidsplan datert 22.09.2010 og forslag til budsjett datert 25.09.2010). 
 

    
Forutsetninger:  Det er tilstrekkelig med midler til disposisjon i fondet for omsetningsavgift hagebruk. 

Det kan gjøres mindre budsjettoverføringer mellom hovedposter i budsjettet. 
 

   
Behandling i OR: Enstemmig vedtak.  

   
Vedtak: 1. Det godkjennes et budsjett på inntil kr 643 000 for GrøntProdusentenes 

Samarbeidsråds administrasjon av avsetningstiltak for epler og poteter i 2011. 
 
2. Omsetningsrådet gir Statens landbruksforvaltning fullmakt til å godkjenne en mindre 
utvidelse av budsjettet med inntil kr 50 000 dersom det skulle bli nødvendig å 
gjennomføre ekstraordinære avsetningstiltak som følge av store avlinger i 2011. 
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Markedsordningen for epler og poteter - Budsjett for administrasjon 2011 
 
GrøntProdusentenes Samarbeidsråd (GPS) har som vedlegg til brev av 15.10.2010 oversendt 
arbeidsplan og budsjett for GPS – Avsetningstiltak for 2011. Arbeidsplanen og budsjettet 
for 2011 omfatter de samme typer aktiviteter som ble gjennomført av GPS – Avsetningstiltak i 
2010.  
 
Regnskap for 2009, budsjett for 2010 og forslag til budsjett for 2011 for GPS – Avsetningstiltak 
er satt opp i tabellen nedenfor. 
 
  Regnskap     Budsjett     Budsjett Endring  Endring 
  2009    2010    2011 Kr* %* 

Totale kostnader   

Personal       186 187 163 000 168 000 5 000 3,1
Drift 96 390 115 000 115 000                 0 0
Reiseutgifter         84 588 65 000 65 000 0 0
Prognosetjenester (graveprøver) 205 436 220 000 220 000 0 0
Innleid hjelp - kontroller       37 100 75 000 75 000 0 0
Sum 609 701  638 000 643 000          5 000 0,8
    
Nøkkeltall   
Antall årsverk 0,25 0,25 0,25 0 0
Personalkostnader pr. årsverk         744 748         652 000 672 000 20 000 3,1
Driftskostnader pr. årsverk 385 560  460 000  460 000 0 0
Totale kostnader pr. årsverk 1 468 660  1 372 000  1 392 000 20 000 1,5
   * Endring i forhold til vedtatt budsjett for 2010   
 
Arbeidet knyttet til funksjonen som fruktlagerinspektør og som administrator av 
avsetningstiltak på grøntområdet utgjør til sammen 0,75 årsverk. Fruktlageinspektørens stilling 
utgjør 0,5 årsverk, mens administrasjon av avsetningstiltakene utgjør 0,25 årsverk (en og 
samme person utfører begge funksjonene). Fordelingen av årsverk mellom de to funksjonene 
har vært den samme i flere år.  
 
Lønnskostnader i budsjettet for GPS – Avsetningstiltak og for Fruktlagerinspektøren er foreslått 
økt med 3,1 % fra 2010 til 2011. Den foreslåtte økningen ligger innenfor prognosert lønnsvekst 
i statsbudsjettet for 2011. GPS – Avsetningstiltak har opplyst at det i deres lønnsbudsjett også 
ligger kostnader knyttet til en forsikringsordning for den tilsatte. 
   
Avsetningstiltakene på hagebrukssektoren omfatter i dag kun tiltak innenfor epler og poteter. På 
epler har en årvisse tiltak i form av reguleringslagring og fabrikklevering. For poteter vil 
markedssituasjonen det enkelte år avgjøre om det gjennomføres tiltak. 
 
I forbindelse med avlingsprognose potet er det tatt ut ca. 80 graveprøver i 2008, 2009 og 2010. 
Det foreslås ikke endringer knyttet til tiltaket for 2011.  
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Posten Innleid hjelp – kontroller er uendret i budsjettet fra 2010 til foreslått budsjett for 2011. 
Posten vil kunne variere ganske mye med omfanget av reguleringsvirksomheten. Budsjettet vil 
være tilstrekkelig til å dekke kontrolltiltak i et år med normale avlinger og uten at det settes i 
verk reguleringstiltak på matpotet. Ved en større potetregulering vil det påløpe betydelige 
utgifter til kontroll for å sikre at det skjer rettmessige utbetalinger. 
 
 
SLF sin vurdering 
SLF mener at GPS - Avsetningstiltak foreslår et budsjett for personalkostnader i 2011 som 
ligger innenfor akseptabel ramme. 
 
Under posten innleid hjelp er det i budsjettet for 2011 tatt utgangspunkt i et normalår for frukt. 
Dersom det skulle bli behov for markedsregulering i potetsektoren, eller en regulering innenfor 
epler ut over det normale, vil det kunne bli behov for å søke om bruk av ytterligere midler fra 
fondet for omsetningsavgift hagebruk. 
 
Av Omsetningsrådets vedtak knyttet til administrasjonsbudsjett for markedsordningen for epler 
og poteter for 2010 går det fram: 
 
”Omsetningsrådets arbeidsutvalg gir arbeidsutvalget fullmakt til å godkjenne en mindre 
utvidelse av budsjettet dersom det skulle bli nødvendig å gjennomføre ekstraordinære 
avsetningstiltak som følge av store avlinger i 2010.” 
 
Omsetningsrådet er nå organisert uten arbeidsutvalg. Etter SLFs vurdering er det en praktisk 
tilnærming at det også for 2011 kan godkjennes en mindre utvidelse av GPS’ budsjett dersom 
det skulle bli aktuelt å gjennomføre avsetningstiltak ut over de normale innenfor epler og 
matpotet. SLF foreslår at Omsetningsrådet gir Statens landbruksforvaltning fullmakt til å 
godkjenne en slik utvidelse med inntil kr 50 000.  
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

79/10  OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 79/10  Dekning av Omsetningsrådets 
administrasjonskostnader i SLF - Rammebevilgning for 
2011 

200917292-
3/113.0 

 
Beskrivelse: Statens landbruksforvaltning (SLF) legger med dette fram forslag til administrasjons-

budsjett for 2011 for sekretariatet i SLF og Omsetningsrådet. Budsjettet legges fram 
som en rammebevilgning, og med enkelte endringer i forhold til i 2010. 
 

  
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror, § 4. 

  
Vedlegg:  

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Landbruks- og matdepartementet vedtok 30.11.2010 satser for godtgjørelse til 

medlemmene i OR, som lagt til grunn i denne innstillingen. Kopi av brevet ble delt ut i 
møtet. Leder gis en godtgjørelse på kr 80 000 pr. år og medlemmer kr 55 000 pr. år, 
begge med virkning fra og med 2010. For øvrig ingen endringer. 
Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: 1.  Omsetningsrådet godkjenner en budsjettramme på kr 10 950 171 over 

omsetningsavgiftene til dekning av administrasjonskostnader i 2011.                     
Av dette er kr 9 780 171 avsatt til å dekke sekretariatskostnader i SLF, og  
kr 1 170 000 til andre budsjetterte kostnader ved drift av Omsetningsrådet. 
Sekretariatskostnadene utgiftsføres i SLFs regnskap og faktureres 
Omsetningsrådet 2 ganger pr. år medio juni og medio november. 
 

2. Fordelingen mellom de enkelte fondene er som følger: 
    

Melk 26 % 
Kjøtt 23 % 
Egg 23 % 
Fjørfekjøtt 7 % 
Hagebruk 7 % 
Korn 11 % 
Pelsdyrskinn 3 % 

 

 



Statens landbruksforvaltning  Side: 85 av 146 

 

 

 
Dekning av Omsetningsrådets administrasjonskostnader i SLF - Rammebevilgning for 
2011 
 
SLF foreslår rammebevilgning til dekning av administrasjonskostnader i 2011. 
 
I Regjeringens forslag til budsjett for Landbruks- og matdepartementet (LMD) for 2011, jf. 
St.prp. nr.1 (2010-2011), forutsetter Regjeringen en økning i SLFs driftsinntekter på 3,1 % i 
forhold til 2010.   
 
Driftsinntektene skal svare til SLFs utgifter forbundet med 
- administrasjon av LUF og andre fond (dekket av fondsmidler) 
- sekretariatet for Omsetningsrådet (dekket av omsetningsavgift) 
- administrasjon av kvoteordningen for melk (dekket av overproduksjonsavgiftsmidler) 
- prisutjevningsordningen for melk (dekt av prisutjevningsmidler) 
- forsknings- og matproduksjonsavgift (dekket av avgiftsmidler) 
- inntekter fra oppdrag som SLF påtar seg mot godtgjørelse 
 
Omsetningsrådets administrasjonsbudsjett er delt i to, en fast del (ramme) som dekker 
sekretariatets kostnader og en fleksibel del som dekker faktisk påløpte kostnader knyttet til 
Omsetningsrådets honorarer, reise- og møtekostnader, samt revisjon og produksjon av års-
melding, mv.   
 
Konsekvenser av endringer i Omsetningsloven 
Stortinget vedtok i juni 2009 endringer i Omsetningsloven som blant annet medførte endringer 
både for Omsetningsrådets og sekretariatets arbeid: 
 

• Antall medlemmer i Omsetningsrådet ble redusert fra 19 til 11  
• Lovpåbudet om et arbeidsutvalg opphørte 
• Ordningen med eget tilsynsutvalg opphørte. Revisor oppnevnes av LMD 
• Omsetningsrådet fikk lovhjemmel til å delegere saker til sitt sekretariat 

 
Denne endringen trådte i kraft 01.01.2010. 
 
Med bakgrunn i den inntektsøkning som er lagt til grunn i St. prp. nr.1, foreslås det at sekre-
tariatskostnadene til SLF økes tilsvarende med 3,1 %, det vil si samme prosentvise økning som 
for SLFs driftsinntekter totalt. Når SLF velger å legge seg på økning av sekretariatskostnadene i 
henhold til indeksjusteringen, skyldes det at endringene i loven ikke har ført til vesentlige 
endringer i arbeidsomfang for sekretariatet. Etter at Arbeidsutvalget ble lagt ned, er noen saker 
av ikke-prinsippiell karakter delegert til sekretariatet, med virkning fra 2. halvår 2010. Dette 
medfører en reduksjon i antall møtedager fra anslagsvis 10 til ca. 8 faste møter per år. Antallet 
saker er derimot uberørt av lovendringen, så arbeidsomfanget for sekretariatet blir tilnærmet 
uendret. Bortfall av Tilsynsutvalget som kontrollorgan medfører større kontrollinnsats fra SLFs 
side.  
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Satser for godtgjørelse til medlemmene i Omsetningsrådet 
 
Som en konsekvens av endringen, er det samtidig aktuelt å se på satsene for godtgjørelse til 
Omsetningsrådets medlemmer. Satsene har vært uendret siden 2005. I henhold til § 4 i 
omsetningsloven er det LMD som fastsetter godtgjørelse for medlemmer av Omsetningsrådet. 
Styrehonorarene er til vurdering i LMD, og vil bli avklart i nær fremtid. SLF har foreslått et 
budsjett for 2011 på kr 630 000, og lagt det inn med forbehold om ev. endringer. 
 
For medlemmer som ikke stiller i ett eller flere møter, foretas en avkorting i godtgjørelsen fra 
første møte. Vararepresentanter får betalt for hvert møte etter timesatsen for utvalgsmedlemmer 
i staten. Fra 01.01.2010 er timesatsen kr 345 pr. time. I tillegg til selve møtetiden, får 
vararepresentantene godtgjørelse for 2 timer forberedelse pr. møtetime. 
 
SLF foreslår en reduksjon i reise- og møtekostnader samt honorarer for Rådet på til sammen kr 
140 000 med bakgrunn i færre medlemmer og møter. Kostnader til trykking av årsmeldingen er 
falt bort, som følge at den nå kun utgis elektronisk. Årsmeldingen finnes på kunn-
skapsnettverket og kan også lastes ned fra internett under SLF sine nettsider. I en reduksjon av 
driftskostnadene er det imidlertid innarbeidet en mindre økning av kostnader knyttet til 
revisjon. Det ligger en usikkerhet i hvor stor kostnad det er knyttet til denne posten, da det skal 
oppnevnes ny revisor fra og med regnskapsåret 2011. Det er LMD som oppnevner ny revisor og 
denne prosessen er ikke avsluttet. Omsetningsrådet vedtok i sak 46/10 å sette av tid til to 
fagseminarer i året. Dette vil delvis bli gjennomført av interne krefter, men det er også aktuelt å 
leie inn eksterne innledere. SLF foreslår å sette av kr 30 000 til dette i budsjettet for 2011. SLF 
vil også kunne ha behov for å kjøpe ekstern kompetanse i spesielle fagområder, hvor f.eks. egen 
kompetanse ikke er dekkende. Norturas søknad om kjøp av en trekkrettighet som supplement til 
fondet for omsetningsavgift på kjøtt, er et eksempel på dette. SLF vil foreslå at det avsettes 
kr 200 000 til dette i budsjettet for 2011. 
 
Dette gir følgende forslag til administrasjonsbudsjett for 2011: 
 

Regnskap  Budsjett Budsjett Endring Endring
2009 2010 2011 kr* prosent*

Sekretariatskostnader SLF 9 191 959    9 486 102        9 780 171       294 069 3,1 %
Honorarer OR 639 000 700 000 630 000 -70 000 ‐10,0 %
Revisjon 166 250 155 000 160 000 5 000 3,2 %
Årsmelding OR 33 625 100 000 35 000 -65 000 ‐65,0 %
Reisekostnader OR 112 462 125 000 75 000 -50 000 ‐40,0 %
Møtekostnader 56 389 60 000 40 000 -20 000 ‐33,3 %
Fagseminar 30 000 30 000 Ny
Konsulentbistand 200 000 200 000 Ny
Sum administrasjonskostnader 10 199 685 10 626 102 10 950 171 324 069 3,0 %
*Endring i forhold til vedtatt budsjett for 2010  
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Ekstraordinære prosjekter, utferder eller lignende som blir initiert av Omsetningsrådet, vil som 
tidligere bli foreslått bevilget gjennom særskilte vedtak i det enkelte tilfellet. 
 
 
Fordeling mellom fondene 
I budsjettarbeidet for 2010 ble sekretariatsoppgavenes fordelingsnøkkel for belastning av de 
enkelte fondene vurdert, og nøkkelen ble endret. Det er ikke skjedd endringer i noen ordninger 
som skulle tilsi en ny revisjon av fondsfordelingen. SLF foreslår derfor å opprettholde 
nåværende fordelingsnøkkel. 
 
Tabell fordelingsnøkkel 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 Fordelingsnøkkel i % 
Melk 26 
Kjøtt 23 
Egg 23 
Fjørfekjøtt 7 
Hagebruk 7 
Korn  11 
Pelsdyrskinn 3 
Sum 100 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

80/10 Egg OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 80/10  Frivillig førtidsslakting av verpehøner i 2011 201019691-
3/514.3 

 
Beskrivelse: Nortura SA har i brev av 27.10.2010 søkt om fullmakt til å gjennomføre førtidsslakting 

av verpehøns i 2011 for å redusere eggproduksjonen med inntil 1 800 tonn. 
  

Hjemmel: Retningslinjer for gjennomføring av markedsregulering av egg fastsatt av Omsetnings-
rådet 22. oktober 2008, § 2-1, jf. forskrift av 2008-10-22 nr 1136 om markeds-
regulering til å fremme omsetningen av jordbruksvarer. 

  
Vedlegg: Brev fra Nortura av 27.10.2010. 

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak.  

 
Steinar Hauge ga følgende stemmeforklaring: ”Produksjonsregulerende tiltak bør bare 
benyttes i begrenset grad i forbindelse med temporære overskudd, for eksempel 
forbrukstopper rundt jul og påske. Anvendelse av virkemiddelet ut over dette vil hindre 
en nødvendig og mer langsiktig tilpasning av produksjonskapasiteten. Sett i forhold til 
de utfordringer bransjen står overfor i forbindelse med endret regelverk fra 2012, vil 
dette medlemmet likevel ikke gå imot forslaget.” 

  
Vedtak: Førtidsslakting av verpehøns kan gjennomføres for å redusere eggproduksjonen med 

inntil 1 800 tonn i 2011. 
 
Følgende vilkår gjelder for gjennomføringen av tiltaket: 
 
1. Virkeområde 
Førtidsslakting av høns er en frivillig ordning for eggprodusenter. Det er et av virke-
midlene som kan benyttes for å regulere tilførslene av egg til markedet. 
 
2. Forutsetninger 
Ordningen med førtidsslakting av høns gjelder for 2011 og omfatter slakting av høner 
før ordinær slaktealder. Det er en forutsetning at andre aktuelle virkemidler vurderes og 
utnyttes parallelt. Det er videre en forutsetning at rådet for førtidsslakting (se pkt. 7) har 
vurdert markedet og anbefalt tidspunkt for igangsetting av førtidsslakting. 
 
3. Avtale om førtidsslakting 
Når kriteriene (se pkt. 4) er oppfylt, kan Nortura og produsent inngå gjensidig 
bebyrdet avtale om bruk av førtidsslakting i tråd med vurderinger foretatt av Rådet for 
førtidsslakting (se pkt. 7). Avtalen følger alminnelige avtalerettslige prinsipper. 
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4. Kriterier for deltagelse i ordningen 
Følgende vilkår må være oppfylt for å delta i ordningen: 
• Produsentene må i perioden for førtidsslakting ha dyr i alderen 56-76 uker. 
• Førtidsslaktingen skal omfatte hele innsettet. 
• Produsenten skal ikke ha nytt innsett i verping før tidligst 8 uker etter planlagt 
ordinær slakteuke. 
 
Produsenter som ønsker å delta i ordningen, melder seg på gjennom eggpakkeriet. 
 
Eggpakkeriet sender liste til Nortura for ordningen med oversikt over: 
• Navn, adresse og produsentnummer/organisasjonsnummer på produsentene 
• Ordinær slakteuke for innsettet 
• Ukenummer ved 20 ukers alder for neste innsett av verpehøner 
• Dokumentasjon på leveransene av egg fra produsenten de siste 4 ukene før slakting  
• Bekreftelse fra eggpakkeriet på at eggproduksjonen følger en normal utvikling og at 
leveransene av egg er opphørt 
• Dokumentasjon på at hønene er avlivet. 
 
5. Kompensasjon 
Kompensasjonen for produsenter som deltar i ordningen beregnes med utgangspunkt i 
tapt eggleveranse som følge av slakting før normal slaktealder (76 uker).  Grunnlaget 
for beregningen er dokumentert leveranse til eggpakkeriet de siste 4 ukene før slakting. 
Kompensasjonen beregnes ved at beregnet tapt eggleveranse i ukene fra 
slaktetidspunktet og fram til ordinær slaktealder multipliseres med en sats på kr 6,30 
per kg.  
 
Deltakelse i ordningen forutsetter at det i tillegg til ukene med opphold som legges til 
grunn ved beregning av kompensasjonsbeløpet, skal være minimum 8 ukers opphold 
fram til avløsende innsett vil nå 20 ukers alder. Det gis ikke kompensasjon for planlagt 
slaktealder høyere enn 76 uker. 
 
6. Administrasjon 
Nortura administrerer førtidsslaktingen i henhold til dette vedtaket og beslutter hvilke 
produsenter som skal delta i ordningen. Nortura bekrefter i tillegg antall høns som er 
tatt ut til førtidsslakting 
 
Ved større oppslutning om ordningen enn det som er tilstrekkelig for å redusere 
eggproduksjonen med 1 800 tonn, skal Nortura legge til rette for en mest mulig lik 
fordeling av deltakelsen mellom de forskjellige pakkeriene sett i forhold til andel av 
samlet innveining. Det legges til grunn at det norske eggmarkedet er ett marked. 
 
7. Råd for førtidsslakting 
Det etableres et råd med 2 representanter fra Kjøtt- og fjørfebransjens Landsforbund 
og 2 representanter fra Nortura. Rådet skal anbefale tidspunkt for igangsetting av 
tiltaket og omfang, jf. markedssituasjonen. 
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Rådet skal avgi rapport om bruk av ordningen til Statens landbruksforvaltning. 
Rapporten skal inneholde en fordeling av antall kg egg tatt ut hos hver enkelt 
produsent. 
 
8. Utbetaling 
Nortura utbetaler kompensasjon til de produsenter som deltar i ordningen. Etter 
gjennomført førtidsslakting foretas et endelig oppgjør etter vedtak i Omsetningsrådet. 
 
9. Kontroll 
Produsenten, eggpakkeriet og fjørfeslakteriet er forpliktet til å gi de opplysninger som 
Omsetningsrådet finner nødvendig for kontroll. Det kan være dokumentasjon av 
opplysninger gjennom leveringsavtale mellom eggprodusent og -pakkeri, avtale om 
bestilling av nytt innsett, revisorbekreftet oppgave fra slakteriet over slaktet antall 
høner og slakteuke, med videre. 
 
10. Tilbakebetaling 
Ved mislighold av bestemmelsene som gjelder for førtidsslakting av verpehøns i 2011 
kan utbetaling av kompensasjon stanses med øyeblikkelig virkning. Hvis utbetaling er 
foretatt, kan hele eller deler av kompensasjonsbeløpet kreves tilbakebetalt. 
 
Nortura kan iverksette sanksjoner i medhold av denne bestemmelsen. Omsetningsrådet 
skal orienteres om tiltak som iverksettes. 
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Frivillig førtidsslakting av verpehøner i 2011 
 
Nortura SA søker i brev av 27.10.2010 om fullmakt til å gjennomføre førtidsslakting av 
verpehøner med en ramme slik at eggproduksjonen kan reduseres med inntil 1 800 tonn i 2011. 
Begrunnelsen for å søke om hjemmel for førtidsslakting er prognosen for 2011 og den generelle 
usikkerheten rundt omstillingen mot 2012 knyttet til forbudet mot tradisjonelle bur til 
verpehøns. I brevet vises det til at søknaden har vært forelagt Kjøtt- og fjørfebransjens 
Landsforbund (KLF), og at det er enighet om kvantumet og hovedtrekkene i ordningen. 
 
Søknaden fra Nortura 
 

a) Markedssituasjonen  
Markedsbildet for egg er preget av omstilling mot 2012 da tradisjonell burdrift ikke lenger blir 
tillatt. Etter at det i 2007 og 2008 var underskudd og betydelig import av egg, økte egg-
produksjonen slik at det i 2009 ble et skifte i markedet fra underdekning og noe import første 
halvår til tiltakende overproduksjon andre halvår. På slutten av året ble produksjonsøkningen 
stor slik at eksport ble gjennomført og førtidsslakting ble godkjent som tiltak i 2010. Store 
mengder egg lå på lager over nyttår. Omsetningsrådet vedtok at et kvantum inntil dette 
egglageret på 686 tonn kunne benyttes som miljøfôr. Dette er et kostbart virkemiddel, og 
Nortura har lagt stor vekt på å rullere eggene for i størst mulig grad å benytte egg i ordinær 
produksjon av eggprodukter. For 2010 er det prognosert et overskudd på ca 2 200 tonn egg. 
 
For 2011 prognoseres det en vekst i eggproduksjonen på 4 %. Med en økning i engrossalget på 
2 % gir dette et prognosert overskudd av norskproduserte egg på ca 1 800 tonn. Produk-
sjonsveksten skyldes nødvendig omstilling av produksjonen for å imøtekomme nye krav til hold 
av verpehøner i 2012. Ved ombygging velger mange produsenter å øke opp til konse-
sjonsgrensa på 7 500 høner. 
 
 

b) Aktuelle tiltak 
Førtidsslakting 
Førtidsslakting benyttes i 2010 for første gang siden 2005. Omsetningsrådet har vedtatt en 
hjemmel til å fjerne inntil 2000 tonn egg fra markedet ved hjelp av førtidsslakting i 2010. 
Planlagt uttak er en eggproduksjon på 1 923 tonn egg, herav 161 tonn fra pakkerier tilknyttet 
KLF. 
 
I 2010 er første gang førtidsslakting har vært benyttet ved at avlivingen vesentlig har skjedd ved 
gassing på garden. Ca. 725 000 høner er førtidsslaktet, og av disse er ca.120 000 slaktet på 
slakteri. 
 
Eggmarkedet har så langt i 2010 vært under god kontroll, og Nortura vurderer situasjonen som 
tilfredsstillende i en periode med betydelig omstilling. Førtidsslakting har vært benyttet så 
sterkt som mulig for å begrense eggtilførslene.  
 
Etterspørselskurven for egg har markerte topper ved påske og til jul, samt noe økt salg i mai og 
litt i august. Tidligere, da merkereglene tilsa lenger holdbarhetstid på eggene, var det mulig å 
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bygge opp et lager fram til disse periodene. Dette er ikke lengre mulig. Nortura legger til grunn 
at produksjonen dimensjoneres slik at en kan forsyne markedet med norskproduserte 
konsumegg også i disse periodene.                                                                                       
 
Nortura legger videre vekt på at førtidsslakting er 

• Fleksibelt for å utjevne tilbud i forhold til ujevnheter i etterspørselen gjennom året 
• Billigere regulering enn eksport 
• Framtidsrettet med tanke på at eksportstøtte mest sannsynlig utfases av WTO 

 
Den ekstraordinære omstillingen eggnæringen er gjennom før 2012 gjør det nødvendig å 
vurdere alle tiltak. Erfaringene fra 2010 gir et godt grunnlag for å videreføre førtidsslakting 
også for 2011.  
 
Andre tiltak 
 Førtidsslaktingen planlegges kombinert med andre tiltak i markedsreguleringen:  
- Utsatt eller framskyndet slakting av verpehøner 
- Tilpasning av tidspunkt for innsett 
- Tettere oppfølging av produsentenes produksjonsplaner 
- Tettere (daglig) kontakt for å ha oversikt over tilgjengelige egg i markedet 
- Hyppigere henting av egg hos produsent 
- Utjevning av markedet ved å lagre råvare til eggprodukter og produsere lagringsdyktig 

plomme og heleggpulver 
- Reguleringseksport 
 
I følge Nortura har pris liten effekt på å utjevne eggproduksjonen gjennom året. Verpekurvene 
er faste og ikke mulig å påvirke kortsiktig. I en situasjon hvor mange produsenter må investere 
for å være omstilt til 2012, mener Nortura at det er vanskelig å bruke pris for å redusere 
økonomien til produsentene.  
 
Reguleringseksport vil bli benyttet, men WTO-kvotene er ikke tilstrekkelige for å ta det 
betydelige eggoverskuddet prognosert for 2011. 
 

c) Kompensasjon til eggprodusentene 
Ordningen bygger på at eggprodusentene som førtidsslakter gis kompensasjon for tapte inn-
tekter fram til ordinær slaktealder på 76 uker.  
 
I 2010 beregnes kompensasjonen ut fra sats per høne per uke. Satsen var i 2010 kr 2,20 per 
høne per uke4.  Antall uker regnes fra det tidspunktet avlivingen/slaktingen skjer og fram til 
ordinær slaktealder. Kompensasjonen forutsetter at det i tillegg til ukene 
som godtgjøres, skal være minimum 8 ukers opphold fram til avløsende innsett vil nå 
20 ukers alder. Det gis ikke kompensasjon for planlagt slaktealder høyere enn 76 uker. 
 
Utrangerte verpehønes er i mindre grad etterspurt i markedet. I Nortura avlives årlig ca 1,8 mill. 
høner, og bare vel 300 000 høner slaktes for å benyttes til mat. Høner avlives på garden i de 
fleste tilfeller ved gasscontainer. Kadavre leveres oftest til Norsk Protein for destruksjon. 
                                                 
4 Satsen på kr 2,20 per høne per uke gjaldt fra og med uke 13 i 2010, før det var satsen kr 1,70 per høne per uke.  
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For produsenter som avliver hønene ved gassing på gården, dokumenteres hønetallet ved 
faktura over kvantum levert til destruksjon. Ved omregning settes vekt pr. høne til 1,8 kg. For 
produsenter som leverer høner til slakteri, bekreftes antall høner slaktet av slakteriet. 
 
Etter ett års erfaring med denne beregningsmåten er Nortura av den oppfatningen at den gir lav 
forutsigbarhet og ikke fanger opp variasjoner mellom hønevekt hos ulike produsenter. I 
motsetning til 2010 foreslår Nortura at kompensasjonen beregnes ut fra hvor mye inntekter som 
bortfaller for hvert kilo egg som ikke blir produsert.  
 
Vekta etter andel i hver innredningstype     
Tradisjonelle bur 16 %     
Miljøbur 41 %   
Frittgående 43 %   
Økologisk 0 % (inngår i frittgående)   
  Per avliva høne 

     

Uten 
distrikts-
tilskudd 

Med 
distrikts-
tilskudd 

Ytelse, kilo egg/høne/uke 0,366     

Eggpris 
 kr  

13,66      

Distriktstilskudd 
 kr     

0,45  
 kr  

14,11      
Tapt egginntekt kr 5,00 kr 5,16 
Fôropptak, gram fôr/høne/dag 112     

Fôrpris 
 kr     

3,40      
Spart fôrkostnad kr 2,67   
Tapt egginntekt - spart fôrkostnad   -kr 2,33 -kr 2,50 

Diverse variable kostnader 
 kr     

0,22  50 % kr 0,11   

Tapt dekningsbidrag per høne   -kr 2,22 -kr 2,39 
Tapt dekningsbidrag per kilo egg -kr 6,08 -kr 6,53 
Nødvendig kompensasjon per kg egg kr 6,30 
 
Vedlagte beregning fra Nortura viser at tapt dekningsbidrag ved ikke å ha noe eggproduksjon er 
kr 6,30 per egg som ikke produseres. Usikkerhet rundt innsparing av diverse kostnader følges 
opp ved at det forutsettes 50 % spart. En liten økning fra tilsvarende beregning for 2010 skyldes 
vesentlig at den billigste produksjonen tradisjonelle bur nå bare utgjør 16 %. 
 
Mot slutten av verpeperioden går eggproduksjonen og kvaliteten noe ned. Dette er det tatt 
hensyn til gjennom at ytelse per høne per uke er satt til 0,366 kg egg. På den høyeste, når 
hønene er mellom 35-45 uker gamle, er ytelsen oppe i 0,420 kg egg per høne per uke. 
 
Nortura mener det er viktig å oppnå tilstrekkelig oppslutning om førtidsslaktingen. Kompen-
sasjonen må være akseptabel, samtidig som den ikke isolert sett skal gi preferanse for deltakelse 
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i ordningen. Nortura anbefaler at kompensasjonssatsen for 2011 fastsettes til kr 6,30 pr. kg tapt 
eggleveranse.  
 
Med den foreslåtte satsen og en ramme på 1 800 tonn egg anslår Nortura kostnadene til før-
tidsslakting i 2011 til 11,0 mill. kroner. I 2010 ligger det an til at kostnadene blir 11,5 mill. 
kroner. 
 

d) Dokumentasjon 
Nortura foreslår at kompensasjonen for den enkelte produsent beregnes på grunnlag av tapt 
overskudd per kg egg. Antall kilo egg som det skal kompenseres for beregnes ut fra leveransen 
til eggpakkeri de siste 4 ukene. Som i dag bekrefter eggpakkeriet at leveransen har opphørt.  
 
Nortura foreslår videre at det må dokumenteres at hønene faktisk er avlivet, og at eggpro-
duksjonen ikke bare omsettes på annen måte. Det dokumenteres med tidspunkt fra slakteriet 
med antall høner slaktet eller faktura over kvantum levert til destruksjon. Slik er det også mulig 
å kontrollere at antall høner avlivet stemmer med eggleveransene siste 4 uker.  
 

e) Forutsetninger / vilkår 
Vilkårene som gjelder for 2010 (fra uke 13) foreslås for øvrig videreført. Det inkluderer at 
Nortura foreslår at høner kan førtidsslaktes fra de er 56 uker, og det betyr at perioden for 
førtidsslakting er maksimalt 20 uker før hønene er ved normal slaktealder på 76 uker. Selv om 
det ikke skulle bli utnyttet, ligger det en mulig fleksibilitet her som kan bidra til bedre 
oppslutning og effekt. Forlenget periode innebærer i seg selv ikke en kostnadsøkning. Kost-
naden er avhengig av hvor sterkt ordningen benyttes. 
 
SLFs vurdering 
Formålet med førtidsslakting er å forebygge overproduksjon og tilpasse produksjonen av egg til 
etterspørselen i det norske markedet. I tråd med signaler gitt av Omsetningsrådets arbeidsutvalg 
(22.08.2002) vil førtidsslakting være et virkemiddel for å håndtere temporære overskudd i 
2011. Nortura planlegger å kombinere førtidsslakting med andre tilgjengelige virkemidler.  
 
I årene mellom 2005 og 2009 var markedet for egg preget av underdekning, og det ble 
importert betydelige kvanta. Situasjonen snudde mot slutten av 2009, og det er knyttet 
usikkerhet til markedet for egg i forbindelse med at tradisjonell burdrift utgår fra og med 2012. 
Det forventes at mange produsenter vil øke sin produksjon opp mot konsesjonsgrensen ved 
ombygging for å møte nye krav til hold av verpehøner i 2012. Nortura forventer et overskudd 
av egg på 1 800 tonn i 2011.  
 
Med de utfordringene som ligger i å regulere markedet for egg i 2011, og tatt i betraktning 
usikkerheten som er i eggmarkedet fram mot omleggingen i 2012, mener SLF at tiltaket og den 
foreslåtte rammen på 1 800 tonn egg kan anbefales. Det er begrenset med andre virkemidler for 
å regulere et overskudd av egg, og Nortura har i søknaden vist at de planlegger å iverksette 
andre tilgjengelige tiltak innenfor dagens regelverk.   
 
Etter ett år med erfaringer fra å beregne antall høner på grunnlag av vekt ved destruksjon, og 
legge til grunn en gjennomsnittsvekt på 1,8 kg per høne, forslår Nortura nå en ny metode for 
beregning av kompensasjonsbeløpet. Bakgrunnen er at det viser seg at hønevekt varierer 
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mellom besetninger, og at dagens metode dermed gir lite forutsigbarhet for produsenter som 
vurderer å delta i ordningen. Forslaget går ut på å benytte leveransetall fra eggpakkeriet de siste 
4 ukene som grunnlag for å beregne kompensasjonen. SLF støtter denne omleggingen da en 
mener at det vil gi et sikrere anslag for tapt fortjeneste i den enkelte besetning. SLF anbefaler 
også at beregnet kompensasjon på kr 6,30 per kg egg legges til grunn ved fastsettelse av 
kompensasjonen. SLF anbefaler også at vilkåret om at perioden med førtidsslakting kan være 
maksimalt 20 uker, som ble innført ved endringer av vilkårene fra uke 13 i 2010, videreføres. 
 
Kostnadene ved å gjennomføre førtidsslakting er beregnet til i alt inntil 11 mill. kroner i 2011. 
Det tas hensyn til dette beløpet ved vurdering av sats for omsetningsavgift egg i 2011.  
 
SLF støtter Norturas vurderinger, og er enig i at tiltaket er et kostnadseffektivt og hensikts-
messig virkemiddel for å ta hånd om temporære overskudd av egg. SLF merker seg også at 
søknaden er avklart med KLF. Søknaden vurderes å ligge innenfor de føringer gitt av 
Omsetningsrådets arbeidsutvalg i 2002.   
 
På bakgrunn av dette tilrår SLF at Omsetningsrådet imøtekommer søknaden. 



Statens landbruksforvaltning  Side: 96 av 146 

 

 

 
Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

81/10 Egg OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 81/10  Satser i markedsreguleringen 2. halvår 2010  201009737-
5/514.3 

 
Beskrivelse: Nortura SA har i brev av 12.10.2010 foreslått satser for markedsregulerende tiltak for 

2. halvår 2010. Endring av satsene har primært grunnlag i endret rente og pris.    
  

Hjemmel: Retningslinjer for gjennomføringen av markedsreguleringen for egg, fastsatt av 
Omsetningsrådet 22. oktober 2008 § 2, med hjemmel i lov av 10. juni 1936 nr. 06 til å 
fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 11, jf. forskrift 2008-10-22 nr. 1136 om 
markedsregulering til å fremme omsetningen av jordbruksvarer § 3. 

  
Vedlegg: Brev fra Nortura av 12.11.2010. 

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak:  Det fastsettes følgende satser for markedsreguleringen av egg for 2. halvår 2010: 

 
Paragraf i     
retningslinjene 

Reguleringstiltak og 
varegruppe 

Satser i øre per kg            
2. halvår 2010 

 
§ 2-2 

 
Kjølelagring 
Egg 
Heleggpulver 

 
 
7,3 
7,8 

 
§ 2-2 

 
Fryselagring 
Heleggmasse 
Eggehvite 

 
 
20,8 
19,2 

 
§ 2-7 

 
Eksportlevering 
For eksportleveranser av egg, heleggmasse, 
heleggpulver og eggehvite skal det utbetales en fast 
kompensasjon per kg for kostnader tilknyttet 
kapitalbinding på 2,43 promille av faktisk oppnådd 
eksportpris. 
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Satser i markedsreguleringen 2. halvår 2010  
 
Generelle forutsetninger ved beregning av nye satser 
I Norturas forslag til satser for markedsregulering i eggsektoren 2. halvår 2010 er det ikke 
lagt opp til prinsipielle endringer i forutsetningen for satsene i forhold til de foregående 
periodene. Endring av satsene har primært grunnlag i endret rente og pris. 
 
Prisgrunnlag 
Prisgrunnlaget for egg i markedsreguleringen er knyttet til definisjonen av representantvaren i 
jordbruksavtalen. Ved beregning av satser er Nortura SAs engrospriser benyttet. 
Nortura SA har i satsberegningene for 2. halvår 2010 benyttet følgende engrospriser per kg: 

Egg      kr   17,31 (kr 16,73) 
Heleggmasse      kr   30,27 (kr 29,71)  
Heleggpulver      kr 103,70 (kr 99,70)  
Eggehvite      kr   23,81 (kr 23,25)   

Priser for 1. halvår 2010 i parentes.  
Rentenivå 
Den faste rentesatsen fastsettes av Statens landbruksforvaltning per halvår på basis av en 
sammenveiing av NIBOR 3-md effektiv rente pluss tilleggsmargin på 0,2 prosent p.a. SLF har 
beregnet renten for kapitalbinding i markedsreguleringen til å være 2,91 prosent p.a. i 2. halvår 
2010. For 1. halvår 2010 var rentesatsen på 2,58 prosent p.a. 
 
Kjøle- og fryselagring  
Faste satser for lagring inkluderer dekning for renter, forsikring og svinn inklusive 
håndtering. 
 
Kostnadene ved kjølelagring av egg er lavere ved beregning av satsene for 2. halvår 2010 
sammenliknet med de foregående periodene. Lagringskostnaden er redusert fra 7,31 øre per kg 
per uke i forgående periode til 6,35 øre per kg per uke, noe som skyldes at det er forhandlet 
frem lavere priser på håndtering og lagerleie.    
 
Kostnadene ved kjølelagring av heleggpulver og fryselagering av heleggpulver og eggehvite 
har økt. Dette skyldes pris- og renteøkning samtidig som lagerkostnadene er uendret.  
Fryselagerkostnaden er uforandret med 13 øre per kg per måned. 
 
Sammenliknet med satsene for 1. halvår 2010 er det i tråd med overstående foreslått en 
reduksjon i satsen for kjølelagring av egg, samt økning av de øvrige satsene.   
 
Nortura foreslår følgende satser: 

Kjølelagring per uke:  Egg  7,3 øre pr. kg   (8,2 øre pr. kg) 
Heleggpulver  7,8 øre pr. kg   (6,9 øre pr. kg) 

 
Fryselagring per måned: Heleggmasse  20,8 øre pr. kg  (19,8 øre pr. kg) 

Eggehvite  19,2 øre pr. kg  (18,4 øre pr. kg) 
  Satser for 1. halvår 2010 i parentes. 
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Eksportlevering av egg og eggprodukter 
Etter retningslinjenes § 2-7 skal det i tillegg til eksporttapet gis kompensasjon tilsvarende en 
fast sats per kg til dekning av kapitalbinding, svinn og risiko. Som følge av renteendringen 
endres denne satsen til 2,43 promille av faktisk oppnådd eksportpris. Satsen for 1. halvår 
2010 var på 2,15 promille. 
 
 
Oversikt over utvikling av satsene for markedsregulering 2005-2010 
 
   2005  2006  2007  2008  2009  2010 

  
1. h. 
år 

2. h. 
år 

1. h. 
år 

2. h. 
år 

1. h. 
år 

2. h. 
år 

1. h. 
år 

2. h. 
år 

1. h. 
år 

2. h. 
år 

1.h. 
år 

2.h.* 
år 

Kjølelagring 
egg 

8,7  8,8  8,9 9,0 9,4 11,6 11,9 11,1 10,0  9,8  8,2 7,3

Kjølelagring 
heleggpulver

6,4  6,7  7,2 8,1 9,8 11,5 12,8 15,5 8,1  6,3  6,9 7,8

Fryselagring 
eggehvite 

17,0  17,3  17,7 18,7 20,2 21,8 23,3 25,0 19,4  17,7  18,4 19,2

Fryselagring 
heleggmasse

18,5  18,9  19,4 20,7 22,8 25,0 26,8 28,8 21,3  19,0  19,8 20,8

Rente  2,60  2,80  3,11 3,66 4,72 5,73 6,52 7,03 3,33  2,27  2,58 2,91
*Forslag til vedtak 
Satsene er oppgitt i øre per kg, med unntak av rentesatsen som er i prosent p.a. 
 
 
SLFs vurdering 
SLF anbefaler at Norturas forslag vedtas som satser i markedsreguleringen for egg 2. halvår 
2010. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

82/10 Melk OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 82/10  Melk - Satser for reguleringslagring 2010 200904666-
16/514.1 

 
Beskrivelse: Satser for reguleringslagring av melkeprodukter 1. halvår og 2. halvår 2010. 

 
Satsene for samtlige produktgrupper forelås økt, sammenlignet med satsene for 
2. halvår 2009. Det foreslås ingen sats for kasein for 2. halvår 2010. Satsen for 
overføring av reguleringsvarer foreslås uendret. 

  
Hjemmel: Forskrift av 2008-10-22 nr. 1136 til å fremme omsetningen av jordbruksvarer, jf. 

retningslinjer for markedsregulering av melk og melkeprodukter fastsatt av 
Omsetningsrådet 01.12.2009.  

  
Vedlegg: Brev fra Tine SA av 9. november 2010. 

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: Følgende satser for reguleringslagring 1. halvår og 2. halvår 2010 vedtas: 

 

 
 

   
 

1. halvår 2. halvår
øre/kg/md. øre/kg/md.

Fryselagring av smør 16,81 17,59
Kjølelagring av ost 21,85 22,86
Fryselagring av ekte geitost 29,91 31,47
Tørrlagring av tørrmelk 17,19 18,22
Tørrlagring av kasein 15,72
Overføring av regulerings‐
produkter, (øre/kg) 5,305,30
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Satser for reguleringslagring 2010 
 
Tine SA (Tine) foreslår i brev av 9. november 2010 satser for lagring av reguleringsprodukter i 
melkesektoren for 2010. Forslaget inneholder satser for både 1. halvår og 2. halvår 2010. I 2009 
ble satsene for 1. halvår behandlet tidligere på året. Siden oppgave for reguleringslagring nå 
kun behandles en gang, for hele året i samme sak, er det ikke lenger nødvendig å behandle 
satsen for 1. og 2. halvår i to saker.  
 
Grunnlag for beregning av satser 
Satsen for reguleringslagring fremkommer som summen av kapitalbinding og 
lagringskostnader. Utgangspunktet for beregning av kapitalbinding og lagerkostnader er 
prinsippene som ble fastsatt av Omsetningsrådet 21.06.2002, 30.04.2003 og 30.04.2004. 
Følgende kostnadselementer inngår i grunnlaget for satsene: 
 

• Kapitalbinding 
Det er lagt til grunn at markedsregulator skal ha dekning for kostnadene knyttet til 
kapitalbinding av varer på reguleringslager. Disse kapitalkostnadene beregnes med 
utgangspunkt i varenes tilvirkningsverdi multiplisert med en rentesats. 

 
Tilvirkningsverdien for varene er råstoffverdi i liter omregnet til kg vare pluss til-
virkningskostnader som påløper frem til lagring. Råstoffverdi per liter beregnes ut fra 
antatt veid gjennomsnittlig noteringspris for 1. halvår og 2. halvår 2010, korrigert for 
gjeldende sats i prisutjevningsordningen for melk fratrukket biproduktverdien. Rå-
stoffverdien for smør beregnes som gjeldende produksjonsverdi for fløte korrigert for 
gjeldende sats i prisutjevningsordningen. For omregning fra liter råvare til kg vare 
benyttes gjeldende omregningsfaktorer for melk og fløte. 

 
Rentesatsen som er benyttet, er fastsatt av Statens landbruksforvaltning med hjemmel i 
retningslinjer for markedsreguleringen av melk og melkeprodukter § 7 fjerde ledd ut fra 
Nibor 3 mnd. effektiv med tillegg av en margin på 0,2 prosentpoeng. Kapitalbindingen 
beregnes i øre per kg per måned. 
 

• Lagringskostnader 
Her inngår avskrivninger av bygninger og maskiner, kapitalkostnader samt drifts-
kostnader. Lagringskostnadene oppgis i øre per kg per måned. 
 

• Overføringskostnader mellom ulike reguleringslager 
Dette er kostnader på grunn av ekstra lagerhåndtering ved overføring av regulerings-
varer fra et lager til et annet for videre lagring. Her kan det godtgjøres for uttak og 
innlegg med en fast sats i øre per kg overført vare. 
 

 
Beregning av satser 
Med utgangspunkt i de tre komponentene nevnt ovenfor, foreslår Tine satser for regule-
ringslagring av melkeprodukter for 1. halvår 2010 i tabell 1 nedenfor og tilsvarende satser for 2. 
halvår 2010 i tabell 2 nedenfor. Satsene for samtlige produktgrupper foreslås økt sammenlignet 
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med satser for 2. halvår 2009, med unntak for satsen for kasein. Satsen for overføring av 
reguleringsvarer mellom reguleringslagre foreslås uendret fra nivået i 2009. Det foreslås ingen 
sats for kasein for 2. halvår, fordi Tine ikke foretar reguleringslagring av kasein etter 1. halvår 
2010. Endring i satsen for kasein i 1. halvår sammenlignet med 2. halvår 2009 har sammenheng 
med at produksjonen av kasein var under avvikling i 1. halvår 2010. Det er derfor kun ett 
produkt som ligger til grunn for kalkylen, mens det tidligere var seks produkter.  
 
Tabell 1. Beregning av satser for lagring av reguleringsprodukter 1. halvår 2010. 

A B C=A+B
Tilvirknings‐ Rente‐ Kapital‐ Lagrings‐ Sats 1. halvår Sats 2. halvår

verdi sats % kostnader kostnader 2010 * 2009
kr/kg (SLF) (øre/kg)/mnd (øre/kg)/mnd (øre/kg)/mnd  (øre/kg)/mnd

Smør 26,54 2,65 5,86 10,94 16,81 15,79
Hvitost 42,26 2,65 9,33 12,52 21,85 20,41
Geitost 65,25 2,65 14,41 15,50 29,91 27,84
Tørrmelk 33,97 2,65 7,50 9,68 17,19 16,33
Kasein ** 27,32 2,65 6,03 9,68 15,72 18,85

5,30 5,30Overføring av varer mellom reguleringslagre, øre/kg  
*Det er benyttet flere desimaler i beregningene, slik at mindre differanser kan forekomme. 
** Beregningen omfatter ett produkt for kasein i 1. halvår 2010, mot seks i 2009. 
 
Tabell 2. Beregning av satser for lagring av reguleringsprodukter 2. halvår 2010. 

A B C=A+B
Tilvirknings‐ Rente‐ Kapital‐ Lagrings‐ Sats 2. halvår

verdi sats % kostnader kostnader 2010
kr/kg (SLF) (øre/kg)/mnd (øre/kg)/mnd (øre/kg)/mnd

Smør 27,78 2,87 6,64 10,94 17,59
Hvitost 43,23 2,87 10,34 12,52 22,86
Geitost 66,77 2,87 15,97 15,50 31,47
Tørrmelk 35,68 2,87 8,53 9,68 18,22

5,30Overføring av varer mellom reguleringslagre, øre/kg  
 
Tilvirkningsverdien har økt fra nivået i 2. halvår 2009. Bakgrunnen for dette finner vi i en 
økning i gjennomsnittlig veid noteringspris i 2010, økt råvareverdi for fløte5, samt endringer i 
omregningsfaktorer6 som medfører økt råvarekostnad melk. Gjennomsnittlig veid noteringspris 
var kr 4,41 per kg i 2. halvår 2009 og i 1. halvår 2010, mens det forventes en økning i 2. halvår 
2010 til kr 4,54 per kg. Økningen i gjennomsnittlig veid noteringspris kan forklares med økt 
målpris fra 1. juli 2010. Råvareverdien for fløte var kr 17,20 per kg i 2. halvår 2009, mens den 
økte til kr 17,50 per kg fra 1. halvår 2010.  
 
Rentesatsen har økt fra 2,27 % p.a. i 2. halvår 2009 til 2,65 % p.a. og 2,87 % p.a. i hhv. 1. og 
2. halvår 2010.  

                                                 
5 Fastsatt av SLF innenfor PU-ordningen 
6 Fastsatt av SLF innenfor PU-ordningen 
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Tine foreslår ingen endringer i lagringskostnadene. Denne delen av satsgrunnlaget har vært 
uendret siden 2006. Før dette tidspunktet ble lagringskostnadene justert i henhold til en egen 
byggekostnadsindeks utarbeidet av Statistisk sentralbyrå (SSB). SSB utarbeider ikke lenger slik 
statistikk, og Tine ønsker derfor å oppdatere denne delen av satsgrunnlaget med egne 
regnskapstall i forslaget til sats for 2011.  
 
Det foreslås heller ingen endringer i satsen for overføring av varer mellom reguleringslagre. 
Denne satsen har vært på 5,30 øre per kg i flere år, men den har ikke kommet til anvendelse den 
senere tid. Tine opplyser at de søker å unngå flytting av reguleringsprodukter mellom lagre. 
 
SLFs vurdering 
SLF har gjennomgått og vurdert Tines søknad om endrede satser for reguleringslagring.  
 
Tilvirkningsverdien øker som følge av økt råvareverdi for fløte i 1. halvår 2010 og økt 
noteringspris på melk i 2. halvår 2010. SLF har vurdert kalkylegrunnlaget og ser at verdien av 
melkebasert råstoff øker i kalkylene for alle produkter, med unntak for kasein7. Dette er en 
konsekvens av økt målpris. Når det gjelder de andre kostnadselementene i tilvirkningsverdien 
varierer de en del. SLF mener kalkylegrunnlaget som beregningene bygger på virker rimelig. 
 
Satsene foreslås økt for samtlige produktgrupper, med unntak for kasein, fra 2. halvår 2009 til 
1. halvår 2010 og en ytterligere økning for 2. halvår 2010. Årsaken til økningen er økt 
råvarekostnad for melk og økt rente sammenlignet med 2. halvår 2009. SLF mener Tines 
beregning av nye satser er rimelige ut fra de endringene som har skjedd i priser og renter. 
 
Lagringskostnader er foreslått på samme nivå som tidligere. SLF legger dette til grunn og viser 
til at Tine varsler at de tar sikte på å gjennomgå dette kostnadselementet, siden det ikke har vært 
vurdert på lenge. 
 
Sats for overføring av varer mellom reguleringslagre er også foreslått uendret. SLF mener det er 
positivt at denne satsen brukes så lite som mulig. Siden satsen sjelden er i bruk, foreslår SLF at 
Tine frem til neste satsfastsettelse vurderer i hvilken grad en skal ha en sats for dette. Dersom 
det fortsatt er nødvendig med en sats, mener SLF at grunnlaget for beregningen av satsen må 
vurderes på nytt for å sikre at satsens størrelse er på riktig nivå.  
 
SLF tilrår at satsene godkjennes i samsvar med Tines søknad. 

                                                 
7For kasein er det ikke oppgitt noen verdi på melkebasert råstoff for kalkylen for 2010.  
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

83/10 Korn OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 83/10  Korn - Godkjenning av markedsreguleringstiltak 
for korn kornåret  2010/2011 

200903557-
53/514.7 

 
Beskrivelse: Norske Felleskjøp foreslår at Omsetningsrådet godkjenner bruk av reguleringstiltak for 

markedsregulering av overskudd av havre, grunnet stor avling og innhold av 
mykotoksiner. Aktuelle tiltak er avskalling av havre, der skallet brennes, benyttes til 
kompostering eller deponeres. Norske Felleskjøp foreslår at det gis støtte til frakt av 
havreskall fra produksjonsanlegg til forbrennings-, komposterings eller 
deponeringsanlegg og at det gis støtte til eventuelle deponeringskostnader. Det foreslås 
videre at det gis støtte til frakt av bygg fra Trøndelag til andre områder. Frakt av havre 
fra Østlandet til Trøndelag vil gi økt bruk av havre i denne landsdelen. Samtidig vil 
frakt av bygg av god kvalitet fra Trøndelag til Østlandet og Vestlandet åpne for 
muligheten til økt bruk av havre i disse områdene.   

  
Hjemmel: Retningslinjer for markedsregulering av korn § 2-1 punkt 3, fastsatt av 

Omsetningsrådet 23.06.2009, jf. forskrift av 2008-10-22 nr. 1136 om 
markedsregulering til å fremme omsetningen av jordbruksvarer. 

  
Vedlegg: Brev fra Norske Felleskjøp av 24.11.2010 

Brev fra Norske Felleskjøp av 29.11.2010 
   

Forutsetninger:  At det er tilstrekkelig med midler til disposisjon i fondet for omsetningsavgift korn. 
  

Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 
  

Vedtak: 1. Det godkjennes at reguleringstiltak med avskalling av havre, der skallet 
brennes, benyttes til kompostering eller deponeres, kan gjennomføres i kornåret 
2010/2011. Det kan gis støtte til frakt av havreskall fra produksjonsanlegg til 
forbrennings-, komposterings- eller deponeringsanlegg og til kostnad ved 
deponering.  

 
2. Det godkjennes at reguleringstiltak med støtte til frakt av bygg fra Trøndelag til 

andre områder, kan gjennomføres i kornåret 2010/2011. 
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Godkjenning av markedsreguleringstiltak for korn sesongen 2010/2011 
 
Norske Felleskjøp (NFK) foreslår i brev av 24.11.2010 og 29.11.2010 at Omsetningsrådet 
forhåndsgodkjenner iverksetting av støtte til fjerning av havreskall og til frakt av bygg fra 
Trøndelag til andre områder i inneværende kornår.  
 
Aksfusariose, sykdom forårsaket av arter innen Fusarium-slekten (feltmuggsopp) har evnen til å 
produsere mykotoksiner (soppgifter). Av den grunn er dette en av de viktigste 
kornsykdommene i verden. Slike gifter kan være helseskadelige for både dyr og mennesker. 
Spesielt har toksinet deoksynivalenol (DON), som produseres av Fusarium graminearum, fått 
økt utbredelse med store økonomiske konsekvenser. Giftstoffene kan ikke fjernes fra kornet og 
følger dermed med i fôr og næringsmidler.  
 
På tilsvarende måte som i 2008 og 2009 blir det også påvist mykotokser i årets avling. Det er så 
langt noe lavere innhold av DON i havre i år, men nivået i hvete er høyere. Det er også høyere 
nivå av toksinet T2.  
 
Ved produksjon av matmel og kraftfôr gjelder grenseverdier for innhold av mykotoksiner fast-
satt/anbefalt av Mattilsynet. For fôrkorn er det fastsatt anbefalte grenseverdier for ferdig fôr. 
Dette medfører at det er tillatt å fortynne fôrmidler med innhold av mykotoksiner over anbefalte 
grenseverdier med fôrmidler med lavere innhold, slik at innholdet av mykotoksiner i kraftfôret 
blir liggende under de anbefalte grenseverdiene. Ulike dyreslag reagerer ulikt på mykotoksiner i 
fôret, og Mattilsynet har derfor differensiert de anbefalte grenseverdiene. For gris er 
grenseverdiene lavere enn for drøvtyggere. 
 
På grunn av redusert kvalitet på kornet, har kraftfôrindustrien de tre siste korårene hatt 
utfordringer med å oppfylle grenseverdiene. Norske Felleskjøp presiserer imidlertid at 
industrien har løst utfordringene på en god måte.  
 
NFK vurderer generelt overlagring av korn som et forsvarlig reguleringstiltak, under 
forutsetning om at kornet kan inngå i fôrproduksjonen påfølgende sesong. Med erfaringen fra 
de to foregående årene og med utsikter til overskudd av havre også i inneværende kornår med 
uønskede forekomster av mykotoksiner og problemer med anvendelse av havren, synes det å 
være en risiko for mer langvarig lagring med dertil høye kostnader. Både ut fra et 
kostnadsperspektiv og på grunn av at kornet er av mindre god kvalitet, er det ønskelig å løse 
mest mulig av overskuddssituasjonen i inneværende kornår. 
 
For bedre utnyttelse av havren og følgelig økt forbruk generelt, foretar kraftfôrindustrien til en 
viss grad avskalling av havre der både kjerne og skall inngår i ulike fôrblandinger. Skallet har 
normalt et høyere innhold av toksiner enn kjernen. I år med til dels høyt innhold av 
mykotoksiner er prosessen med avskalling mindre aktuell, fordi det blir vanskelig å anvende 
skallfraksjonen. Derimot vil avskallet havre få en reduksjon i innholdet av mykotoksiner i 
forhold til hel havre. Et reguleringstiltak i den situasjonen en har i år er fjerning av skallet, og 
håndtere det som avfall eller energiråvare. 
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For å legge til rette for økt avskalling, foreslår NFK i sitt brev av 24.11.2010 at det gis støtte 
over fondet for omsetningsavgift korn til frakt av skall fra produksjonsanlegg til anlegg for 
forbrenning, kompostering eller deponering, og at det også gis tilskudd til eventuelle kostnader 
ved deponering. Forslaget gjelder bare støtte til frakt av skall ved avskalling utover det som er 
kommersielt interessant.  
 
Det foreslås videre forhåndsgodkjenning av tiltak der det gis støtte til frakt av bygg fra 
Trøndelag til andre områder. Hensikten er å flytte bygg fra Trøndelag til Østlandet og å frakte 
havre fra Østlandet til Trøndelag for å kunne øke forbruket av havre i denne landsdelen. På 
denne måten kan det også benyttes mer havre i områder utenfor Trøndelag enn ellers.  
 
NFK ber om tilslutning til iverksetting av tiltakene. Dersom andre tiltak vil gi lavere kostnader, 
vil de omtalte tiltakene ikke bli gjennomført.   
 
Tiltakene ble også gjennomført vinteren 2010 etter forhåndsgodkjenning i Omsetningsrådet 
19.02.2010. I likhet med den gang ber NFK Omsetningsrådet også nå om en prinsipiell 
tilslutning til iverksetting av disse tiltakene.  
 
SLFs vurdering 
I likhet med foregående år har kornkjøperne i inneværende sesong foretatt en kartlegging av 
omfanget og alvorsgraden av mykotoksininfisert korn. Analyseresultater viser så langt at det 
også i år er innhold av mykotoksiner i havre, selv om det er lavere enn i fjor. Det er videre 
påvist toksiner i hvete og også noe i bygg. Hele korn- og kraftfôrbransjen er opptatt av 
problemstillingen, som bl.a. har vært løftet til diverse diskusjonsfora. Før fjorårets sesong 
oppnevnte bransjeforum for markedsregulering i korn en arbeidsgruppe for å arbeide med tiltak 
for å handtere korn med innhold av mykotoksiner. Det er SLFs mening at bransjen viser ansvar 
med hensyn til kornkvalitet i denne vanskelige situasjonen. 

Bioforsk har konstatert at mykotoksiner har vært et økende problem de siste 10 årene, og 
påpeker at forskning er på gang, og at det er behov for videre forskning på området, bl.a. med 
tanke på dyrkningsteknikker som ev. kan redusere smitteomfanget av soppen. Før inneværende 
sesong utarbeidet Bioforsk en nettbasert prediksjonsmodell der bonden i vekstsesongen selv 
kan prognosere sannsynligheten for mykotoksiner i kornet på egen gård. Modellen har vært i 
bruk i inneværende sesong. Bekreftende utskrift fra modellen som skulle gi informasjon om 
sannsynligheten for mykotoksiner i kornet ved kornlevering, skulle tjene som veiledning ved 
sortering på kornmottaket. Erfaringene hittil har vist at prediksjonsmodellen ikke fungerte 
tilfredsstillende og trenger forbedringer. Bioforsk arbeider videre med dette.  
 
Tilsvarende reguleringstiltak NFK nå søker Omsetningsrådet om forhåndsgodkjenning av, ble 
etter vedtak i Rådet 19.02.2010 gjennomført vinteren 2010. Argumentene som ble lagt til grunn 
for vurderingene og vedtaket er de samme som legges til grunn ved behandling av søknadene 
av 24.11.2010 og 29.11.2010. 
 
 I regleverket om prisnedskrivingstilskudd til korn er det et krav om at varen skal være egnet til 
mat og fôr. Innkrevingen av omsetningsavgift (og forskningsavgift) er knyttet til omsetning av 
tilskuddsberettiget korn, da en antar at prisnedskrivingstilskuddet gjør at annen omsetning er 
lite aktuelt av økonomiske årsaker. Det betyr at korn som ikke er egnet til mat eller fôr ikke blir 
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krevd for omsetningsavgift ved et eventuelt salg, og følgelig heller ikke skal motta støtte til 
regulering fra fondet for omsetningsavgift.  
 
Det er kornkjøper som eier kvalitetsansvaret ved innkjøp av korn fra produsent. Korn som ikke 
tilfredsstiller kvalitetskravene til mat eller fôr (eksempelvis på grunn av høyt innhold av 
mykotoksiner), skal ikke omsettes gjennom markedsordningen. Det er kornkjøpers ansvar å 
sørge for at dette ikke skjer. 

Kornkjøper er imidlertid i en særdeles vanskelig situasjon, siden det i dag ikke finnes sikkert og 
anvendbart analyseutstyr (hurtiganalyser) for mykotoksiner som på en praktisk måte kan be-
nyttes for hvert enkelt kornlass ved mottakene om høsten. Det har derfor ikke vært til å unngå at 
korn med høyt innhold av mykotoksiner blir kjøpt inn av kornkjøperne.  Den samme 
problemstillingen gjelder for bonden, som selger av korn.  

Det må tilføyes at bransjen, gjennom initiativ fra den nevnte arbeidsgruppen, ble enige om å ta i 
bruk analyseutstyr for hurtigtesting for mykotoksiner ved flere mottaksanlegg i inneværende 
kornår. Hver analyse krever noe laboratoriearbeid og tar noe tid. Det har derfor ikke vært mulig 
å analysere hvert lass ved mottaket. Tanken med analysene var å bruke disse til sortering på 
anlegget. Bruk av utstyret har imidlertid gitt litt ulike erfaringer, og en trenger mer erfaring med 
dette. Siktemålet med slikt utstyr er at det kan benyttes til analyser ved levering av alle 
kornlass. Sikker analysering av innhold av mykotoksiner må i dag utføres ved et laboratorium, 
og analysene er tidkrevende og relativ kostbare. Det kan også tilføyes at det er en generell 
oppfatning i arbeidsgruppen at siden problemet med mykotoksiner er størst i havre, bør 
havrearealet reduseres.   

Vurdering av kvalitet som kriterium for markedsregulering er et spørsmål til diskusjon. 
Eksempelvis var det et overskudd av økologisk korn fra avlingsåret 2004. Kvantumsmessig 
vurderes overskudd kun som enten matkorn eller fôrkorn, og en fant ingen hjemling for å kunne 
regulere det økologiske kornet, som må betraktes som en kvalitet av kornet, særskilt. Resultatet 
ble et ekstraordinært tilskudd over jordbruksavtalen i 2005, for nedskriving av overskuddet av 
økologisk korn. Nå definerer markedsregulator et overskudd av fôrkorn totalt sett. 
Omsetningsloven stiller ikke betingelser til begrunnelse for overskuddet. Varen er solgt, det er 
betalt omsetningsavgift for varen og det har oppstått et temporært overskudd. Legges dette til 
grunn, uten betenkninger om varen er anvendbar til mat eller fôr, er det en oppgave for 
markedsregulator å iverksette tiltak. Ut fra den særdeles vanskelige situasjonen både bonde og 
kornkjøper er i, blant annet på grunn av mangel på kunnskap og sikre analysemetoder, synes det 
rimelig at omsetningsavgiftsmidler kan finansiere regulering av et eventuelt overskudd som 
følge av mykotoksiner. 

På lengre sikt, når anvendbart og sikkert analyseutstyr for mykotoksiner er på markedet, er det 
SLFs klare vurdering at korn som ikke er egnet til mat eller fôr, ikke må komme inn i 
verdikjeden som tilskuddsberettiget vare. SLF mener bransjen bl.a. i sitt arbeid gjennom 
arbeidsgruppa har tatt ansvar for mykotoksinproblemet, og at videre arbeid med problemene 
etter hvert vil gi ytterligere resultater.   

Tiltak med avskalling av havre der det gis støtte til frakt av havreskall fra avskallingsanlegg til 
forbrennings eller komposteringssanlegg, kunne etter NFKs vurdering i brevet av 27.01.2010 
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(for kornsesongen 2009/2010), gjennomføres med hjemmel i retningslinjene § 2-1, 2) 
”Prisreduksjon ved alternativ anvendelse av overskudd av norskprodusert korn”. Siden 
hjemmelen ikke var benyttet for dette tiltaket tidligere, ønsket NFK likevel Omsetningsrådets 
aksept for en slik praksis også for eventuell bruk senere. NFK ber også i sitt brev av 24.11.2010 
på nytt om Omsetningsrådets prinsipielle tilslutning til iverksetting av de aktuelle tiltakene.    
 
I forhold til hjemmelsgrunnlaget er det SLFs vurdering at dette tiltaket kommer inn under § 2-1, 
3) ”Andre tiltak”. Punkt 2 i samme paragraf mener SLF gjelder støtte til prisnedskriving av hele 
kornet. Dette begrunnes med to forhold. For det første er det et prinsipielt skille på en råvare og 
en bearbeidet vare i de fleste landbruksrelaterte regelverk. Eksempelvis er mellomfraktordingen 
for korn begrenset til råvaren. Det gis ikke tilskudd til f.eks. frakt av kli, avskallet korn eller 
grøppet korn, fordi det er bearbeidet. Tollvernet har også klare skiller. Ut fra dette og ordlyden 
”korn” mener SLF tiltaket ”Prisreduksjon ved alternativ anvendelse av overskudd av 
norskprodusert korn” ikke kan anvendes for deler av kornet, som f.eks. kli. For det andre er 
tiltaket i pkt. 2 en prisreduksjon, d.v.s. en nedskriving av innkjøpsprisen for kornet for å kunne 
bruke kornet til noe alternativt. En fraktstøtte kan være en indirekte prisstøtte, men både i 
kornsektoren og i de øvrige sektorer med markedsregulering og markedsreguleringstiltak holdes 
fraktstøtte og prisnedskriving adskilt. Det er derfor SLFs vurdering at det også bør gjøres i dette 
tilfellet.  
 
NFKs forslag om støtte til frakt av bygg fra Trøndelag til andre områder, for på denne måten å 
gi rom for høyere forbruk av havre, kan etter NFKs vurdering gjennomføres med hjemmel i 
retningslinjene § 2-1, 3) Andre tiltak. Dette er tiltak som krever forhåndsgodkjennelse av 
Omsetningsrådet i hvert enkelt tilfelle. Etter SLFs vurdering kommer tiltaket inn under denne 
bestemmelsen. I fjor medførte dette tiltaket at havreforbruket økte med ca. 5 400 tonn.   
 
NFK skal gjennomføre markedsreguleringen til lavest mulig kostnader.  Av brevene går det 
fram at tiltakene ikke vil bli gjennomført dersom andre tiltak vil gi lavere kostnader. De 
foreslåtte tiltakene ble alle gjennomført i kornåret 2009/2010 t til lavere kostnad enn ved 
overlagring av korn. Ut fra dette og at det er et mål å redusere overskuddskvantumet av havre 
som må overlagres mest mulig, støtter SLF NFKs forslag om å forhåndsgodkjenne de aktuelle 
forslagene til reguleringstiltak for sesongen 2010/2011. SLF legger til grunn at tiltak som blir 
iverksatt tilbys aktørene på en konkurransenøytral måte. Videre at det legges opp til en god 
kostnadsstyring og en begrunnet dokumentasjon av behovet for iverksetting av reguleringstiltak 
rent kvantumsmessige, samt rapportering av effekten av gjennomføringen av tiltaket. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

84/10 Kjøtt OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR:03.12.2010 84/10  Søknad om etablering av trekkrettighet for 
finansiering av markedsregulering av kjøtt 

201017298-
2/514.4 

 
Beskrivelse: Nortura søker om å kunne opprette en trekkrettighet i bank på 250 mill. kroner for 

finansiering av markedsregulering av kjøtt.   
  

Hjemmel: Retningslinjer om gjennomføringen av markedsregulering av kjøtt av svin og lam, fast-
satt av Omsetningsrådet 23.06.2019, § 2-7 og Retningslinjer om gjennomføringen av 
markedsregulering av storfe, fastsatt av Omsetningsrådet 23.06.2019, § 2-6, jf. 
Forskrift 2008-10-22 nr 1136 om markedsregulering til å fremme omsetningen av jord-
bruksvarer § 3, jf. lov av 1936-07-10 nr 06 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 
11.    

  
Vedlegg: Brev fra Nortura av 13.09.2010 og 22.10.2010. 

Brev fra SLF til Nortura av 01.11.2010. 
Brev fra Deloitte av 12.11.2010.  

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: 1. Omsetningsrådet godkjenner at Nortura inngår avtale med en bank om bruk av 

trekkrettighet. Trekkrettigheten kan benyttes når Norturas finansieringsbehov 
som følge av pliktene som markedsregulator overstiger tilgjengelige midler i 
fondet for omsetningsavgift på kjøtt.  Kostnadene forbundet med 
trekkrettigheten kan søkes dekket over fondet for omsetningsavgift på kjøtt i 
henhold til gjeldende regelverk.  

 
2. Det skal innhentes tilbud fra minimum to banker, og det kan inngås en 2-årig 

avtale om trekkrettighet på inntil 150 mill. kroner, eventuelt med opsjon om 
forlengelse. I løpet av to-års perioden skal en ta sikte på å bygge fondet opp til 
minimum 250 mill. kroner. På sikt bør fondet bygges til det nivået som samlet 
sett gir den rimeligste finansieringen for primærprodusentene. Med dagens 
forutsetninger tilsier det et fond på 300-350 mill. kroner. Ordningen evalueres 
etter to år.  

 
3. Omsetningsrådet gir SLF fullmakt til å gjennomgå avtalen om trekkrettighet 

mellom Nortura og den valgte banken før den inngås endelig for å sikre at den 
er i tråd med forutsetningene nedfelt i denne innstillingen og gjeldende regel-
verk. SLF kan opptre på vegne av Omsetningsrådet i forbindelse med gjennom-
føring av avtalen, herunder å kunne gi bekreftelse på at betingelsene for bruk av 
trekkrettigheten er oppfylt når Nortura skulle ha behov for å benytte den.      
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Søknad om etablering av trekkrettighet for finansiering av markedsregulering av kjøtt 
 
Nortura søker i brev av 13.09.2010 om å kunne opprette en trekkrettighet i bank på 250 mill. kr 
for finansiering av markedsregulering av kjøtt. Som vedlegg til søknaden ligger notatet 
”Nortura og rollen som markedsregulator – finansielle behov vedrørende markedsregulering på 
kjøtt”. Videre er det vedlagt et foreløpig tilbud fra Fokus bank på en slik trekkrettighet. I brev 
av 22.10.2010 gir Nortura noen utfyllende kommentarer til søknaden. Senere har Nortura også 
lagt fram et tilsvarende tilbud fra Nordea. 
 
1. Søknaden 

1.1. Bakgrunn  
Nortura hevder i søknaden at de sitter med finansiell risiko som følge av reguleringsansvaret. 
Fondet kan i perioder med stort reguleringsbehov gå tomt for likvide midler, men Nortura kan 
ikke fraskrive seg finansieringsansvaret for reguleringsaktivitet, herunder lager. Den finansielle 
risikoen påfører Nortura kostnader som i dag ikke kompenseres fra Omsetningsrådet, noe som i 
følge Nortura ikke var tiltenkt som effekt av markedsregulatorrollen.  
 
De siste ti årene har en ved anbefaling vedrørende omsetningsavgiften på kjøtt styrt mot et fond 
på 250 mill. kroner ved årets slutt. Nortura påstand er at dagens fondsstørrelse ikke vil være 
tilstrekkelig til å takle ”normalt vanskelige overproduksjonssituasjoner”.  
 
For å sannsynliggjøre dette presenterer Nortura 5 scenarier hvor de simulerer utviklingen i 
fondets størrelse og nivået på reguleringslageret. Scenario 1 tar utgangspunkt i situasjonen i 
2010 dersom markedsprognosen fra mai 2010 slår til. Scenario 2-4 tar utgangspunkt i situa-
sjonen i 2010 dersom budsjettet som ble utarbeidet i mars 2010 slår til, men med ulike nivåer på 
reguleringslageret. I scenario 4 er det forutsatt lagernivåene fra 2005 som var et år med stort 
overskudd av kjøtt.   
 
Scenariene 1-4 viser alle at det i en periode på høsten vil være mindre likvide midlene i fondet 
enn verdien av reguleringslageret. I en slik situasjon vil Nortura ha behov for å supplere med 
andre finansieringskilder enn fondet for å finansiere reguleringslageret.    
 
I scenario 4, hvor det er tatt utgangspunkt i revidert budsjett for 2010 fra mars 2010 og hvor det 
er forutsatt et lagringsbehov tilsvarende situasjonen i 2005, totalt 7 600 tonn, framkommer det 
en differanse mellom verdien av reguleringslageret og ledige midler i fondet på inntil 240 mill. 
kroner. I dagens ordning vil Nortura måtte finansiere denne differansen med midler utenom 
fondet for markedsregulering på kjøtt.   
 
Scenario 5 bygger på reguleringsbehovet i følge prognosen fra september 2010, og viser at 
fondet har en likviditetsmessig buffer i 2010 på 23-30 mill. kroner. Dette skyldes i hovedsak at 
ubalansen i marked for storfe og lam er nedjustert i den siste prognosen.           
 
En situasjon som beskrevet i scenario 1-4 medfører at Nortura som kommersielt selskap må 
stille de nødvendige finansielle reservene til disposisjon via egne innlån og med egen sikkerhet. 
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I en mer presset finansiell situasjon og hvor kapitalbehovet for investeringer og drift øker, 
kombinert med endrede finansielle forhold etter finanskrisen, vil en situasjon med udekket 
behov for likvide midler som følge av markedsreguleringsansvaret bli en ekstra urimelig 
belastning for selskapet, i følge Nortura.   
 
Nortura viser også til at situasjoner hvor Norturas finansieringsbehov pga pliktene som 
markedsregulator overstiger tilgjengelige midler i fondet, har forekommet ved fire anledninger i 
løpet av de siste 10 årene. 
 

1.2. Trekkrettighet 
Som en løsning foreslår Nortura at det gis anledning for selskapet til å opprette en trekkrettighet 
i bank til å finansiere de tiltak Nortura må iverksette som følge av rollen som markedsregulator 
når det ikke er likvide midler i fondet, og at kostnadene ved en slik trekkrettighet finansieres 
over omsetningsavgiften. Nortura har sendt forespørsel om tilbud på en slik trekkrettighet til et 
par banker, og har fått et tilbud tilbake som benyttes som eksempel i dette saksframlegget. 
Senere har de også mottatt et tilbud til.  
 
Nortura tar sikte på at avtalen om trekkrettighet i utgangspunktet har en varighet på to år, men 
at en har forlengelsesopsjoner med ett til to år, noe som vil være billigere enn å betale en full 
etableringsprovisjon etter to år. Nortura foreslår at alle tilbud gjennomgås av SLF før avtale 
inngås.  
 

1.3. Trekkrettighet kontra økt fond 
Nortura viser til at veiledende nivå på fondet for kjøtt de siste 10 årene har vært 250 mill. 
kroner, men at dette ikke lenger vil være tilstrekkelig til å takle overskuddssituasjoner som en 
må forvente kan oppstå. En framskriving av verdien av fondet fra 2000 til i dag basert på 
utviklingen av målpriser tilsier at fondet i dag skulle vært på 340 mill. kroner. Nortura anbefaler 
likevel ikke å øke fondet til dette nivået, men anbefaler en løsning hvor et fond på 250 mill. 
kroner kombineres med en trekkrettighet på 250 mill. kroner.  
 
Nortura har beregnet at en kombinasjon av fond på dagens nivå og en trekkrettighet på 250 
mill. kroner vil innebære en mindre økonomisk belastning for primærprodusentene enn en 
økning av fondet opp til 500 mill. kroner. Beregningen bygger på en sammenligning av 
kostnadene ved banktilbudet som er innhentet med kostnadene for primærprodusentene ved økt 
omsetningsavgift. Det er forutsatt at primærprodusenten ”finansierer” økt omsetningsavgift med 
trekk på sin driftskreditt.       
 

1.4. Bruk av trekkrettigheten 
I følge søknaden skal trekkrettigheten kun benyttes til reguleringsformål, dvs. dersom Nortura 
sitt finansieringsbehov som følge av pliktene som markedsregulator overstiger tilgjengelige 
midler i fondet. Den skal ikke kunne benyttes til andre formål. Nortura foreslår at 
trekkfasiliteten kun kan benyttes etter bekreftelse fra SLF om at det ikke finnes tilgjengelige 
midler i fondet. Årlig revisjon vil også bekrefte at trekkfasiliteten kun er benyttet til regule-
ringsformål. Bruken av trekkrettigheten vil derfor være begrenset og skal kun være en buffer 
mot større overproduksjonssituasjoner som kan oppstå.  Det forutsettes at midlene skal være 
tilgjengelig for trekk med 3 dagers varsel til långiver.  
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For å gi en indikasjon på hvor ofte trekkrettigheten vil bli benyttet har Nortura gjort vurderinger 
ut fra situasjonen i 2010 og de siste 10 år. Fondsstørrelsen for hele 2010 er benyttet som et 
”basecase" der verdien ved inngangen av året var ca 250 mill kr. Inntektene til fondet følger 
vedtatt omsetningsavgift for 2010 og utbetalingene i løpet av året følger budsjettet til Animalia, 
OEK (opplysningskontoret), Totalmarked (administrasjonsgodtgjørelsen) og avsetningstiltak i 
tillegg til endringene av reguleringslager. Ved dette basecase-tilfellet ville trekkrettigheten i 
løpet av de siste 10 årene vært benyttet 3 uker i 2003, 16 uker i 2004, 15 uker i 2005 og 18 uker 
i 2006. I 4 av 10 år ville lagerverdiene ha oversteget de likvide midler tilgjengelig i fondet. 
Over tid framover med fortsatt 250 mill kr i fondet, 2-3 % årlig inflasjon og normal prisøkning 
på kjøtt, vil den bufferen som fondet representerer bli mindre.  
 
2. Om godtgjørelse av markedsregulators kostnader og forvaltningen av fondet 

Markedsreguleringssystemet bygger på en forutsetning om at markedsregulator skal ha godt-
gjørelse for kostnader forbundet med markedsreguleringen. Følgende kostnader godtgjøres:   
 

• Kostnader ved reguleringstiltak (for eksempel eksporttap, lagringskostnader, transport 
og kapitalbinding)   

 
• Administrative kostnader hos markedsregulator som kan tilskrives markedsregulator-

rollen (administrasjonsgodtgjørelsen) 
 

• Tilskudd til faglige tiltak og opplysningsvirksomhet som formidles gjennom markedsre-
gulator. Når det gjelder kjøttsektoren er både fagsenteret og opplysningskontoret 
avdelinger hos Nortura.    

 
For administrasjonsgodtgjørelsen, faglige tiltak og opplysningsvirksomhet vedtas det årlig 
budsjetter og maksimalt tilskuddsbeløp. Tilskuddet utbetales a konto på avtalte tidspunkt 
gjennom året, enten kvartalsvis eller halvårlig.  
 
I forbindelse med fastsettelse av omsetningsavgiften utarbeides det også budsjetter for regu-
leringstiltakene ut fra de prognoser en har på det aktuelle tidspunktet. Imidlertid vil de reelle 
kostnadene normalt avvike i forhold til prognosene. Godtgjørelse for reguleringstiltak utbetales 
også a konto gjennom året, men da etter anmodning fra markedsregulator. Vanligvis sender 
markedsregulator slik anmodning etter at tiltakene er gjennomført.          
 
Kapitalkostnader hos markedsregulator som oppstår ved at gjennomførte reguleringstiltak 
godtgjøres i ettertid i henhold til bestemmelser i regelverket. Rentesatsen fastsettes av SLF for 
hvert halvår på basis av en sammenveiing av NIBOR 3-md. og rente på andre 
finansieringskilder med tillegg på 0,2 prosentpoeng.  
 
Omsetningsrådet vedtok 11.03.1993 at fondsmidler som det på kort sikt ikke er behov for til 
finansiering av reguleringstiltak enten kan plasseres i bank, eller utlånes til markedsregulator 
som kreditt til finansiering av kapitalbinding ved løpende reguleringstiltak, i praksis lagring. 
Spesielt i kjøttsektoren kan det i perioder være bundet mye kapital i reguleringslageret. Snittall 
for de siste ti årene viser at verdien av reguleringslageret ved utgangen av året er på over 150 
mill. kroner. Markedsregulator kan låne midler i fondet for omsetningsavgift tilsvarende 
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verdien av reguleringslageret til enhver tid. Slike lån gis for en måned av gangen og rentesatsen 
er NIBOR effektiv 3-md. pluss en margin på 0,6 %. 
 
3. SLFs vurdering 

I forberedelsen av denne saken har SLF funnet det hensiktsmessig å innhente noe finansiell 
bistand.  Etter en åpen konkurranse ble det inngått avtale med Deloitte AS. I oppdraget lå det 
bl.a. å vurdere behovet for en trekkrettighet, bruken av andre finansieringskilder inkl. økt fond, 
samt å gi en vurdering av det tilbudet som var innhentet. Et brev fra Deloitte AS av 12.11.2010 
som oppsummerer de faglige vurderingene og rådene, ligger som vedlegg til saken.  
 
SLF har vært i dialog med Nortura under saksforberedelsen, og har stilt spørsmål både skriftlig 
og muntlig der en har sett behov for mer avklaringer eller vurderinger i saken. Noen av 
dokumentene fra denne korrespondansen er ikke vedlagt saken da de inneholder informasjon av 
bedriftssensitiv karakter. Det samme gjelder de innhentede tilbudene fra bankene.   
 

3.1. Behovet for å redusere Norturas finansielle risiko 
Nortura tar her opp et berettiget spørsmål sett i forhold til deres rettigheter og plikter som 
markedsregulator. Det er et prinsipp i markedsreguleringssystemet at markedsregulator skal ha 
godtgjørelse for kostnader knyttet til de tiltak som gjennomføres i kraft av markeds-
regulatorrollen. Det er påvist fire situasjoner de siste 10 årene hvor Norturas kapitalbehov 
knyttet til gjennomføring av reguleringslagring har oversteget de likvide midlene i fondet, og 
hvor Nortura i en periode har avlastet fondet.  Nortura påpeker at de har de samme forplik-
telsene som markedsregulator selv om fondet skulle være uten likvide midler. Dette medfører at 
Nortura må stille finansielle reserver til disposisjon via egne lån og med egen sikkerhet, dersom 
fondet for kjøtt ikke er likvid. I sum medfører dette at Nortura, som følge av 
markedsregulatorrollen, i dag tar en finansiell risiko som innebærer en kostnad for selskapet. 
Denne kostnaden har ikke vært kompensert over omsetningsavgiften.  SLF ser derfor at det er 
behov for å gjøre tiltak som enten reduserer denne risikoen, eller som gir Nortura en rimelig 
kompensasjon for kostnadene den medfører.   
 
Det kan stilles spørsmål ved om hvorfor Nortura, i perioder hvor reguleringsforpliktelsene har 
vært større enn de likvide midlene i fondet, ikke har fått dekket sine kapitalkostnader fra fondet. 
Etter SLF kjennskap har Nortura tidligere ikke søkt om dekning av disse kostnadene. Det er 
imidlertid SLFs vurdering at dersom Nortura hadde søkt, og kostnadene var godt nok 
dokumentert, ville en også innenfor dagens regelverk kunne ha kompensert disse kapital-
kostnadene.  
 
I tråd med dette er det naturlig å spørre om en tilsvarende ordning, dvs. at Nortura, når slike 
situasjoner inntreffer, tar opp lån på vanlige forretningsmessige betingelser og får kompensert 
kostnadene fra fondet, kan være et alternativ til etablering av en trekkrettighet. Slik SLF 
oppfatter situasjonen er dette ikke tilstrekkelig og ønskelig for Nortura, fordi de i perioder kan 
være nær grensen deres bankforbindelse krever av egenkapital. Sikkerheten i reguleringslageret 
allerede er delt med andre kreditorer, slik Nortura er finansiert. Derfor har Nortura i dag 
begrensninger når det gjelder opptak av nye lån. Nortura sier følgende om dette i brevet av 
13.09.2010:  
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  ”Samtidig kunne det være et tenkt scenario at Nortura kunne gå til banken å be om et lån 
med sikkerhet i reguleringslageret når situasjonen med kapitalbehov ut over fondet oppstår, 
og få lånekostnadene dekket av omsetningsavgiften. Reguleringslageret er i dag en del av 
balansen til Nortura og i tråd med Nortura sine eksisterende låneavtaler der alle senior 
långivere er likestilt, er denne balansen allerede avgitt. Det vil derfor ikke være mulig å 
låne ytterligere med sikkerhet i reguleringslageret.”           

 
3.2. Prinsipielt om etablering av trekkrettighet 

Den kortsiktige finansieringen av markedsreguleringsvirksomheten har funnet sted med: 
• Norturas egne midler (egenkapital eller driftskreditt), på lik linje med forretningsdriften  
• Lån i fondet for kjøtt, men da med den begrensningen at lånet ikke kan overstige verdien 

av reguleringslageret. Nortura får ikke lån i fondet til å finansiere forretningsdriften.  
Videre har fondet har stått for den langsiktige finansieringen av markedsreguleringen gjennom 
at Norturas kostnader kompenseres i ettertid. 
 
Etablering av en trekkrettighet vil være en ny kilde i finansieringen av markedsreguleringen og 
vil fungere som en buffer mellom fondet og Norturas egne midler i perioder hvor Norturas 
kapitalbehov som følge av reguleringsansvaret overstiger likvide midler i fondet. 
Trekkrettigheten eies av Nortura, men kan kun benyttes til reguleringsformål, og kun når fondet 
ikke har likvide midler. Nortura alene hefter for lånet, men markedsreguleringssystemet som 
bl.a. innebærer et fond av en viss størrelse, og det faktum at trekkrettigheten kun kan benyttes 
til reguleringsformål og etter bekreftelse fra SLF om manglende likviditet, blir en del av 
”sikkerheten” knyttet til dette lånet. Nortura bekrefter også i brevet av 22.10.2010 at 
trekkrettigheten ville blitt dyrere med lavere fondskapital og høyere trekkrettighet.          
 
Finansiering gjennom oppbygging av fond har vært grunnprinsippet i dagens markedsregule-
ringssystem, og vil fortsatt være det. Spørsmålet blir derfor om det kan etableres tilleggs-
ordninger som bidrar med finansiering dersom fondet skulle mangle likvide midler i en periode. 
SLF har vurdert dette spørsmålet opp mot formålet med ordningen og regelverket og har ikke 
funnet at det er noe prinsippelt til hinder for å etablere en trekkrettighet som et supplement til 
fondet. Det som imidlertid vil være avgjørende er at en trekkrettighet må være en rimeligere 
løsning for primærprodusenten enn alternativet, som vil være å bygge opp fondet til en 
tilsvarende størrelse. Markedsregulator har ansvar for å gjennomføre markedsreguleringen slik 
at kostnadene blir lavest mulig, jf. forskrift 2008-10-22 nr 1136 om markedsregulering til å 
fremme omsetningen av jordbruksvarer (markedsreguleringsforskriften) § 3-1 3. ledd.  
 
En annen forutsetning ved etablering av en trekkrettighet må være at avtalen som inngås 
mellom Nortura og banken ikke må gå lenger i å forutsette bestemte handlingsmønstre i for-
valtningen av markedsreguleringen og fondet enn det er grunnlag for.   
 
Videre er det avgjørende at etableringen av en trekkrettighet skal virke konkurransenøytralt, jf. 
markedsreguleringsforskriften § 3-1 3. og 5. ledd. Med forutsetningen om at trekkrettigheten 
kun skal benyttes til reguleringsformål, er dette hensynet ivaretatt. Nortura tar i dag en 
finansiell risiko som følge av markedsregulatorrollen. Skulle Nortura få endrede betingelser hos 
sine långivere som følge av etableringen av en trekkrettighet, påvirker det ikke denne 
vurderingen. Det legges til grunn at Nortura ikke skal ha konkurransemessige ulemper av rollen 
som markedsregulator.      
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3.3. Om størrelsen på reserven 

Med bakgrunn i de ulike scenariene Nortura presenterer i søknaden, konkluderer de med at det 
er behov for en reserve, dvs. fond pluss trekkrettighet, på 500 mill. kroner. Nortura legger vekt 
på at dette er et anslag med utgangspunkt i faktisk hendelser høsten 2005, og mener at dette 
representerer det de kaller en ”normalt vanskelig overproduksjonssituasjon”. I brev av 
09.11.2009 sier Nortura også følgende om størrelsen på reserven: ”På bakgrunn av generell 
prisøkning, økninger i kjøttpriser samt finanskrisen som inntraff høsten 2008 mener Nortura at 
det er behov for et robust fond og en trekkrettighet slik at likviditetsrisikoen for selskapet blir 
minimal i forbindelse med oppgaven som markedsregulator i fremtiden.”  
 
Nortura her har valgt å legge det SLF oppfatter som et ”worst case” scenario til grunn når de 
har estimert behovet for en reserve. Det er ikke gjort beregninger av hvor sannsynlig det er at et 
slikt scenario vil inntreffe.  Dersom slike beregninger hadde vært gjennomført, hadde en hatt et 
bedre grunnlag for å ta en beslutning som reservens størrelse. SLF ser imidlertid at slike 
beregninger kan være vanskelige i et marked hvor negativt fokus på kjøtt som følge av smitte, 
sykdommer eller andre utforutsette hendelser rask kan påvirke salget og forårsake store 
reguleringsbehov. Likevel mener SLF at det er nødvendig å legge inn i vurderingen at 
sannsynligheten for at alt går galt samtidig er begrenset.  
 
SLF vil også peke på at prognosegrunnlaget stadig blir bedre, noe som tilsier at signalene om et 
framtidig overskudd vil bli fanget opp raskere, slik at effektive tiltak kan settes inn tidlig og 
dermed redusere behovet for regulering.  
 
Nortura har vist til fire anledninger de siste 10 årene hvor Norturas finansieringsbehov har vært 
større enn tilgangen på likvide midler i fondet, og hvor Nortura har vært nødt til å ta opp egne 
lån for å finansiere markedsreguleringen. I brev av 09.11.2010 viser de til at det høsten 2005 
var behov for 150 mill. kroner utover det som fondet kunne dekke. På samme tidspunkt hadde 
Nortura et lån i fondet på 170 mill. kroner. Behovet for midler for å dekke Nortura 
finansieringsbehov på det tidspunktet var dermed på 320 mill. kroner. Vi oppfatter at Norturas 
udekkede behov for kapital som følge av markedsreguleringen ikke har vært større noen gang 
enn ved denne situasjonen høsten 2005. Framskrevet med prisstigningen8 representerer dette et 
kapitalbehov i 2010-priser på 350-360 mill. kroner. Etter SLFs vurdering er Norturas anslag når 
det gjelder behovet for en reserve derfor noe høyt. SLF mener ut fra de beregninger som er gjort 
at en reserve på 400 mill. kroner bør være tilstrekkelig til å kunne håndtere normale 
overskuddssituasjoner.  En har da også tatt høyde for at kjøttprisene har steget noe mer enn 
konsumprisindeksen i denne perioden. 
 

3.4. Størrelsen på fond og trekkrettighet  
Nortura har vurdert hvilken kombinasjon av fond og trekkrettighet som vil være mest hen-
siktsmessig. Bl.a. med bakgrunn i et innhentet tilbud fra Fokus bank, anbefaler de et fond på 
250 mill. kroner kombinert med en trekkrettighet på 250 mill. kroner ut fra at det vil være det 
billigste alternativet. 
 

                                                 
8 SSBs konsumprisindeks. 
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Nortura legger i sin beregning til grunn at reserven skal være på 250 mill. kroner, og denne 
reserven kan bestå av en enten et fond på 500 mill. kroner, eller en kombinasjon av fond på 250 
mill. kroner og trekkrettighet på 250 mill. kroner. Ved en økning av fondet til 500 mill. kroner 
forutsettes det i Norturas beregninger, jf. brev av 13.09.2010, at dette skjer hos den enkelte 
primærprodusent ved bruk av driftskreditt. Beregningen viser at, med disse forutsetningene, vil 
det lønne seg med trekkrettighet kontra økt fond. 
 
SLF har fått utført beregninger hvor en også ser på kostnadene ved andre kombinasjoner av 
fond og trekkrettighet enn 50/50 som Nortura legger til grunn. En har brukt de samme forut-
setninger om kostnad på trekkrettigheten, rente på driftskreditt og avkastning på fondsmidlene 
som Nortura har benyttet. Disse beregningene viser at om trekkprosenten på trekkrettigheten er 
lavere enn 37 % (dvs. 90 mill. kroner), vil det være mer lønnsomt å bygge opp fondet fremfor å 
låne gjennom trekkrettigheten, d.v.s. en fondsstørrelse på ca. 340 mill. kroner.  
 
Vi har bedt Nortura kommentere denne beregningen. De viser i brevet av 09.11.2010 til at en 
oppbygging av fondet vil ta flere år, og at Nortura i den perioden vil sitte med finansiell risiko. 
Imidlertid sier de at det for Nortura ikke er prinsipielt avgjørende hvordan reserven på 500 mill. 
kroner er sammensatt, men at det, i lys av en allerede svekket økonomi i primærproduksjonen, 
er et vesentlig poeng at bonden ikke blir belastet med en ekstra omsetningsavgift over flere år 
for å bygge opp et fond.  
 
SLF har forståelse for de argumenter Nortura anfører, men viser også til at beregningene viser 
at det over tid vil være rimeligere for primærprodusentene med en kombinasjon av et noe 
høyere fond og en lavere trekkrettighet. En trekkrettighet vil uansett være en relativt kostbar 
finansieringsform, siden det i tillegg til lånerenten også er beredskaps- og utnyttelsesprovisjon. 
D.v.s. en kostnad både ved bruk og ikke bruk. På toppen ligger en etableringsprovisjon som i 
tilbudet følger lånet hvert andre år. Dette vil gjelde uansett hvilke rentesatser som gjelder i 
markedet. Etter SLFs vurdering taler dette for at en tar sikte på å øke fondet over tid. Nortura 
viser også i søknaden at en de siste 10 årene har styrt mot et fond på 250 mill. kroner, mens en 
fremskrivning av verdien fra 2000 til i dag tilsier at fondet burde vært på 340 mill. kroner. Ut 
fra de forutsetninger som nå foreligger synes et fond på mellom 300 og 350 mill. kroner å være 
et riktig nivå, men dette må underlegges løpende vurderinger for å fange opp endringer i 
rammebetingelsene som kan påvirke beregningen. Det forutsettes videre at trekkrettighet i bank 
benyttes i tillegg til fondet, slik at en hele tiden oppnår nødvendig nivå på reserven.  
 
På denne bakgrunn mener SLF at på kort sikt vil inntil 150 mill. kroner være et tilstrekkelig 
nivå på trekkrettigheten.     
   
I følge prognosene vil fondet ved utgangen av 2010 være litt under 200 mill. kroner. Nortura 
foreslår at omsetningsavgiftene for 2011 fastsettes med tanke på at fondet skal bygges opp til 
250 mill. kroner i løpet av 2011 og 2012, og det prognoseres med et fond på ca. 230 mill. 
kroner ved utgangen av 2011.  
 

3.5. Alternative finansieringsmåter 
Det er sannsynliggjort et behov for å øke reserven for finansiering av markedsreguleringstil-
takene på kjøtt. I det foregående har vi kun sett på etablering av trekkrettighet og økt fond som 
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mulige måter å gjøre det på. Det finnes imidlertid også andre alternativer, og følgende er så 
langt vurdert: 
 

a) Nortura kan benytte sin eksisterende kassakreditt i egen bank (forutsatt at rammen er 
høy nok) til å finansiere kapitalbindingen. Det forutsettes at rentekostnaden i sin helhet 
blir kompensert av fondet  

b) Endre profilen på inngangen i fondet gjennom året ved å differensiere avgiftene, slik at 
fondet har best likviditet når behovet for midler er størst 

c) Vurdere muligheten for kryssfinansiering/lån mellom de ulike fondene. 
 
Alternativ a benyttes også i dag. Problemet med å baseres seg på Norturas egen kassakreditt vil 
være at de ordningene Nortura har etablert kun tar høyde for normale situasjoner, og ikke store 
utforutsette markedsendringer. Bankenes krav til Nortura om egenkapitalandel begrenser denne 
muligheten, ref. avsnitt 3.2, og gir en for høy usikkerhet i forhold til behov som kan oppstå. 
Som vi tidligere har vært inne på, kan SLF ikke se at det er noe hinder i regelverket for at 
Nortura kan få dekket merkostnadene ved for eksempel en høyere ramme på kassakreditten. 
Imidlertid kan en slik ordning være mer krevende å følge opp i forhold til 
konkurransenøytralitet. En må anta at det vil være vanskeligere å skille kostnader forbundet 
med henholdsvis forretningsdriften og markedsregulatorrollen i en slik modell enn ved 
etableringen av en trekkrettighet. 
 
Alternativ b har begrensninger i og med at omsetningsavgiften allerede differensieres for å 
påvirke tilførslene gjennom året. En søker å holde avgiften lavest i perioder hvor det er lite 
slakting for å utjevne slaktekurven, mens avgiften holdes høy for storfe og lam i slaktesesongen 
på høsten. Å holde høyere omsetningsavgift tidligere på året for å bygge fondet fram mot 
høsten når behovet for midler er størst, vil motvirke stimulansen til å slakte tidlig i sesongen, og 
kan derfor gi motsatt effekt av det en ønsker.  
 
Alternativ c innebærer at det åpnes for å låne midler i andre fond over en kort periode, for 
eksempel fra melk, egg og/eller korn dersom fondet for kjøtt mangler likvider. Det har til nå 
ikke vært praksis for dette i forvaltningen av fondene. Imidlertid kunne det være en gunstig 
finansiering for alle parter, forutsatt at det skjer på forretningsmessige betingelser. Det bør 
foretas en analyse av potensialet for finansiering, dersom det åpnes for en mer helhetlig for-
valtning av fondsmidlene. Hvis det viser seg å være interessant, anbefaler SLF at det utredes 
nærmere.  
  

3.6. Avtalen og krav til bruk av trekkrettigheten  
Etter gjennomgang av det ene tilbudet som er innhentet og forslaget til avtale, er det generelle 
inntrykket at den er basert på rene kommersielle betingelser som vil gjelde for denne type 
kreditt. Som sikkerhet for lånet er det foreslått en negativ pantsettelsesklausul som er en vanlig 
form for denne type vanskelig tilgjengelig realpant. Her vil kreditorene behandles likt hva angår 
sikkerhet. Tilbudt margin på lånet og provisjonene sett i forhold til sikkerhetssituasjonen for 
banken er basert på generelle markedsbetingelser. Ved å benytte utnyttelsesprovisjonen, priser 
banken fasiliteten dit hen at det skal lønne seg å trekke mindre enn 50 % som utnyttelse av 
rammen. En beredskapsprovisjon utgjør normalt ca 50 % av lånemargin som tilbys. Det er til-
nærmet det som tilbys for denne fasiliteten. Tilbudet og betingelsene oppfattes derfor som en 
ren forretningsavtale mellom Nortura og banken. Klausulene for mislighold er også standard.  
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Andre betingelser som beskrevet er også normale for denne type lån. Bruk av finansielle 
nøkkeltall er alltid knyttet opp til den finansielle situasjonen for låntaker. Nivåene på foreslåtte 
forholdstall er ikke vurdert av SLF da det ikke er foretatt en analyse av Norturas finansielle 
stilling. I det korte tidsperspektivet på 2 år som vi her snakker om bør dette sannsynligvis ikke 
by på noe problem for låntaker.  
 
Hva gjelder betingelsene for øvrig som skissert i tilbudet fra Fokus bank, så hevder Nortura at 
de ikke har forhandlet med banken om de kvalitative sidene i låneavtalen. Det vedlagte tilbudet 
var ment mer som en indikasjon på prising og således ikke et endelig utkast til låneavtale. Det 
anbefales derfor at før endelig låneavtale mellom Nortura og den valgte banken signeres, skal 
SLF få anledning til å kommentere samt godkjenne forhold som direkte vil berøre SLF, 
Omsetningsrådet og/eller Landbruks- og matdepartementet.   
 
Långiver vil kreve en erklæring fra SLF, som sekretariat for OR og forvalter av fondet som en 
av flere betingelser før trekk på lånet kan foretas. En slik erklæring vil mest sannsynlig omfatte 
forhold som går på å bekrefte status i fondet hva gjelder tilgjengelighet av midler (under-
dekning), at Nortura oppfyller nødvendige krav for å kunne trekke på lånet, at et slikt lån ikke 
bryter med regelverket for en slik trekkrettighet, osv.  
 
En slik erklæring bør utstedes av SLF på vegne av Omsetningsrådet i et format som er 
akseptabelt for både fondet og banken, uten at det binder opp verken SLF, Omsetningsrådet 
eller Landbruks- og matdepartementet, eller stiller noen form for sikkerhet.  
 
Avtalen bør i første omgang ikke ha lenger varighet enn to år, eventuelt med opsjon om for-
lengelse for eventuelt å spare etableringskostnader. Etter to år bør det foretas en evaluering av 
ordningen.    
 
SLF har ikke vurdert om tilsvarende behov er gjeldende på de øvrige sektorene, men forutsetter 
at prinsippet vil være gjeldende for alle.  
      
4.    SLFs anbefaling 

SLF anbefaler at Omsetningsrådet godkjenner at Nortura inngår avtale om trekkrettighet til 
bruk dersom Norturas finansieringsbehov som følge av pliktene som markedsregulator over-
stiger tilgjengelige midler i fondet for omsetningsavgift på kjøtt, og at kostnadene forbundet 
med trekkrettigheten kan dekkes over fondet.  
 
SLF anbefaler at en tar sikte på en reserve for finansiering av markedsregulering av kjøtt 
bestående av fond og trekkrettighet på til sammen 400 mill. kroner. Videre at det, etter inn-
henting av tilbud fra minimum to banker, kan inngås en 2-års avtale om trekkrettighet på 150 
mill. kroner.  I løpet av to-års perioden skal en ta sikte på å bygge fondet opp til minimum 250 
mill. kroner. På sikt anbefaler SLF at fondet bygges til det nivået som samlet sett gir den 
rimeligste finansieringen for primærprodusentene. Med dagens forutsetninger tilsier det et fond 
på 300-350 mill. kroner. Ved en eventuell videreføring av trekkrettigheten bør denne reduseres 
i takt med økningen av fondet.  
 



Statens landbruksforvaltning  Side: 118 av 146 

 

 

SLF anbefaler videre at Omsetningsrådet gir SLF fullmakt til å gjennomgå avtalen om 
trekkrettighet mellom Nortura og valgt bank før den inngås endelig, for å sikre at den er i tråd 
med føringene nedfelt i denne innstillingen og gjeldende regelverk. Videre at SLF kan opptre 
på vegne av Omsetningsrådet i forbindelse med gjennomføring av avtalen, herunder å kunne gi 
bekreftelse på at betingelsene for bruk av trekkrettigheten er oppfylt når Nortura skulle ha 
behov for å benytte den.      
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

85/10  OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 85/10  Rente i markedsreguleringen 201022963-1 
 

Beskrivelse: SLF foreslår endringer vedrørende rentefastsetting i markedsreguleringen.      
  

Hjemmel: Retningslinjer for markedsregulering av kjøtt av svin og lam, retningslinjer for 
markedsregulering av kjøtt av storfe, retningslinjer for markedsregulering av egg, 
retningslinjer for markedsregulering av melk og melkeprodukter og retningslinjer for 
markedsregulering av korn, alle fastsatt av OR 08.06.2010.    

  
Vedlegg: Utskrift fra protokoll fra Omsetningsrådet 11.03.1993 om utlån av fondsmidler m.v. 

Utskrift av protokoll fra arbeidsutvalget 20.06.1997 om rentefastsettelse.  
   

Forutsetninger:   
  

Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 
  

Vedtak: 1. Med virkning fra 1. januar 2011 og inntil videre kan det lånes ut midler fra 
fondene for omsetningsavgift til kapitalbinding ved reguleringslagring til en 
rente som tilsvarer 3 måneders NIBOR + 0,85 prosentpoeng.  

 
2. Med virkning fra 1. januar 2011 kompenseres kapitalbinding i 

markedsreguleringen med en rente som tilsvarer 3 måneders NIBOR + 0,35 
prosentpoeng.  

 
3. I retningslinjer for markedsregulering av kjøtt av svin og lam § 2-7 4. ledd, 

retningslinjer for markedsregulering av kjøtt av storfe § 2-6 4. ledd, 
retningslinjer for markedsregulering av egg § 2-9 2. ledd og retningslinjer for 
markedsregulering av melk og melkeprodukter § 7 4. ledd endres 0,2 til 0,35.  
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Rente i markedsreguleringen 
 
1. Innledning/bakgrunn 

Markedsregulator (Nortura, Tine og Norske Felleskjøp) mottar kostnadskompensasjon fra 
fondene for omsetningsavgift for reguleringstiltak m.m., herunder også dekning for 
kapitalkostnader. Markedsregulator kan renteberegne tilgodehavende oppgjør fra utløpet av 
den måneden tiltaket er gjennomført, og inntil betaling skjer. SLF fastsetter rentesatsen 
halvårlig på basis av en sammenveiing av NIBOR 3-md. og renter på eventuelle andre 
finansieringskilder, med tillegg av 0,2 prosentpoeng.  Dette gjelder for alle sektorer eksklu-
siv grønt og pels. Videre har markedsregulator tilgang til a konto overføringer for å redusere 
kapitalkostnader. A konto overføringer renteberegnes fra den dagen overføringene skjer.  
 
Det er videre etablert en praksis hvor markedsregulator, når det er ledige midler i det/de 
respektive fondet/fondene, kan låne midler til midlertidig finansiering av reguleringslager.      
  
I denne forbindelse fastsettes det rentesatser i markedsreguleringen for ulike formål: 
 

a. Rente ved utlån fra fondene 
b. Rente på kapitalbinding i forbindelse utførte reguleringstiltak 

 
Sist Omsetningsrådet hadde en gjennomgang av prinsippene for fastsetting av rente var i 
1997. Vedtaket fra den gang, fattet av arbeidsutvalget 20.06.1997, lyder: ”Arbeidsutvalget 
godkjenner at det med virkning fra 1. juli 1997 og inntil videre blir lånt ut midler fra 
Omsetningsrådet til kapitalbinding ved reguleringslagring til en rente som tilsvarer 3 
måneders NIBOR + 0,6 %. Ved bruk av egenkapital gis det en rentegodtgjørelse på 3 
måneders NIBOR + 0,2 %.” 
 
Det har skjedd betydelige endringer i pengemarkedet og hos markedsregulatorene siden 
1997, og det er grunnlag for å ta en ny vurdering av disse prinsippene. Formålet har vært å 
finne en rentestruktur som fører til lavest mulig kostnader for primærprodusentene, samtidig 
som markedsregulator skal ha en rimelig kompensasjon for kapitalbinding av 
tilgodehavende oppgjør for markedsreguleringstiltak. SLF har i dette arbeidet søkt ekstern 
finansiell bistand gjennom Deloitte AS.  
 
2. Rente ved utlån fra fondene  

I perioder av året kan Omsetningsrådet forvalte betydelige likvide midler. Omsetningsrådet 
har åpnet for at markedsregulator, på gitte vilkår, kan låne i det respektive fondet (ene) 
dersom formålet er å finansiere kapitalbinding ved løpende reguleringstiltak (i praksis 
reguleringslager).  
 
I en sak i Omsetningsrådet 11.03.1993 ble spørsmålet drøftet, og det ble fattet følgende 
vedtak:   

”II 
Fondsmidler som det på kort sikt ikke er behov for til finansiering av tiltak i henhold til 
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budsjett eller spesielle vedtak og til dekning av administrasjonsutgifter kan: 
 

1. Utlånes til markedsregulator som kreditt til finansiering av kapitalbinding ved 
løpende reguleringstiltak. 

 
Rentesatsen for slik kreditt skal være lik den rentesats som ligger til grunn for 
kompensasjon for kapitalbinding i forbindelse med den løpende markedsregulering. 

 
Arbeidsutvalget gis fullmakt til å fremsette kredittrammer for de ulike 
organisasjonene. 

 
Innenfor disse rammer kan midler lånes ut for 1 måned om gangen. 

 
 

2. Plasseres i bank. Det forutsettes at midlene kan tas ut på kort sikt.”  
 
I saksframlegget fra 11.03.1993 føres følgende argumentasjon for slike utlån: ”Utlån til 
driftskreditt til markedsorganisasjonene er et svært aktuelt utlånsalternativ. Her kommer 
fondsmidlene i sektoren direkte til nytte og en vil også i gitte situasjoner kunne spare 
reguleringskostnader. Driftskredittlån vil i første rekke være midler for å dekke 
kapitalkostnader ved et reguleringslager. Det er viktig å understreke at det er kun utgifter 
med reguleringslager og ikke forretningslager som skal dekkes.”  
 
I dag praktiseres slike lån bare i kjøttsektoren, men i praksis gjelder muligheten for alle 
sektorer. Lånet kan ikke overstige verdien av reguleringslageret, og utlån skjer for en måned 
av gangen. Rentesats beregnes for hver måned på basis av NIBOR 3-md. + 0,6 
prosentpoeng (utlånsmargin).  
 
Utlån fra fondet er m.a.o. basert på en 3 måneders basisrente (NIBOR) med tillegg av en 
utlånsmargin. En utlånsmargin skal normalt gi uttrykk for risikoen knyttet til lånet. En høy 
margin tilsier normalt høyere risiko og omvendt. En margin kan også brukes til å styre 
bruken av lånemidler når dette er nødvendig. En annen faktor er løpetiden på lånet. 
Debitorrisikoen må i dette tilfelle betraktes som lav og løpetiden å anse som kortsiktig. 
 
En har vurdert om det er aktuelt å benytte en annen NIBOR referanserente enn den som 
benyttes i dag. Hvilken NIBOR rentekurve som bør benyttes bør til en viss grad være 
sammenfallende med antatt løpetid på det lånet som utstedes. Er lånet av kortvarig karakter 
som tilfellet er her, kan en vurdere å gå for en NIBOR 1-md. rente som kan være noe lavere 
enn NIBOR 3 md. Dette forutsetter at lånet tilbakebetales helt eller delvis ved forfall.  
NIBOR 1-md. renten korrelerer sterkt med tilsvarende 3-md. renten.  
 
Norturas låneopptak i fondet har variert fra maksimalt 174 mill. kroner i 2005 til null i 
lengre perioder (2007 og 2008). Nedbetaling eller økning av lån er avhengig av 
reguleringslagerets størrelse til enhver tid. Dette har medført av lånene har vært av en noe 
mer langsiktig karakter selv om disse i henhold til vedtak, skal kun lånes ut for en måned ad 
gangen, noe som tilsier at det kan være riktig å fortsatt bruke NIBOR 3-md. som basisrente 
for lånet.   
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Når det gjelder spørsmålet om lånemargin er denne bl.a. vurdert opp mot øvrige 
lånemuligheter. Markedsregulator (Nortura) har tre alternative lånemuligheter9 til 
reguleringsformål, lån i fondet, lån gjennom trekkfasilitet i bank (kassakreditt) eller lån i 
sertifikat-/obligasjonsmarkedet. Gjennom banklån ligger lånemarginene, så langt en har 
registrert, mellom 1,0 prosentpoeng til 1,25 prosentpoeng over NIBOR 3 - md. På toppen av 
disse marginene kommer så relativt dyre provisjoner og gebyrer som til sammen gir en 
relativt høy effektiv rente. Om en antar 50 % trekk på lånefasilitet i dag, vil effektiv 
rentemargin utgjøre et sted mellom 1,75–2,00 prosentpoeng over NIBOR 3 – md. Denne må 
så vurderes opp mot den marginen som fondet krever i dag på 0,6 prosentpoeng. 
 
Om en så sammenligner den effektive rentekostnaden for et 2 års lån for alle tre 
alternativene, utgjør margindifferansen mellom fondet i dag og bank eller sertifikater 
nærmere 1,2 prosentpoeng. I så måte vil det være gunstigere for markedsregulator å låne 
midler i fondet enn i bank/sertifikat markedet. 
 
Spørsmålet er om rentemarginen over NIBOR 3 – md. nå bør endres da denne har vært 
uendret siden 1997. Basert på argumentasjonen ovenfor foreslås det at denne justeres opp 
med 0,25 prosentpoeng til 0,85 prosentpoeng over NIBOR 3 – md. En høyere margin kan 
også forsvares ut fra følgende forhold: 

• Lånets noe mer langsiktige karakter enn en måned  
• Sikrer fondet bedre avkastning ved høyere utlånsmargin 
• Bruke marginen som ledd i å styre nødvendig finansiering mot andre gunstigere 

finansierings kilder (eks. sertifikatmarkedet) når slike måtte forkomme. 
 

3. Rente på kapitalbinding 

Rentesats for tilgodehavende oppgjør fastsettes som nevnt innledningsvis av SLF. I 
beregningen brukes NIBOR 3-md. pluss en margin på 0,2 prosentpoeng. 
 
I en innstilling til Omsetningsrådet 11.03.93 argumenteres det for at marginen for rente ved 
godtgjøring av reguleringstiltak bør være lavere enn det som er vanlig i pengemarkedet. Det 
argumenteres med at det varierer gjennom året hvor vidt markedsregulator (Norsk kjøtt i 
dette tilfellet) benytter egenkapital eller fremmedkapital til å finansiere reguleringslageret 
og annen kapitalbinding. Påstanden er at det i store deler av året er egenkapital som 
finansierer reguleringsaktivitetene, og at avkastningskravet til egenkapital må være lavere, 
da plassering av egenkapital i bank gir lavere rente enn det en må betale for tilsvarende 
beløp over kassakreditt.  
 
Resultatet av gjennomgangen i 1993 ble at rentemarginen ble satt til + 1,5 prosentpoeng. I 
AU-møtet1 20.06.1997 ble marginen fastsatt til dagens nivå på 0,2 prosentpoeng.  
 
Deloitte anbefaler, etter en vurdering basert på Norturas finansieringssituasjon (jf. sak 84/10 
i dagens møte), å fastsette rentekompensasjonen ved bruk av enten ren egenkapital 

                                                 
9 I tillegg har Nortura nå søkt om en tredje lånemulighet gjennom trekkrettighet i bank finansiert over 
omsetningsavgift, jf. sak 84/10 i dagens møte. 
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(likviditet) eller fremmedkapital (lån) i reguleringsformål til henholdsvis 0,20 prosentpoeng 
(som tilfellet i dag) og 0,50 prosentpoeng. Argumenter som taler for dette er: 

• Begrenset bruk av overskuddslikviditet blant markedsregulatorene i dag 
• Forslag til økt margin på lån fra fondet 
• Generelt usikre markedsforhold hva gjelder kvantum og marginer som del av den 

økonomiske situasjonen i markedet. 
 

Selv om denne vurderingen langt på vei baserer seg på en analyse av Norturas situasjon, 
mener SLF at konklusjonene er overførbare til de andre sektorene. Det er også ønskelig at 
beregningen av rentesats kan følge samme praksis i alle sektorene, slik det er i dag.    

  
Ut fra praktiske hensyn vil SLF fraråde en praksis hvor rentemarginen differensieres etter 
kilden for finansieringen. SLF anbefaler derfor at rentemarginen fastsettes med utgangs-
punkt i at finansieringen skjer med egenkapital og fremmedkapital ut fra en 50/50 fordeling. 
Det innebærer at rentemarginen foreslås hevet fra dagens 0,2 prosentpoeng til 0,35 
prosentpoeng.  
 
Deloitte anbefaler i utgangspunktet at renten i markedsreguleringen bør settes for hver 
måned. SLF viser også her til hva som er praktisk og hensiktsmessig i forhold til de rutiner 
som gjelder, og anbefaler at praksisen med fastsetting av rente to ganger i året videreføres.  
Forutsatt at renten settes halvårlig og gjeldende oppgjørsrutiner, anbefaler SLF at NIBOR 3-
md. rente videreføres som basisrente.  
  
SLF er opptatt av at den praktiske gjennomføringen rundt kompensasjon av kapital-
kostnader ikke må være mer omfattende og komplisert enn nødvendig, men relativt enkel og 
robust. Dette tilsier at en ikke vil fange opp alle svingninger og nyanser i markedet, men 
over tid må en anta at kortsiktige fordeler og ulemper til en viss grad utjevnes. En viser også 
til at markedsregulator, jf. retningslinjene for gjennomføringen av markedsreguleringen på 
sektorene kjøtt, egg, melk og korn, har tilgang til a konto overføringer fra Omsetningsrådet i 
forbindelse med utførte reguleringstiltak. Markedsregulatorene benytter seg av denne 
muligheten. Rentekostnadene i 2009 var for kjøtt kr 653 000, for korn kr 19 000, mens 
fondet har hatt en renteinntekt på kr 337 000 i melkesektoren.   
 
4. SLFs anbefaling 

SLF anbefaler at det med virkning fra 1. januar 2011 og inntil videre kan lånes ut midler fra 
fondene for omsetningsavgift til kapitalbinding ved reguleringslagring til en rente som 
tilsvarer 3 måneders NIBOR + 0,85 prosentpoeng.  
 
SLF anbefaler videre at med virkning fra 1. januar 2011 kompenseres kapitalbinding av til-
godehavende oppgjør i markedsreguleringen med en rente som tilsvarer 3 måneders NIBOR 
+ 0,35 prosentpoeng. SLF anbefaler videre at renten fortsatt skal fastsettes per halvår.  
 
Bestemmelser om fastsetting av rente er nedfelt i retningslinjene på de respektive sektorene. 
SLF vurderer marginendringen fra 0,2 prosentpoeng til 0,35 prosentpoeng som en mindre 
teknisk justering som kan innarbeides i retningslinjene for kjøtt, egg og melk uten 
ytterligere høring. SLF anbefaler at endringene trer i kraft fra 01.01.2011.   
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

86/10 Kjøtt, egg og fjørfekjøtt OR/LMD 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

03.12.2010 86/10  Omsetningsavgift kjøtt, egg og fjørfekjøtt - Satser 
for 2011  

200917239-
13/514.3 

 
Beskrivelse: Nortura har i brev av 01.11.2010 fremmet forslag til satser for omsetningsavgift på 

kjøtt og egg og maksimalsatser for omsetningsavgiften på kjøtt for 2011. Bransjestyret 
fremmer, gjennom brev fra Animalia av 29.10.2010, forslag om satser for omsetnings-
avgiften på kylling og kalkun. 

  
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 6 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 5. 

  
Vedlegg: Brev fra Nortura av 01.11.2010. 

Brev fra Animalia av 29.10.2010. 
   

Forutsetninger:   
  

Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 
  

Vedtak: 1. Omsetningsrådet foreslår for Landbruks- og matdepartementet at omsetnings-
avgiften på egg og fjørfekjøtt for 2011 fastsettes til: 

 
 
 
 
 

2. Omsetningsrådet foreslår for Landbruks – og matdepartementet at maksimal-
satsene for omsetningsavgiften på kjøtt for 2011 fastsettes til:  

 
 
 
 
 

3. Under forutsetning av at Landbruks- og matdepartementet fastsetter maksimal-
satser som anbefalt i pkt. 2, fastsettes satsene for omsetningsavgiften på kjøtt 
for 2011 som følger: 

Egg: kr 1,10 per kg 
Kylling: kr 0,17 per kg 
Kalkun: kr 0,17 per kg 

Storfe: kr 2,00 per kg 
Sau/lam: kr 2,50 per kg 
Gris kr 2,00 per kg 



Statens landbruksforvaltning  Side: 125 av 146 

 

 

 
 
 
 

 
 
 
 

  

For storfe: 
Fra 03.01.2011 kr 0,70 
Fra 01.08.2011 kr 1,40 
Fra 31.10.2011 kr 0,60 
 
For lam: 
Fra 03.01.2011 kr 1,80 
Fra 24.01.2011 kr 1,00 
Fra 19.09.2011 kr 1,90 

For sau: 
Fra 03.01.2011 kr 0,70 
 
For svinekjøtt: 
Fra 27.12.2010 kr 1,40 
 
For purke/råne: 
Fra 03.01.2011 kr 0,50 
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Omsetningsavgift kjøtt, egg og fjørfekjøtt - Satser for 2011 
  

Nortura har i brev av 01.11.2010 foreslått satser for omsetningsavgift på kjøtt og egg og 
maksimalsatser for kjøtt i 2011. Bransjestyret fremmer, gjennom brev fra Animalia av 
29.10.2010, forslag om satser for omsetningsavgiften på kylling og kalkun. 
 
Markedssituasjonen 
 
2010 
Egg 
Markedsbildet for egg er preget av omstilling mot 2012 da tradisjonell burdrift ikke lenger vil 
være tillatt. På slutten av 2009 var det stor produksjonsøkning, eksport ble gjennomført og 
førtidsslakting ble startet opp i romjula. Store mengder egg lå på lager over nyttår. 
Omsetningsrådet vedtok at et kvantum på inntil 686 tonn kunne avsettes som miljøfôr. 330 tonn 
egg er benyttet. Førtidsslakting har vært benyttet for å begrense eggtilførslene. Prognosert 
mengde er på 1 923 tonn egg. Eggmarkedet har med disse tiltakene i 2010 vært under god 
kontroll. Det legges opp til uttak av styringspris på egg for avtaleåret 2010/2011.  
 
Storfe 
Fra et betydelig markedsoverskudd høsten 2009, har storfemarkedet normalisert seg gjennom 
2010.  Hele beholdningen av helt slakt på reguleringslager ble solgt før høsten. 100 tonn med 
storfekjøttsortering 14 % har ligget på lager siden høsten 2009, og Nortura regner med å ha det 
med også gjennom store deler av 2011. Både tilførsler og engrossalg ligger noe lavere enn i 
2009. Det har vært åpnet for administrative tollnedsettelser i perioden 12. juli til 12. september. 
Det anslås at det i perioden ble importert i underkant av 400 tonn med redusert tollsats. Storfe 
er lagt over i ny markedsordning, og det legges opp til å ta ut en gjennomsnittlig engrospris i 2. 
halvår 2010 på kr 48,08 per kg.  
 
Sau/lam 
For både tilførsler og engrossalg prognoseres det en økning på om lag 3 % i 2010. Med en 
prognosert import på 1 200 tonn gir dette et overskudd på 200 tonn, og tilsvarende økning i 
reguleringslager for inneværende år. Tilførslene tidlig i slaktesesongen har vært gode, og bidratt 
til god markedsdekning og godt salg. Foreløpig er det frosset inn begrenset mengde med lam på 
reguleringslager denne høsten, men det budsjetteres et lager ved utgangen av året på nærmere 
700 tonn. Importen anslås til ca. 1 300 tonn. Med bakgrunn i overskudd i lammemarkedet, har 
det ikke vært administrert tollnedsettelser i 2010. Det legges for avtaleåret 2010/2011 opp til et 
avvik fra målpris på om lag 1 krone.  
 
Gris 
Svinemarkedet er preget av markedsoverskudd. Prognosen fra september viser en vekst i 
engrossalget på 2 %, og en vekst i tilførslene på 4 %. Med en prognosert import på 1 600 tonn 
gir dette et overskudd på 3500 tonn. I 2010 har overskuddet i hovedsak blitt håndtert gjennom 
eksport av frosne slakt fra reguleringslager. Denne eksporten forventes å ende på om lag 3 200 
tonn i 2010. I dette kvantumet inngår også 200 tonn svinekam. Med bakgrunn i 
markedssituasjonen på gris legges det opp til et avvik fra målpris på om lag 30 øre per kg i 
avtaleåret 2010/2011. For å unngå at det blir for lite ribbe til jul, åpnes det på tampen av året for 
import av fersk ribbe gjennom administrative tollnedsettelser.  
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Reguleringslager av kjøtt 
Per uke 44 er det om lag 340 tonn med slaktegris, 200 tonn med lam (inkludert 20 tonn med 
halal fra 2009) og 770 tonn med storfe på reguleringslager. Det budsjetteres med utgående 
reguleringslager på storfe, lam og slaktegris på henholdsvis 1 000, 700 og 300 tonn. 
 
2011 
 
Egg 
For 2011 prognoseres det en vekst i eggproduksjonen på 4 % uten førtidsslakting. Med en 
økning i engrossalget på 2 % gir dette et prognosert overskudd av norskproduserte egg på 
ca. 1 800 tonn. Produksjonsveksten skyldes nødvendig omstilling av produksjonen for å imøte-
komme nye krav til hold av verpehøner i 2012. Ved ombygging velger mange produsenter å 
øke opp til konsesjonsgrensen på 7 500 høner.   
 
Storfe 
Markedssituasjonen for storfe i 2011 forventes å være normalisert i forhold til de to foregående 
årene. Det betyr noe underdekning av norskprodusert storfe og behov for noe import ut over 
fastlagte kvoter. Det forventes en vekst i tilførslene på 0,6 %. Engrossalget prognoseres om lag 
1 % høyere enn i 2010, og dette gir en underdekning på om lag 2 200 tonn. Prognosert import 
er på 6 700 tonn. 
  
Sau/lam 
Det prognoseres en vekst i tilførslene på drøyt 1 %. Med en import på totalt 1 200 tonn og en 
salgsvekst på 1 % viser prognosen da et overskudd på 300 tonn for 2011.   
 
Gris 
Det forventes en vekst i tilførslene på drøyt 1 % i 2011. Engrossalget er prognosert til å øke 
med drøyt 1 %. Med en import på 2 250 tonn, prognoseres det et overskudd på 4 100 tonn. 
Dette gir behov for eksport av frossen gris også i 2011. 1 budsjetter er det lagt inn en eksport på 
3 000 tonn.  
 
Reguleringslager av kjøtt 
Det budsjetteres med sesongvis innfrysning av storfe og lam. Når det gjelder gris budsjetteres 
det med reguleringslager gjennom hele året, med varierende kvantum.  
 
 
Behovet for midler og forslag til omsetningsavgifter i 2011  
 
Egg 
I 2011 er det budsjettert med 37,4 mill. kroner til markedsregulering. Det er da lagt inn 17,2 
mill. kroner til eksport og 11 mill. kroner til førtidsslakting. Faglige tiltak og opplysnings-
virksomhet vil, forutsatt at søknaden innvilges i Omsetningsrådet, kreve ca. 10,9 mill. kroner.  
 
Markedet for egg er inne i en utfordrende periode med store omstillinger. Usikkerheten i 
markedet understreker behovet for å ha disponible midler til markedsregulering, og det foreslås 
dermed å videreføre omsetningsavgiften på kr 1,10 per kg.  
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Forslaget til sats forventes å gi et fond ved utgangen av 2011 på 24 mill. kroner. Dette inne-
bærer en økning i fondet på 13 mill. kroner sammenlignet med utgangen av 2010. Dette 
vurderes av Nortura å gi tilstrekkelig sikkerhet, og holder til et forbruk på mer enn 5 måneder. 
 
Tabellen under viser utviklingen av fondet for egg fra 2008 til og med budsjettforslaget for 
2011:  
 

EGG
Regnskap 

2008
Regnskap 

2009
Budsjett 

2010

Prognose 
2010       

per nov.
Budsjett 

2011

Fond 1.1. 15 557    15 898     7 953   10 198        10 970        
Omsetningsavgift 33 088    35 125     61 200 58 000        63 800        
Renteinngang fondet 737        186          700      300            300            
Sum inntekter 33 825    35 311     61 900 58 300            64 100        
Administrasjon 4 791      5 067       4 092   4 700         4 700         
Avsetningstiltak 13 931    21 911     43 600 39 310        32 700        
Faglige tiltak/opplysning 12 490    11 676     12 068 11 118        11 360        
Spesiell bevilgning fugleinfluensa 700      -                700            
Sekretariatet 2 272      2 375       2 444   2 400         2 400         
Sum utgifter 33 484    41 029     62 904 57 528            51 860        
Fondsendring 341        -5 718      -1 004  772            12 240        
FOND 31.12. 15 898    10 180     6 949   10 970        23 210         
Prognose 2010 og budsjett 2011 er basert på Norturas tall. Budsjett faglige tiltak og opplysningsvirksomhet, og 
søknad om førtidsslakting vedtas av OR 03.12.2010. 
 
Kjøtt 
Fondets størrelse ved inngangen til 2011 er beregnet å være på om lag 187 millioner kroner. 
Fondsstørrelsen er da lavere enn ønskelig. Med bakgrunn i markedsbildet er reguleringskost-
nadene i 2011 beregnet til 120 mill. kroner, som er noe lavere enn estimatet for 2010. Kost-
naden ved eksport av gris er stipulert til 74 mill. kroner, mens kostnader knyttet til innfrysning 
og salg fra lager er satt til 63 mill. kroner.  
 
Kostnadene på 120 mill, kroner fordeler seg med anslagsvis 16 mill. kroner på storfe/kalv, 10 
mill. kroner på sau/lam og 94 mill. kroner på gris.  
 
Faglige tiltak og opplysningsvirksomhet på kjøtt fra firbeinte er budsjettert til 120 mill. kroner 
når midler til prosjekt "Friske føtter", midler til KSL Matmerk og til Dyrehelseportalen er 
inkludert.  
 
Estimatet for 2010 gir en utgående reserve på om lag 187 mill. kroner for kjøtt. I Jordbruks-
avtalen 08/09 ble det bestemt at purke, råne og sau skal tas ut som reguleringsvare fra 
01.01.2009. Dette medfører at disse kategoriene skal ha en omsetningsavgift som kun dekker 
kostnader knyttet til opplysning og faglige tiltak. Dette er det tatt hensyn til i forslag til satser. 
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Nortura foreslår følgende satser for omsetningsavgift kjøtt i 2011, kr per kg: 
 
 per 

03.12.10 27.12.10 03.01.11 24.01.11 01.08.11 19.09.11 31.10.11 
Storfe 0,70  0,70  1,40  0,60 
Lam  1,80  1,80 1,00  1,90  
Sau 0,80  0,70     
Svinekjøtt 1,10 1,40      
Purke/råne 0,50  0,50     
  
Forslaget til satser forventes å gi et fond ved utgangen av 2011 på 228 mill. kroner, som er en 
økning på 41 mill. kroner sammenlignet med prognosen for 2010. Med de foreslåtte satsene 
legger Nortura opp til å balansere kostnader og inntekt per dyreslag, og det søkes mot ønsket 
fondsstørrelse på 250 mill. kroner i løpet av 2011 og 2012. 
 
Nortura foreslår videre følgende maksimalsatser for 2011, kr per kg: 
 
 Maksimalsats 2010 Forslag 2011 
Storfe 1,40 2,00 
Sau/lam 2,00 2,50 
Gris 1,40 2,00 
 
Tabellen under viser utviklingen av fondet for kjøtt fra 2008 til og med budsjettforslaget for 
2011:  
 

KJØTT
Regnskap 

2008
Regnskap 

2009
Budsjett 

2010

Prognose 
2010    

per nov.
Budsjett 

2011

Fond 1.1 348 381   321 606   256 341 256 379  187 000    
Omsetningsavgift 111 667   134 539   185 000 184 000  277 000    
Renteinngang fondet 19 300     6 400      6 000     6 000      6 000        
Annet
Sum inntekter 130 967   140 939   191 000 190 000  283 000    
Administrasjon 12 142     11 456     12 500   12 500    12 500      
Avsetningstiltak 23 961     59 367     103 500 123 500  107 500    
Faglige tiltak/opplysning 119 268   132 936   122 000 121 000  120 000    
Sekretariatet 2 370       2 445      2 445     2 445      2 000        
Sum utgifter 157 741   206 204   240 445 259 445  242 000    

Fondsendring -26 774    -65 265    -49 445  -69 445   41 000      
FOND 31.12 321 606   256 341   206 896 186 934  228 000     
Prognose 2010 og budsjett 2011 er basert på Norturas tall. Budsjett faglige tiltak og opplysningsvirksomhet vedtas 
av OR 03.12.2010. 
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Fjørfekjøtt  
Sum kostnader i 2011 er estimert til 15,7 mill. kroner. I tillegg kommer ekstrabevilgningen i 
tilfelle sykdomsutbrudd på kr 700 000.  Det forventes en økning i produksjonen på 1,5 % fra 
2010. Dermed blir kostnadene forbundet med fjørekjøtt på 18,4 øre per kg, uten ekstra-
bevilgningen til sykdomsutbrudd. I 2010 er omsetningsavgiften 17 øre per kg. 
 
Bransjestyret legger til grunn at fondet ved inngangen til 2011 er prognosert til ca. 14,6 mill. kr. 
Dette er høyere enn forventet i budsjettet for 2010. Avviket skyldes at budsjettet for 
Opplysningskontoret for egg og kjøtt i 2010 ble lavere enn opprinnelig foreslått og at det i løpet 
av året har kommet mange saker fra Fylkesmannen vedrørende avgift for brudd på 
konsesjonsregelverket som innbetales til fondet for fjørfekjøtt. Sistnevnte utgjør knapt 1,6 mill. 
kr i prognosen for 2010.  
 
For 2010 foreslo flertallet i Bransjestyret, etter en grundig diskusjon om nødvendig størrelse på 
fondet, en avgift på 17 øre per kg. Med en avgift på 17 øre per kg i 2011 vil inngangen av avgift 
bli ca. 14,5 mill. kroner forutsatt at produksjonsmengden blir som prognosert. Dette vil i følge 
Bransjestyrets tall gi en fond ved utgangen av 2011 på 13,4 mill. kroner, forutsatt at 
bevilgningen i tilfelle sykdomsutbrudd ikke benyttes. Ut fra diskusjonen i fjor om å stabilisere 
nivået på fondet, fondets størrelse og holde avgiften rimelig stabil, foreslår Bransjestyret å 
beholde avgiften uendret på 17 øre per kg i 2011. Selv om budsjettposten på 0,7 mill. kr som 
tidligere er satt av til faglig beredskap i tilfelle fugleinfluensa eller annen akutt 
sykdomssituasjon skulle bli benyttet i 2011, mener Bransjestyret likevel at fondets størrelse 
være på et akseptabelt nivå. 
 
De siste prognosetallene til SLF fra november 2010 tilsier at utgående fond i 2010 vil være 
nærmere 2 mill. kroner lavere enn det Bransjestyret legger til grunn, noe som også vil gi til-
svarende lavere utgående fond i 2011.   
 
Tabellen på neste side viser utviklingen av fondet for fjørfekjøtt fra 2008 til og med budsjett-
forslaget for 2011:  
 

Fjørfekjøtt
Regnskap 

2008
Regnskap 

2009
Budsjett 

2010

Prognose 
2010      

per nov.
Budsjett 

2011

Fond 1.1 20 683        17 311        14 043      14 043     14 600      
Omsetningsavgift 11 549        13 509        14 000      13 500     14 500      
Renteinngang fondet 890            254            200          200          200          
Annet 1 620       500          
Sum inntekter 12 439        13 763        14 200      15 320     15 200      
Faglige tiltak/opplysning 15 195        16 216        14 022      14 022     15 671      
Spesiell bevilgning fugleinfluensa 700          700*
Sekretariatet 788            815            744          734          770          
Sum utgifter 15 983        17 031        15 466      14 756     16 441      
Fondsendring -3 544        -3 268        -1 266      564          -1 241      
FOND 31.12 17 313        14 043        12 777      14 607     13 359       
* Ikke tatt med i beregning av sum utgifter.  
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Prognose 2010 og budsjett 2011 er basert på Bransjestyrets tall. Budsjett faglige tiltak og opplysningsvirksomhet 
vedtas av OR 03.12.2010. 
 
SLFs vurdering 
 
Egg 
Det er lagt inn et relativ høyt forbruk av midler til markedsregulering i 2011, og SLF vurderer 
dette som riktig ut fra usikkerheten som ligger i markedssituasjonen for egg det kommende året. 
Forutsatt at omsetningsavgiften fastsettes til kr 1,10 per kg, blir forventet inntekt til fondet i 
2011 på omlag 64,1 mill. kroner. Dette forventes å gi en økning av fondet på ca. 12 mill. kroner 
til ca. 23 mill. kroner i løpet av året. Dette dekker vel 5 måneders forbruk og er noe høyere enn 
det som har vært situasjonen gjennom 2010. SLF vurderer at dette vil være en tilstrekkelig 
reserve, og tilrår at omsetningsavgiften for egg fastsettes til kr 1,10 per kg. 
 
Kjøtt 
Nortura har fremmet forslag til omsetningsavgift for kjøtt gjennom 2011. Forslaget innebærer at 
fondet ved utgangen av året vil ligge på om lag 228 mill. kroner, en økning på ca. 40 mill. 
kroner i løpet av året. Nortura sier selv at det er et mål å holde fondsstørrelsen på om lag 250 
mill. kroner. Det vises i den forbindelse også til sak med ref.nr. 201017298 i dagens møte 
vedrørende etablering av en trekkrettighet for finansiering av markedsregulering av kjøtt. 
Nortura anbefaler likevel ikke avgiftssatser som ville gitt en økning opp til ønsket nivå i løpet 
av 2011, men har som mål at det skal skje i løpet av 2012. Bakgrunnen for å anbefale en 
gradvis oppbygging av fondet er at de ikke ønsker å forsterke presset på en allerede svekket 
økonomi i primærproduksjonen, jf. korrespondanse i den over nevnte saken.  
 
Etter SLFs vurdering er det uheldig at fondet er på et lavere nivå enn ønsket, dvs. 250 mill. 
kroner. Saken vedrørende etablering av trekkrettighet viser dessuten at 250 mill. kroner heller 
ikke i tilstrekkelig til å kunne håndtere vanskelige markedssituasjoner. Imidlertid innebærer de 
foreslåtte avgiftssatsene en økning i satsene for alle dyreslagene. For slaktegris er økningen på 
30 øre per kg gjennom hele året. SLF finner derfor likevel å kunne anbefale forslaget til satser. 
SLF viser også til at Omsetningsrådet kan endre satsene i løpet av året dersom 
markedssituasjonen tilsier at oppbyggingen av fondsreserven ikke går som planlagt.      
 
Maksimalsatsene er foreslått med bakgrunn i forslagene til satser på omsetningsavgiften. 
Forslaget innebærer en økning for alle dyreslagene, og må sees i sammenheng med at satsene 
også foreslås økt.  SLF mener de foreslåtte maksimalsatsene gir tilstrekkelig rom for eventuelle 
markedsendringer i retning av overskudd/økt lager som kan gi høyere reguleringskostnader.  
 
Fjørfekjøtt 
Bransjestyret har foreslått at satsen for omsetningsavgiften på fjørfekjøtt fastsettes til 17 øre per 
kg. SLF mener det vil være en fordel at fondet for fjørfekjøtt stabiliseres på et nivå der det er 
midler tilgjengelig dersom det skulle oppstå akutte behov. Dette vil virke stabiliserende på 
omsetningsavgiften og gi en mer forutsigbar ordning. SLF har tidligere anbefalt at fondet ikke 
bør prognoseres lavere enn om lag 8,0 mill. kroner. Legges SLFs siste prognose til grunn, vil en 
med budsjetterte kostnader og bransjestyrets forslag til avgift kunne forvente at fondet ved 
utgangen av 2011 å være på 10,8 mill. kroner. En har da tatt høyde ekstrabevilgningen i tilfelle 
sykdomsutbrudd. Bransjestyrets estimat ligger ca. 2 mill. kroner høyere. Ut fra dette støtter SLF 
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bransjestyrets forslag og anbefaler at omsetningsavgiften for kalkun og kylling settes til 17 øre 
per kg for 2011. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

87/10 Melk LMD 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 87/10  Melk - Omsetningsavgiften på melk og budsjett 
for markedsreguleringen i 2011 

200908818-
18/514.1 

 
Beskrivelse: Omsetningsavgiften foreslås redusert med 1 øre per liter til 7 øre per liter fra 1. januar 

2011. I revidert budsjett for 2010 ble omsetningsavgiften for 2. halvår 2010 satt til 8 
øre per liter. 
 
Markedsreguleringsbudsjettet for melk tar for seg inntekter, kostnader og størrelsen på 
fondet som grunnlag for fastsettelsen av omsetningsavgiften. 

  
Hjemmel: Lov av 1936-10-07 nr. 6 til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror, § 5. 

  
Vedlegg: Brev fra Tine SA av 3. november 2010. 

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: Omsetningsrådet foreslår for Landbruks- og matdepartementet at omsetningsavgiften 

på ku- og geitmelk fastsettes til 7 øre per liter fra 1. januar 2011.  
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Omsetningsavgiften på melk og budsjett for markedsreguleringen i 2011 
 
Markedsregulator foreslår nivået på omsetningsavgiften og avgiften fastsettes forskuddsvis.  
 
Grunnlaget for å fastsette satsen for omsetningsavgift på melk tar utgangspunkt i forventede 
inntekter, kostnader og endringer i fondets størrelse. Det er en nær sammenheng mellom 
forventede melkeleveranser året gjennom og inntektene til fondet for omsetningsavgift for 
melk. Inntekter er innkrevd omsetningsavgift, overproduksjonsavgift og eventuelt kvotesalg 
samt renteinntekter fra fondet. Kostnader er markedsreguleringstiltak, Tine SAs (Tines) 
administrasjonsgodtgjørelse, faglige tiltak, opplysningsvirksomhet, administrering av kvote-
ordningen og Omsestningsrådet i Statens landbruksforvaltning (SLF). 
 
Tine har i brev av 3. november 2010 foreslått budsjett for markedsreguleringen av melk i 2011 
og sats for omsetningsavgift på melk. Tines forslag til omsetningsavgift fra 1. januar 2011 er 7 
øre per liter. Dette er en reduksjon på 1 øre per liter i forhold til inneværende periode (2. halvår 
2010) og en reduksjon på 2 øre per liter i forhold til 1. halvår 2009. 
 
Utviklingen i omsetningsavgiften på melk 
Figuren viser utviklingen i omsetningsavgiften på melk fra 2000 til 2011, med forslag til 
omsetningsavgift for 2011. 
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Postene – endringer fra revidert budsjett 2010 
Tine forventer i sitt brev av 3. november 2010 at melkeleveransen i 2011 vil være 1 518 mill. 
liter kumelk og 20 mill. liter geitmelk. For kumelk samsvarer dette med prognoseutvalgets 
markedsprognose per november 2010. Kvotedrøftingene for ku- og gietmelk for kvoteåret 2011 
er foreløpig ikke sluttført. 
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Foreslått budsjett for 2011 er sammenliknet med revidert budsjett for 2010, som fremkommer i 
Tines søknad av 03.11.2010.  
 
Det er differanser mellom Tines reviderte budsjett for 2010 av 03.11.2010 og revidert budsjett 
som ble behandlet i Omsetningsrådet 8. juni 2010. Differansen er på totalt kr 911 000, noe som 
skyldes at markedsreguleringskostnadene er redusert. Kostnadene til reguleringseksport av 
smør står her for en reduksjon på kr 2 600 000, mens geitmelk til fôr står for en økning på kr 
2 900 000, i forhold til revidert budsjett vedtatt av OR 8. juni 2010. For øvrig forventer Tine 
reduserte kostnader til både spesialmarkeder og smørolje, mens de forventer økte kostnader til 
skolemelk. 
 
Kostnader 
Markedsregulering 
Hvitost: Tine forventer ikke reguleringseksport av hvitost i 2011. Det var ingen regulerings-
eksport av hvitost i 2008, 2009 eller hittil i 2010. Tine tar forbehold om revurdering av en 
eventuell reguleringseksport av hvitost på et senere tidspunkt i 2011. Dette avhenger av 
råstofftilgang og salgsutviklingen på det innenlandske markedet. 
 
Smør: Det er budsjettert med reguleringseksport av 2 500 tonn smør, mot et justert budsjett for 
inneværende år på 3 000 tonn. Kostnadene til reguleringseksporten er budsjettert til 9,6 mill. kr 
i 2011, noe som er 5,4 mill. kr lavere enn justert budsjett for inneværende år. Forventet oppnådd 
pris i 2011 er kr 20,80 per kg, noe som er vesentlig høyere enn hva som har vært vanlig. Det 
medfører også et redusert pristap. For 2011 er pristapet forventet å bli kr 3,85 per kg. 
 
Smørolje: Leveransene av smørolje til margarinindustrien er forventet å bli 600 tonn, som er 
noe lavere enn de siste årene. Ved fastsetting av satser for prisutjevning for avtaleåret 
2010/2011, som gjelder for 1. halvår 2011, ble det inkludert en avtalt økning i prisen på 
smørolje til margarinindustrien. Prisen til margarinindustrien benyttes sammen med tilvir-
kingsverdien for å fastsette sats. Kostnadene er beregnet til 2,1 mill. kroner, som er  
kr 400 000 lavere enn justert budsjett for 2010, og 1,1 mill. kroner lavere enn revidert budsjett 
vedtatt av OR 8. juni 2010. 
 
Skummetmelkpulver til fôr: Dette reguleringstiltaket påvirkes av hvor stort kvantum melke-
pulver Tine har på lager. Det er budsjettert med 150 tonn og en prisnedskriving på kr 25 per kg, 
og kostnadene inngår i budsjettet for 2011 med 3,8 mill. kroner. I budsjettet for 2010 er det ikke 
oppført midler til dette reguleringstiltaket, og Tine opplyser at de heller ikke forventer at det 
blir nødvendig med dette tiltaket i 2010. 
 
Spesialmarkeder: Prisnedskrivningsordningen med salg av ost, smør og yoghurt til spesial-
markeder har de seinere årene ligget på i underkant av 6,5 mill. kr. Satsene for 2011 er uendret 
fra 2010, og Tine forventer ikke store endringer i salget. Tine forventer derfor en kostnad på 6,5 
mill kr i 2011.  
 
Geitmelk til fôr: Tine anslår salget av geitmelk til fôr til 1 mill. liter. Dette er en økning på 0,75 
mill. liter fra revidert budsjett vedtatt av OR 8. juni 2010. Tine har meldt inn et markedsbehov 
på 17,3 mill. liter, og forventer en tilgang på 20 mill. liter neste år. Det gir et overskudd på 2,7 
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mill. liter, hvorav Tine ønsker å få dekket 1 mill. liter under markedsreguleringstiltaket 
”Geitmelk til fôr”. Tine opplyser at volumet er usikkert og avhengig av resultatet fra 
kvotedrøftingene og markedssituasjonen. De totale kostnadene for dette reguleringstiltaket i 
2011 er budsjettert til 5,6 mill. kroner, som er en økning på 4,3 mill. kroner, i forhold til ORs 
reviderte budsjett for 2010 av 8. juni 2010.  
 
Kapasitetsgodtgjørelse: Størrelsen på denne utgiftsposten varierer med Tines melkekurve, Tine 
Industris melkebehov og kompensasjon gitt ved løpende regulering. Godtgjørelse beregnes ut 
fra differansen mellom høyeste innveide melkemengde for en måned, når året ses under ett, og 
Tines høyeste behov som kommersiell aktør, her også høyeste månedsbehov, når året ses under 
ett. I 2009 ble godtgjørelsen for kapasitet til reguleringsproduksjon 25 mill. kroner. Tilsvarende 
beløp er lagt i budsjettet for 2011.  
 
Reguleringstransport: Tine har budsjettert med at kostnadene ved overføringstransport av melk 
for produksjon av reguleringsprodukter blir 20 mill kroner i 2011. Det gjenstår imidlertid å 
avklare prinsippene for fordelingen av kostnadene mellom Tine Industri og markedsregulering 
av melk som går til Tine som aktør og Tine som markedsregulator.  
 
I forbindelse med oppgave for reguleringstransport av melk for 2009 ble det utarbeidet en ny 
modell for beregning av volum melk som ble transportert til produksjon av regulerings-
produkter. Satsen ble imidlertid satt til samme nivå som året før, og det ble ikke gjort endringer 
i modellen for beregning av sats. Det er imidlertid sammenheng mellom volum og satsstørrelse 
siden en legger til grunn prioritetsforutsetningene i prisutjevningsordningen, der melk til 
reguleringsproduksjon har lavest prioritet. Redusert volum gir dermed høyere sats, fordi det da 
blir færre, men dyrere transporter som ligger til grunn for satsberegningen. Modellen for 
beregning av sats vil derfor bli gjennomgått i forkant av at oppgave for 2010 skal leveres. 
 
Prognosen for 2011 er på linje med budsjett for 2010, men innebærer en økning på ca 8. mill. 
kroner fra regnskap 2009. I forhold til regnskap for 2008 representerer budsjettforslaget en 
reduksjon på om lag 6 mill. kroner. 
 
Reguleringslagring: Kostnaden for reguleringslagring i 2011 antas å bli på samme nivå som 
justert budsjett for 2010. I forhold til regnskap for 2009 representerer dette en økning på  
0,5 mill. kroner. Tine forventer ikke store endringer i rentenivået i 2011, og budsjettet er på  
9 mill. kroner.  
 
Grunnlaget for avskrivning og rente, samt drift av lagrene har vært uendret siden 2006. Tine 
ønsker å foreta en gjennomgang av regnskapstall for å oppdatere grunnlaget for beregning av 
kostnader til reguleringslagring i 2011. Dersom gjennomgangen skulle viser at det er behov for 
justeringer i dette grunnlaget, vil det kunne påvirke sats og kostnader ved reguleringslagring. 
 
Pristap/prisgevinst: Tine har budsjettert med en prisgevinst på 5,5 mill. kroner i 2011, som er 
på samme nivå som i 2009. 
 
Avkorting: Avkortning i kostnader pga. variabel noteringspris er budsjettert redusert fra  
0,5 mill. kroner i fjor til 0,2 mill. kroner for 2011. Budsjettet for 2011 er på linje med justert 
budsjett for 2010. 
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Skolemelk: Forventet salg av skolemelk i 2011 er 18,8 mill. liter. Tine har lagt til grunn en 
gjennomsnittlig tilskuddsats på kr 1,57 per liter. Satser for skoleåret 2010/2011 ble fastsatt til kr 
2 per liter for ¼-liters kartonger og kr 1 per liter for andre forpakningsstørrelser i møte i OR 8. 
juni 2010. Tine forventer ut fra dette en reduksjon i gjennomsnittlig sats for 2011. Det er 
budsjetter med 29,6 mill. kroner i reguleringskostnader for skolemelk i 2011, som er på linje 
med revidert budsjett for 2010. Budsjettet er imidlertid 4,8 mill. kroner lavere enn regnskap for 
2009, noe som skyldes forventet redusert salg (0,9 mill. liter) i forhold til 2009 og redusert sats. 
 
Faglige tiltak og opplysningsvirksomhet 
Faglige tiltak: I 2011 fordeles støtten til faglige tiltak til Geno og Norsk Sau og Geit (NSG) til 
avlsarbeid. Totale kostnader er budsjettert til ca. 8,0 mill. kroner, noe som er på samme nivå 
som i år. Se egen innstilling i dagens møte om fordelingen innenfor faglige tiltak. 
 
KSL Matmerk: I Tines budsjettforslag ligger det også inne støtte til KSL Matmerks generiske 
markedsføring av økologisk mat samt prosjektet Nyt Norge. Kostnaden for disse prosjektene er 
henholdsvis budsjettert med 3,2 mill. kroner (uendret i forhold til 2010) og 1 mill. kroner 
(uendret i forhold til 2010). Se egne innstillinger om disse sakene i dagens møte.  
 
Opplysningskontoret for meieriprodukter(Melk.no): Tine søker om et budsjett for Melk.no på 
24 mill. kroner, som er en reduksjon på 1,5 mill. kroner i forhold 2010. For mer om budsjettet 
til Opplysningskontoret for melk, se egen sak i dagens møte. 
 
Administrasjon 
Administrasjonskostnader hos Tine som markedsregulator: Det er budsjettert med 11,2 mill. 
kroner i 2011, som er på nivå med revidert budsjett for 2010. Se egen sak i dagens møte om 
budsjett for administrasjonskostnadene.  
 
Administrasjon av kvoteordningen i SLF: Kostnadene øker på grunn av generell pris- og 
lønnsvekst. Totale kostnader er budsjettert til 8,9 mill. kroner, 0,3 mill. kroner mer enn i 2010. 
 
Administrasjon av Omsetningsrådet i SLF: Det er budsjettert med 2,8 mill. kroner, 0,1 mill. 
kroner høyere enn i revidert budsjett for 2010. Se egen innstilling i dagens møte. 
 
De totale kostnadene som skal dekkes over omsetningsavgiften blir ut fra dette 164,5 mill. 
kroner, 2,6 mill. kroner lavere enn i revidert budsjett for 2010 vedtatt av OR 8. juni i år. 
 
Inntekter 
Overproduksjonsavgift: Det forventes en reduksjon i overproduksjonsavgift fra 2010 til 2011 på 
3 mill. kroner, til i alt 45 mill. kroner. 
 
Kvotesalg: Det forventes ingen inntekt på kvotesalg for 2011. Tine regner ikke med inntekter av 
kvotesalg neste år, fordi de legger til grunn at alle kvotene som selges er kvoter som er kjøpt av 
melkeprodusenter til samme pris som de selges for. Dette er den vanligste prosedyren ved 
omsetning av melkekvoter.  
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Renter: Renteinntektene i fondet forutsettes å ligge på samme nivå som i revidert budsjett 2010, 
på 1,0 mill. kroner.  
 
Omsetningsavgift: Tine har lagt til grunn en forventet størrelse på fondet for melk på 88,2 mill. 
kroner per 01.01.2011. Ut fra ovenstående foreslås en omsetningsavgift på 7 øre/liter. Med 
forutsetningene om leveranser av 1 518 mill. liter kumelk og 20 mill. liter geitmelk, er det 
budsjettert med en inntekt fra omsetningsavgiften i 2011 på 107,7 mill. kroner, 23 mill. kroner 
lavere enn prognosert for 2010. Dette vil gi en nedbygging av fondet på 10,9 mill. kroner til 
77,3 mill. kroner ved utgangen av 2011. 
 
Dette gir en samlet budsjettert inntekt i 2011 på 153,7 mill. kroner, 26 mill. lavere enn i revidert 
budsjett for 2010. 
 
 
SLFs vurdering 
Endring av fondskapital: Ut fra SLFs beregninger vil fondet for melk ha en beholdning per 
01.01.2011 på om lag samme nivå som i Tines forslag til budsjett. Med Tines forslag til bud-
sjett for 2011 gir dette en størrelse på fondet per 31.12.2011 på ca. 77 mill. kroner, som er en 
reduksjon i fondskapitalen på nærmere 11 mill kroner sammenlignet med inngående behold-
ning.   
 
Tabellen under oppsummerer Tines budsjettforslag for 2011, sammenlignet med revidert 
budsjett for 2010 av 03.11.2010 og regnskapet for 2009. (Mindre avvik kan forekomme da det 
er benyttet desimalavrundinger i utregningen.) 
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Melk Beh. OR
Regnskap 
2008

Regnskap 
2009

Revidert 
budsjett 2010

Forslag 
budsjett 2011

Fond 1.1 72 824 57 990 74 701 88 201

Omsetningsavgif t 147 305 145 345 130 700 107 700

Overprod. avgif t 27 528 62 936 48 000 45 000

Renter 1 875 1 041 1 000 1 000

Ekstraord. inntekter 16 000 0 0 0

Sum inntekter 192 708 209 323 179 700 153 700

Markedsregulering 148 652 130 959 106 000 105 500

Faglige tiltak/opplysning 03.12.2010 34 627 34 016 33 500 32 000

Ekstraord. kostnader 1 312 1 234 0 0

Administrasjon 03.12.2010 12 320 11 757 11 200 11 200

Adm. kvoteordning 7 972 8 300 8 600 8 900

Adm. Omsetningsrådet 03.12.2010 2 203 2 546 2 700 2 800

KSL Matmerk -  Økologi/Nyt Norge 03.12.2010 455 3 800 4 200 4 200

Sum utgif ter 207 542 192 611 166 200 164 600

Fondsendring -14 834 16 711 13 500 -10 900

Fond 31.12 57 990 74 701 88 201 77 301

Omsetningsavgif t 1. halvår, øre/liter 10 10 9 7

Omsetningsavgif t 2. halvår, øre/liter 9 9 8 7  
 
Da budsjettet for 2006 ble behandlet, vurderte sekretariatet det som forsvarlig at fondet hadde 
en størrelse som kunne dekke kostnader/á konto utbetalinger i 2 måneder. Á konto 
utbetalingene per måned i 2010 varierte fra 6,0 mill. kroner til 22,3 mill. kroner. Utbetalinger i 
den størrelsesorden som den største utbetalingen gjøres kun tre ganger per år. Fondet størrelse 
vil derfor være mer enn til å dekke á konto utbetalinger i 2 måneder. 
 
SLF anbefaler Tines forslag til budsjett for 2011. Tine anser selv at forventet størrelse på fondet 
ved utgangen av 2011 vil være større enn det en normalt anser som nødvendig. Ut fra 
usikkerheten om at det kan bli nødvendig med markedsreguleringseksport av ost, mener de det 
er riktig å budsjettere med et noe større fond enn normalt. SLF mener det også er en risiko for at 
kostnadene til reguleringseksport av smør kan bli høyere enn budsjettert, dersom prisen på smør 
på verdensmarkedet faller. Det er i budsjettet lagt inn en historisk høy pris på smør. SLF støtter 
derfor vurderingen til Tine om å ha et noe høyere fond enn normalt. 
 
Ved vurdering av omsetningsavgiften i juni 2011 vil det være mulig å endre omsetningsavgift 
for 2. halvår, og ta høyde for eventuelle endringer i prognoserte inntekter og kostnader. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

88/10 Egg OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 88/10  Fastsetting av omsetningsavgift ved skjønn ved 
direktesalg av egg 2009 

201020819-2/551 

 
Beskrivelse: Det skal innbetales omsetningsavgift ved all omsetning av egg. Omsetningsrådet 

fastsetter årlig en skjønnsmessig beregning av avgift for produsenter som ikke har 
oppgitt sitt direktesalg, eller som har oppgitt for lavt direktesalg i forhold til den 
beregnede produksjonen. 

  
Hjemmel: Lov av 1936-07-10 nr. 06. til å fremja umsetnaden av jordbruksvaror § 8 og forskrift av 

1996-12-20 nr. 1343 om innkrevjing av omsetningsavgift og overproduksjonsavgift §§ 
5 og 6. 

  
Vedlegg:  

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak: Omsetningsavgift fastsettes for et skjønnsmessig beregnet direktesalg av egg i 2009 for 

følgende produsenter: 
 
Etternavn   Fornavn   Org.nr.   Beregnet 

direktesalg 
ant. kilo  

 Oms.avg sats kr 
0,60/kg for år 
2009  

 Historikk skjønn for 
2008  

 Aga   Erling   970 560 645           13 983                     8 390   08  
 Andreassen   Berit Krohg   980 323 986                582                        349   

 Aukrust Gard    969 193 590                520                        312   07,06  
 Benestad   Landbrukspr   962 274 951           25 646                   15 388   08,06,07  
 Birkeland   Torger   989 250 272           13 876                     8 326   
 Bjerga   Jostein   969 408 015           28 603                   17 162   
 Bjorland   Bjarne   969 498 774             7 504                     4 503   
 Bjørnli   Petter Arnfinn  982 908 477             1 461                        877   08,07  
 Bonsaksen   Sten Rino   988 818 399             1 069                        641   
 Brandal   Ole Knut   970 566 694           12 009                     7 205   08,07,06  
 Brandstorp   Jens P.   970 429 212           18 105                   10 863   08,07,06  
 Brekke   Håkon   983 109 233           60 118                   36 071   08,07,06  
 Brenne   Erling   969 688 212           29 220                   17 532   
 Brødrene Rislå Tellefsen ANS   975 819 477           33 123                   19 874   

 Dahlen   Monica   988 422 258                598                        359   
 Djupevåg   Lillian   886 566 042           20 598                   12 359   
 Eldnes   Stian   985 513 619           69 855                   41 913   
 Engelskjønn   Lene   986 386 696             4 426                     2 655   
 Engen   Henrik   870 952 392             2 324                     1 395   
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 Garpestad   Solås   982 164 974             3 030                     1 818   
 Gaustad   Oluf Magne   969 177 358             2 866                     1 719   08,07,06,05,04  
 Halvorsen Sudbæ Drift    986 128 417                873                        524   
 Hamre   Tanja Monika  987 162 945           24 828                   14 897   
 Harestad   Garmann   970 571 418           37 011                   22 206   
 Hatlteskog   Merethe   984 885 105           33 916                   20 350   
 Hegna   Thomas   987 560 770           86 192                   51 715   06  
 Hjelmeland   Olav Karstein  969 196 697                575                        345   
 Homeland   Kurt   970 587 969           13 764                     8 258   08,  
 Hortemo   Sigurd   969 332 817             2 638                     1 583   08,07  
 Hovde   Daniel   990 035 725           33 123                   19 874   08,07  
 Hustveit   Karstein   969 444 763             1 344                        806   08  
 Ingerø   Lars Martin   969 732 092           16 277                     9 766   
 Jensen   Tor   969 712 709           47 661                   28 597   
 Johannessen   Tore Jardar   987 317 434             1 618                        971   
 Jøssang   Kari Marie   886 283 342             2 442                     1 465   
 Kirkeleit   Ove   970 403 620           24 466                   14 680   
 Lea   Siri R.   992 171 995           56 383                   33 830   
 Leknes   Hilde Kristine   986 542 930             2 089                     1 253   
 Lundberg/Bredesen   Aina   990 860 416           86 702                   52 021   
 Lunde   Skogsro 

Gårsprodukter 
 980 408 671                677                        406   08  

 Lyster   Sigurd   969 849 089           14 785                     8 871   
 Mehus   Vidar   981 484 347           30 354                   18 212   08  
 Mortensen   Lise Juul   979 706 448             6 169                     3 701   
 Nilsen   Ødegården   88014772.              2 073                     1 244   
 Nordheim Hønseri DA    984 611 021           49 738                   29 843   
 Olberg   Tollef   969 733 110             2 835                     1 701   08  
 Opsahl   Jostein   980 500 012         124 507                   74 704   
 Pedersen   Terje   883 688 562             1 304                        783   08,06,05  
 Pettersen   Tone Merete   972 421 324             1 461                        877   08,07,06,05  
 RAMTJERNÅSEN   Jarl   982 696 224                755                        453   07  
 Ringerud Hønseri v/Martin Ringeru   969 148 781           24 016                   14 409   

 Ringstad   Kjell   970 948 473           10 932                     6 559   
 Roalstad   Bjørn Inge   969 080 117             3 224                     1 934   08  
 RUNDSVOLL   Anders   982 989 965             1 697                     1 018   08,07,06,04,03,02  
 Salte   Rasin J   870 180 012             3 436                     2 062   
 Selvheim   Kristian   988 466 816             5 080                     3 048   
 Selvig   Leif Oddvar   969 579 766           15 285                     9 171   
 Skarpeteig   Per   969 569 922           18 952                   11 371   
 Skjæveland Gardsutsalg    969 171 597           34 856                   20 914   07  

 Stavanger kommune Bymiljø og utbygg   874 773 182                677                        406   

 Steinar Vorpenes Mekaniske   983 397 476             6 169                     3 701   08  

 Steinseth Ridesenter Hallvard Gullb   947 702 645             1 461                        877   

 Steinsland   Nils   984 058 500             6 060                     3 636   
 Stenrød   Johan   969 932 601             7 635                     4 581   
 Sundbø   Erik   970 259 988           30 446                   18 268   
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 Søby   Gunnar   969 529 548             1 592                        955   
 Thunes    Jan   969 276 534           36 932                   22 159   
 Toreli   Martin   969 631 563           10 570                     6 342   
 Torp   Lars   969 283 638           40 280                   24 168   
 Torsvik   Mona Misje   992 223 367             1 838                     1 103   08  
 Vaglen   Trond   954 780 201           33 123                   19 874   
 Veseth   Vivi-Ann   985 776 180             1 296                        778   
 Vikertorpet   Morten   978 665 012                598                        359   
 Vullum   Arnljot   969 526 220             1 304                        783   08,07,06,05,04,03  
 Wiersdalen   Øystein   989 782 398           30 781                   18 469   
 Willumstad   Arnstein   981 639 529           15 239                     9 143   
 Østensvig   Geir Ove   975 927 962           12 033                     7 220   
 Aarø   Jostein   982 273 153             1 775                     1 065   
 Antall prod. 78        1 413 364                 848 018   Ant. prod. 25  

  
 



Statens landbruksforvaltning  Side: 143 av 146 

 

 

 
Skjønnsmessig fastsetting av omsetningsavgift ved direktesalg av egg 2009 
 
I henhold til forskrift av 1996-12-20 nr. 1343 om innkreving av omsetningsavgift og 
overproduksjonsavgift §§ 5 og 6, skal produsenter som selger egg til andre enn listeførte 
eggpakkerier, betale omsetningsavgift en gang i året, med utgangspunkt i innsendt 
produsentoppgave. 

Omsetningsloven § 8 viser blant annet til følgende: ”Kan det ikkje etter dei uppgåvone og andre 
upplysningar som ligg fyre, fastsetjast sikkert kor stor avgiftssummen er, skal Omsetningsrådet 
etter sitt skyn fastsetja summen med endeleg verknad.” 

På bakgrunn av dette kan Omsetningsrådet etter skjønn fastsette omsetningsavgift for 
eggprodusenter som ikke oppgir sitt direktesalg til SLF, eller som oppgir for lavt direktesalg i 
forhold til SLFs beregnede produksjon, uten å begrunne avviket. 

 

Om produsentoppgaver for 2009  
Produsenter som enten hadde søkt om produksjonstilskudd, levert egg til listeførte eggpakkerier 
eller hadde direktesalg året før, har fått oppgave. Det er sendt ut 1218 produsentoppgaver. Av 
disse er 1009 produsentoppgaver fakturert og 131 oppgaver ble avsluttet som følge av at 
produsentene hadde sluttet med eggproduksjon. 

 

Om saksbehandlingen 
Faktaopplysninger som ligger til grunn for saksbehandlingen: 

• Omsetningsavgift på egg i 2009, kr 0,60 per kilo 
• Beregnede produksjon per høne, frittgående – 16 kg under og 17 kg over 1000 dyr 
• Beregnede produksjon per høne, burhøns – 17 kg under og 18 kilo over 1000 dyr 
• Det regnes 108 kg per år til eget forbruk 
• Beløpsgrense for fakturering er satt til kr 300 for sum avgifter   

Produsenter som kunne dokumentere at direktesalg ikke hadde funnet sted, fikk avsluttet sine 
saker. Produsenter som ikke besvarte produsentoppgaven, har fått tilsendt beregningsbrev med 
mulighet for å gi tilbakemelding og levere dokumentasjon med hensyn til oppholdstid osv. 

Det er i tillegg innhentet opplysninger fra listeførte eggpakkerier, rugerier eller lokale 
landbrukskontor vedrørende oppholdstider, avvikling av produksjonen eller andre forhold som 
har betydning for resultatet. 

Det er brukt antall høner fra søknaden om produksjonstilskudd i beregningen. 

 

Omsetningsavgift for et skjønnsmessig beregnet direktesalg av egg  
Det er 78 saker som er lagt frem for Omsetningsrådet for en skjønnsmessig fastsetting av 
avgiften. 44 av disse produsentene har ikke respondert på beregningsbrevet. 34 produsenter har 
oppgitt for lavt direktesalg i forhold til søknad om produksjonstilskudd. 25 av de 78 
produsentene har også fått avgifter fastsatt ved skjønn tidligere. 
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Det totale kravet utgjør ca. kr 848 018, med grunnlag i en beregnet produksjon på 1 413 364 
kilo egg. Dette kvantumet vil også bli lagt til grunn for ilegging av forsknings- og 
matproduksjonsavgift. Dersom det på et senere tidspunkt skulle fremkomme nye relevante 
opplysninger, kan Omsetningsrådet omgjøre skjønnsvedtak i henhold til forvaltningsrettslige 
regler. 
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Sak nr.:  Sektor:   Beslutningsnivå:  

89/10  OR 
Behandling:  Tittel: Saks nr. (DL): 

OR: 03.12.2010 89/10  Møteplan for Omsetningsrådet 1. halvår 2011 200916033-4/510 
 

Beskrivelse: Det foreslås følgende møtedatoer for Omsetningsrådet i første halvår 2011: 
 
Dato  Aktuelle saker 
14. februar  • Forbehold om at møtet kan bli avlyst, avhenger av 

saksmengde og –viktighet. Seminar. 
31. mars • Regnskap for 2010 for faglige tiltak, 

opplysningsvirksomhet og markedsregulators 
administrasjonsgodtgjørelse. 

• Oppgaver over avsetningstiltak i 2010 
4. mai  • Regnskap og årsmelding for 2010 for Omsetningsrådet 
1. juni • Satser i markedsreguleringen 1. halvår 2011 

• Maksimalsats omsetningsavgift korn 2011/2012 
• Ev. endringer i omsetningsavgiftene for 2. halvår 2011 

 

  
Hjemmel:  

  
Vedlegg:  

   
Forutsetninger:   

  
Behandling i OR: Enstemmig vedtak. 

  
Vedtak:  Følgende møtedatoer fastsettes for Omsetningsrådet for 1. halvår 2011: 

 
Mandag 14. februar 
Torsdag 31. mars 
Onsdag 4. mai 
Onsdag 1. juni 
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Referatsaker i perioden: 03.12.10 
Sak nr. Arkivsak Tittel 

 
6/10 200909258-7 Avtale om vilkårene for revisjonsoppdrag 

Engasjementsbrev 
   
7/10 201017372-8 Vedtak om godtgjørelse for reguleringskostnader ved 

frysefradrag og eksport av kjøtt 1. halvår 2010 
 
Vedtak: 
Statens landbruksforvaltning godkjenner oppgaven over 
frysefradrag og eksport av kjøtt for 1. halvår 2010, 
og kr 52 756 100 kan utbetales til Nortura SA fra fondet 
for omsetningsavgift på kjøtt. 
 

   
8/10 200916320-8 Sikring av immaterielle verdier i Opplysningskontoret 

for egg og kjøtt 
   
9/10 200916320-11 Vedr sikring av immaterielle verdier - Kopi av brev fra 

KLF av 15.11.10 til orientering 
   
10/10 201017372-7 Vedtak om godtgjørelse for reguleringskostnader ved 

fryselagring av kjøtt 1. halvår 2010 
 
 
Vedtak   
Statens landbruksforvaltning godkjenner oppgaven over 
fryselagring av kjøtt for 1. halvår 2010, og 
kr 20 201 599 kan utbetales til Nortura SA fra fondet 
for oppsetningsavgift på kjøtt.  
 

   
   
 

------- 
 
 
 
Møtet var slutt kl. 14:15. 
 


